
 شورای رقابت علیه ۱۳ نهاد عمومی غیر دولتی 
اعلام جرم کرد

ســخنگوی شــورای رقابت با تبیین ظرفیت های ثانونیه این شورا جهت 
برقراری رقابت ســالم و شــفاف اقتصــادی از اعلام جرم علیــه ۱۳ نهاد 
غیر دولتی، تعاونــی، نظامی و انتظامی مشــمول مــاده ۶ قانون اجرای 
سیاســت های کلی اصل ۴۴ خبر داد.ســپهر دادجوی توکلــی، گفت: با 
تبیین ظرفیت های ثانویه این شــورا جهت برقراری رقابت سالم و شفاف 
اقتصادی، شــورای رقابــت علیه ۱۳ نهــاد غیردولتی، تعــاون، نظامی و 
انتظامی مشمول ماده ۶ قانون اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ اعلام 
جرم کرده اســت.وی با اشــاره به ماده ۶ این قانون که نهادها و مؤسسات  
عمومی و غیر دولتــی، نهادهای نظامــی و انتظامــی و بنیادهای تعاون 
وابسته، موسســات خیریه، کلیه صندوق های بازنشستگی، را ملزم به ارائه 
گزارش ۶ ماهه به شــورای رقابت در خصوص مجموع مالکیت مســتقیم 
و غیر مســتقیم کلیه شــرکت های تابعه و وابســته خود در هر بازار تولید 
کالا و خدمات و نیز حــق مالکیت مجموعا حداکثر تا ۴۰ درصدی ســهم 
بازار و مالکیت هــر کالا و خدمات می نماید، گفــت: در پی عدم همکاری 
موثر برخــی نهادها، شــورای عالی نظــارت بر اجرای اصــل ۴۴، کمیته  
نظارتی و قضایی با عضویت سازمان بازرسی، دادستانی کل کشور، وزارت 
دادگستری، دیوان محاسبات و سازمان بورس تشکیل داد که به پیشنهاد 
این کمیته، شورای رقابت در مصوبه ۵۵۱ خود در اسفند ۱۴۰۱، ۱۳ نهاد 
صندوق و سازمان را به دلیل عدم ارائه اطلاعات و شفافیت اقتصادی مجرم 

شناخته و علیه ایشان در شعب مختلف دادگاه اعلام جرم کرده است.
سخنگوی شورای رقابت اظهار داشت: تاکنون ۱۴ صندوق بازنشستگی ۲۶ 
نهاد عمومی غیردولتی و همه شــهرداری های کشور با تمرکز بر ۹ شهرداری 
کلان شهر مشمول این ماده تشخیص داده شــده اند.وی از حبس و جریمه 
نقدی بر اساس ماده ۷۲ و بند ۱ ماده ۷۹ قانون مزبور به عنوان ضمانت اجرایی 
تشخیص شــورا در این خصوص یاد کرد و اظهار داشــت: رویه رسیدگی به 
اتهامات ایــن ۱۳ نهاد همچنان در جریان اســت که البتــه در برخی موارد 
احکامی مانند صدور قرار منع تعقیب، اثبات اتهام، و ادامه رســیدگی صادر 
شده اســت که البته مانع انجام ادامه وظایف شورا در مطالبه گری نیست.وی 
اســامی این نهادها را فعلا اعلام نکرد و اظهار داشت: به دلیل پیچیدگی های 
موجود و ضرورت دقت و اثرگذاری تصمیمات بر توســعه جامعه و رفاه مردم 

باید به دستگاه قضا فرصت داد تا بیش از پیش مطالبه گر حق مردم باشد.

رقابت آیا جنگ قیمت نفت جدیدی در راه است؟
خریــدار  این حقیقــت که عربســتان 
سعودی، عمده بار کاهش تولید را در اوپک 
پلاس بــر دوش می کشــد، نگرانی هایی را 
نســبت به وقوع جنگ قیمت نفت دیگری 

برانگیخته است.
تولیــد نفت آمریــکا در ســپتامبر، رکورد 
دیگری را شکســت و به نظر می رسد گروه 
اوپک پلاس را تحت فشــار قــرار داده که با 
کنترل ثبات بازار، قیمــت نفت را بالای ۸۰ 

دلار در هر بشکه نگه داشته است.
نشست دشــوار اخیر وزیران اوپک پلاس، 
نشــان داد که اعضــای این گــروه، درباره 
کاهش عمیق تر و ســهمیه بنــدی تولید، 
اختــلاف نظر دارنــد. ســعودی ها کاهش 
داوطلبانــه تولید بــه میزان یــک میلیون 
بشــکه  در روز را تمدید کردند و روسیه که 
بزرگترین تولیدکننــده غیراوپک در اوپک 
پلاس است، متعهد شــد که کاهش تولید 
خود را از ۳۰۰ هزار بشــکه در روز، به ۵۰۰ 

هزار بشکه در روز افزایش دهد.
اوپک اعلام کرد تعدادی از تولیدکنندگان 
اوپک پلاس، کاهش داوطلبانه بیشــتری 
را اعــلام کردند که مجمــوع کاهش عرضه 
اوپک پلاس را به ۲.۲ میلیون بشــکه در روز 

در سه ماهه اول سال ۲۰۲۴ می رساند.
به گفته تحلیلگــران، تصمیم اوپک پلاس 
در خصوص عرضه نفت که بــازار آن را قانع 
کننده نیافت، احتمالا مانع بروز مازاد عرضه 
می شــود که برای اوایل ســال آینده پیش 
بینی شــده بود اما به گفته تحلیلگران، این 
ســوال را بی پاســخ می گذارد که »بعد چه 

خواهد شد«.
عرضه غیراوپک پلاس با ســرعتی سریع تر 
از پیش بینی های قبلی، رشــد می کند و در 

صدر آن، رشد تولید نفت آمریکا است که با 
وجود ثابت ماندن یا کاهش تعداد دکل های 
حفاری در مقایســه با مدت مشــابه سال 

گذشته، به افزایش خود ادامه می دهد.
اوپک پلاس و عربســتان سعودی، با معضل 
نفتی مشابهی روبرو هســتند که چگونه با 
افزایش تولید آمریــکا مقابله کنند و مانع از 
شکست تلاش های این گروه برای حمایت 

از قیمت ها شوند.
پل ســانکی از شــرکت تحقیقاتی سانکی 
ریسرچ پس از نشســت هفته گذشته اوپک 
پلاس، به شبکه سی ان بی سی گفت: تولید 
بالای نفــت آمریکا، یک »مشــکل بزرگ« 
برای اوپک پلاس اســت. یک راه حل برای 

عربستان ســعودی، می تواند سرازیر کردن 
نفت به بــازار و ریزش قیمت ها به ســطح 
غیرقابل ســودآور بــرای تولیدکنندگان 
آمریکایی باشــد تا مانع رشد فزاینده تولید 

غیراوپک پلاس شود.
گفته می شود که این کشور، ظرفیت تولید 
حدود ۱۱.۵ میلیون بشکه در روز دارد و در 
حال حاضر، حدود ۹ میلیون بشــکه در روز 

تولید می کند.
بــه گفتــه ســانکی، بنابراین، عربســتان 
ســعودی اگر تصمیم بگیرد، می تواند تولید 
نفت خود را ظرف مدت شش ماه، به میزان 
حــدود ۲.۵ میلیون بشــکه در روز افزایش 

دهد.

اگر ســعودی ها بازار نفت را از عرضه لبریز 
کنند، چندان تعجــب آور نخواهد بود. آنها 
این کار را در سال ۲۰۱۴ و بار دیگر در جنگ 
قیمت در نخســتین روزهای شیوع کووید 
در ســال ۲۰۲۰ انجام دادند که باعث منفی 
شدن قیمت نفت وست تگزاس اینترمدیت 

شد.
ســانکی به سی ان بی ســی گفت: افزایش 
تولید نفت آمریکا در حال تبدیل شــدن به 

یک مشکل واقعی برای اوپک است.
طبق جدیدترین آمار اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا، تولید نفت آمریکا در ســپتامبر، به 
رکورد ماهانه جدید ۱۳.۲۳۶ میلیون بشکه 

در روز صعود کرد.

فرانسیسکو بلانچ، رئیس تحقیقات جهانی 
کالاها و مشــتقات در  بانک امریکا، درباره 
چشــم انداز انرژی این بانک گفت: رشــد 
تولید فقط مربوط بــه منطقه پرمیان نبوده 
است.   »بانک امریکا گلوبال ریسرچ« هفته 
گذشته در چشم انداز خود برای سال ۲۰۲۴ 
اعلام کرد که رکود اقتصادی، رشد سریعتر 
از حد انتظار شــیل آمریکا و عدم انســجام 
اوپک پلاس، ریسک های نزولی برای قیمت 

نفت هستند.
سایر تولیدکنندگان غیراوپک پلاس شامل 
گویــان، کانــادا و برزیل هم تولیدشــان را 
افزایش داده اند. برزیل از ژانویه سال ۲۰۲۴، 
برای پیوســتن به گروه  اوپک پلاس دعوت 
شــده اســت، اما بزرگتریــن تولیدکننده 
نفت در آمریکای جنوبی، هیچ ســهمیه ای 
نخواهد داشــت و در کاهش تولید این گروه 

مشارکت نخواهد کرد.
تحلیلگران می گوینــد که فقدان یک توافق 
واحد در ســطح گروهی با مشــارکت همه 
اعضا، نگرانــی اصلی در خصــوص وحدت 

اوپک پلاس است.
بر اساس گزارش اویل پرایس، اوله هانسن، 
رئیس اســتراتژی کالا در ساکســو بانک، 
در یادداشــتی نوشــت: با توجه بــه اینکه 
کاهش تولید تنها توســط عــده معدودی 
از تولیدکنندگان حمایت می شــود و هیچ 
کاهش اضافی از ســوی عربستان سعودی 
وجود ندارد، شکست در دستیابی به توافقی 
در سطح گروه، نوید خوبی برای اتحاد گروه 
در آینده نیســت، به خصوص اگــر تقاضا 
ضعیف بماند و اتخــاذ تصمیماتی را الزامی 
کند که نامحبوب و از نظر اقتصادی چالش 

برانگیز هستند.

سیگنال عجیب بودجه ۱۴۰۳ به اقتصاد ایران

وی دوش کیست؟ فشار افزایش ۵۰ درصدی مالیات ها ر

صفحه 3

ما را دنبال کنید شنبه      18  آذر 1402     سال هشتم     شماره 1475      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا
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 علاوه بر لعن و نفرین اصحاب چای، کار دیگری هم بکنیم؟ 
محمد فاضلی تقاضا می کنم علاوه بر لعــن و نفرین اصحاب چای و خواندن 
اخبار و ابراز تأسف، شما نیز همراه شــوید و راه های تحقق این مطالبه را هموار 

کنیم. اصرار و مقاومت نامحدود برای تحقق خواسته ای محدود.

یادداشت

دبه به دست کنار جاده فوتبال در انتظار بنزین!
مرتضی رضایی حال و روز فوتبال ایران خوب نیست؛خودمان را گول نزنیم.

شکست سپاهان مقابل الاتحاد یا شکست نســاجی مقابل الهلال. از شکست 
پرسپولیس مقابل النصر در چند ماه قبل هم نگذریم. 

دیدگاه

شماره  11915 بندرعباس

نقل و انتقال
لنج باری

 به استناد رونوشت سند شماره  51968 مورخ 1402/06/22 
با شناسه سند 140211455755000180 دفتر اسناد 
رسمي 27 سیریک خانم فاطمه تافته فرزند یحیی تمامی 
شش دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره ثبت 
11915 - بندرعباس را به آقای کیوان ظهری زاده فرزند 

بالانچ  انتقال قطعي داده اند.
آگهي  ایران  دریایي  قانون   25 ماده  استناد  به   مراتب 

مي گردد.

شناسه آگهی: 1616020

نوبت دوم

P.M.O
در راســتای کاهش مصرف برق، اولین خط تولید انبوه 
نســل جدید موتورهای کولر آبی بــا نصف مصرف برق 
موتورهای قدیمــی صبح امروز با حضــور وزیر نیرو در 
مشــهد راه اندازی شــد. برق به عنوان انرژی ارزشمند 
نیاز به مصرف بهینه و صرفه جویــی دارد، یکی از موارد 
پر مصرفی برق، موتور کولرهای آبی قدیمی اســت که 
با سروصدای زیاد و مصرف بالای خود بلای جان قبض 

برق خانوارها شده است.
همزمان با توســعه فناوری، دانشمندان برای کولرهای 
آبی نیز راهکارهایی طراحی کرده و توســعه موتورهای 
BLDC در دستور کار قرار گرفت. صبح امروز نیز اولین 
خط تولید انبوه موتور BLDC بــرای کولرهای آبی با 

ظرفیت ساخت ســالانه ۱۰۰ هزار موتور در 
فــاز اول و ۵۰۰ هزار موتور در فــاز نهایی در 

مشهد افتتاح شد.
فنــاوری ســاخت موتــور BLDC از نوع 
مغناطیس دائم اســت که نصــف موتورهای 
کولر قدیمــی مصرف بــرق دارد. همچنین 
برخلاف کولرهای قدیمــی که تنها دو حالت 

دور کند و تند دارند، دور موتوهای نسل نو بر اساس دما 
و در یک طیف گسترده تنظیم می شود.

بر اســاس آگهی های فروش در تارنماهای بازار برخط، 
قیمت این محصــول هم اکتون بین ۵ تــا ۶.۵ میلیون 
تومان است. کارشناس انرژی سیما غفاری تولید انبوه 

موتــور BLDC را عامل کاهــش قیمت این 
محصول می داند و معتقد است: طی ماه های 
آینــده قیمت موتور BLDC بــا افت مواجه 

خواهد شد.
در نمایشگاه جهانی ســنت لوئیس در سال 
۱۹۰۴، برگزارکنندگان برای خنک ســازی 
ساختمان ایالت میسوری از یخچال مکانیکی 
اســتفاده کردند، یخچالی که بعد ها به کولر آبی شهرت 
یافت و هم اکنون پر استفاده ترین وسیله ایرانی ها برای 

مقابله با گرما در فصل زمستان است.
همزمان با توســعه فناوری کولرها، نســل موتورهای 
BLDC نسبت به موتور های القایی قدیمی ۳۰۰ وات 

کاهش توان خواهند داشــت. با ســاخت و جایکزینی 
سالانه ۵۰۰ هزار موتور جدید به جای موتورهای کولر 
قدیمی، زمینه صرفه جویی ۲۳۰ مگاواتی فراهم خواهد 
شــد.۲۳۰ مگاوات معادل تولید برق نیروگاه بعثت در 
قلب تهران است.توســعه موتورهای جدید کولر برای 
کاهش مصرف برق در قالب برنامه مدیریت مصرف برق 
۱۰ هزار مگاواتی صنعت برق اجرا شده است . بر اساس 
این برنامه وزارت نیرو قصد دارد در قالب اقدامات سخت 
افزاری نظیر اصلاح استانداردهای وسایل برقی، توسعه 
فناوری وســایل کم مصرف، اصــلاح چراغ های معابر و 
فرهنگ سازی نســبت به کاهش مصرف برق در کشور 

اقدام کند.

کولر
 موتورهای کم مصرف کولر به تولید انبوه رسید

نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران:

 سکه و طلای داخل 
به ساز بازار جهانی چرخید



سرلشکر موسوی: 

وال  خود را بخوبی احساس کرده اند صهیونیست ها سرعت ز

گزارشی از سفر رئیس جمهور به استان البرز

ارمغان رئیسی در ایران کوچک؛ نهضت کار و فعالیت ادامه دارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در تشریح نتایج سفر به روسیه؛
رییس جمهور: تاکید طرفین بر توقف فوری 

حمله به غزه بود
رییس جمهور بحــث و تبادل نظر درباره آخریــن وضعیت غزه با تاکید 
بر ضرورت توقف فوری حملات و رفع محاصره ایــن منطقه را از جمله 

مهمترین محورهای دیدار خود با رییس جمهور روسیه عنوان کرد.
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیســی پس از سفر فشــرده کاری یک 
روزه به روســیه حوالی ســاعت ۳ بامداد روز جمعه به تهران بازگشت 
و در ســخنانی به تشــریح نتایج این ســفر پرداخت و گفت: این سفر 
فرصت خوبی برای دیدار و مذاکره با رئیس جمهور محترم و مســئولان 
عالی رتبه روسیه بود و در جریان این دیدارها درباره مسائل مورد نظر دو 
کشور به ویژه در بخش های انرژی، کشاورزی، ترانزیت و همکاری های 
مسیر شــمال-جنوب به عنوان مهمترین محورهای همکاری میان دو 

کشور بحث و تبادل نظر صورت گرفت.
رئیــس جمهور همچنیــن موضوع فلســطین را از جملــه مهمترین 
محورهای مذاکرات با طرف روســی در این ســفر عنوان کرد و گفت: 
اقدام فوری در جهت توقف ســریع بمباران ها علیه مــردم مظلوم غزه، 
رفع محاصره این منطقه و احقاق حقوق ملت فلســطین به عنوان نکات 

اشتراکی و مورد تاکید طرفین در این مذاکرات مطرح شد.

در دیدار با وزیر بین الملل حزب کمونیست چین؛
 هشدار خرازی در مورد احتمال گسترش جنگ 

در منطقه
 رییس شورای راهبردی روابط خارجی کشورمان هشدار داد: وضعیت 
منطقه بسیار خطرناک و بحرانی است و هر آن احتمال گسترش جنگ 
وجود دارد. سیدکمال خرازی در دیدار با لیو جیئن چائو، وزیر بین الملل 
حزب کمونیست چین گفت: نظم جهانی آینده چند قطبی به جای تک 
قطبی خواهد بود و قدرت های نوظهور منطقه ای نیز در شکل گیری آن 

نقش خواهند داشت.
رئیس شــورای راهبردی روابــط خارجی در بخش دیگــری از دیدار 
همکاری ایران، چین و روســیه و کشــورهای جنوب را در شکل گیری 
نظم نوین جهانــی حایز اهمیت خواند و گفت: ســازمان هایی همچون 

شانگهای و بریکس می توانند بستر خوبی برای این همکاری  باشند.
وی پیشنهاد داد که گفتگوهای راهبردی بین شورای راهبردی روابط 
خارجی و وزارت امور بین الملل حزب تداوم یابد که این پیشنهاد مورد 

استقبال طرف چینی قرار گرفت.
خرازی با ابراز نگرانی از گســترش افراط گرایی در کشورهای غربی، به 
موضوع جنگ رژیم صهیونیســتی علیه غزه پرداخت و گفت: آمریکا و 
اروپا با حمایت  تســلیحاتی، مالی و سیاســی از رژیم صهیونیستی در 

کشتار کودکان، زنان، سالمندان و افراد غیرنظامی سهیم هستند.
وی هشدار داد که وضعیت منطقه بســیار خطرناک و بحرانی است و در 

چنین وضعیتی هر آن احتمال گسترش جنگ وجود دارد.
رئیس شورا در بخش دیگری از این نشست، بر ضرورت گسترش روابط 
مردمی بین ایران و چین تاکید و پیشــنهاد کرد برای آشــنایی مردم 
دو کشــور با یکدیگر، صنعت گردشگری بین دو کشــور توسعه یابد و 

نشست هایی به منظور گفتگوهای تمدنی بین دو کشور برگزار گردد.

لیو جیئن چائــو، وزیر امور بین الملل حزب کمونیســت چین نیز در این 
جلسه با تشریح دیدگاه پکن نســبت به روابط بین الملل، گفت: چین از 
نظم بین المللی با محوریت ســازمان ملل و مبتنی بر اصول دموکراتیک 
حمایت می کنــد.وی در همین حال تصریح کرد چیــن در برابر مداخله 
دیگر قدرت ها در امور داخلی خود مقاومت می کند و تســلیم سیاســت 
سلطه گری دیگر کشورها نخواهد شــد.لیو جیئن چائو در بخش دیگری 
از سخنان خود در خصوص جنگ غزه تصریح کرد: چین همواره از مردم 
فلسطین حمایت می کند و در کنار کشورهای عربی و اسلامی می ایستد.

وی همچنین از تقویــت همکاری  بین دو کشــور و همچنین ضرورت 
شــناخت هر چه بیشــتر دو ملت ایران و چیــن از یکدیگــر از طریق 
توســعه صنعت گردشــگری و برقراری گفتگوی تمدنی بین دو کشور 
استقبال کرد و گفت یکی از محورهای مورد تاکید رئیس جمهور چین 

گفتگوهای تمدنی است.

رییس فراکسیون محیط زیست مجلس:
زباله سوزی در تهران باید متوقف شود

 رییس فراکســیون محیط زیســت مجلس از بررســی مجدد موضوع 
آلودگی هوای کشور و اهمال دســتگاه های مرتبط در جلسه یکشنبه 
خبر داد.به گزارش فراکســیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی، 
»سمیه رفیعی« با اشاره به قانون هوای پاک گفت: ۲۳ دستگاه در زمینه 
آلودگی هوا نقش دارند که مجلس برابر وظایف نظارتی خود بر عملکرد 

این دستگاه ها و نتایج اجرای قانون نظارت می کند.
وی افزود: فراکســیون محیط زیســت مجلس در جلســه یکشــنبه 
موضوع آلودگی هوا و میزان پیشــرفت عمل به قانــون را با حضور همه 
دستگاه های مرتبط بررســی می کند.رییس فراکسیون محیط زیست 
مجلس با تاکید بر اینکه یکی از دلایل مهم آلودگی هوای تهران موضوع 
آتش زدن زباله هاســت، خاطرنشان کرد: بر اســاس نظر کارشناسان 
زباله سوزی ســهم قابل توجهی از منابع ثابت در آلودگی هوای تهران را 
به خود اختصاص می دهد.وی افزود: با وجود برخی اقدامات انجام شده 
توسط دســتگاه های مرتبط، هنوز موضوع زباله ســوزی متوقف نشده 

است.
نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
با اشاره به این که زباله ســوزی به ویژه در فصول سرد سال موجب ورود 
حجم قابل توجهی آلودگی و مواد خطرناک و ســمی به هوای پایتخت 
می شود، گفت: هرچند گشت های شــبانه دستگاه های مسوول در این 
زمینه می تواند پیشگیرانه باشد، اما باید این موضوع به صورت ریشه ای 
حل شود.به گفته وی، موضوع زباله ســوزی مساله ای چندوجهی است 
که فقط یکــی از آثار و نتایــج آن ایجاد آلودگی خطرنــاک در تهران و 

کلان شهرها است.

تریبون

ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی مجلــس گفت: در 
شرایطی که تحریم های یکجانبه و غیر قانونی آمریکا در 
تجارت ما با برخی کشورها موانعی ایجاد کرده، اما تاثیری 
بر روابــط ایران و روســیه ندارند.»ابوالفضــل عمویی« 
ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی، با اشــاره به سفر رئیس جمهور 

به مســکو اظهار کرد: ســفر رئیس جمهور کشورمان به 
روسیه می تواند فرصت بســیار خوبی برای تثبیت روند 
ارتقای روابط ایران و روسیه باشد؛ ایران و روسیه در حال 
حاضر در مناسبات بین المللی، رویکرد چندجانبه گرایی 
را دنبال می کنند و به دنبال تقویت این رویکرد هســتند؛ 
از این لحاظ دو کشــور اشــتراکات سیاســی خوبی در 

موضع گیری های بین المللی و مســائل منطقه ای دارند.
روند توسعه روابط ایران و روسیه در حوزه های اقتصادی 
و اجرایی هم آغاز شــده اســت اما نیازمند تزریق انرژی 
بیشتری است تا این روابط به نتیجه مطلوب خود برسد.

ســخنگوی کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با بیان اینکه ما روابط راهبــردی و چند جانبه با 

روســیه داریم، گفت: در ســازمان های بین المللی مانند 
شــانگهای، بریکس و اتحادیه اقتصادی اوراسیا همکار 
روسیه هستیم و با اینکه با هدف گذاری صورت گرفته 
در زمینه تقویــت روابــط اقتصادی با مســکو یعنی 
رســیدن به ۱۰ میلیارد دلار تجــارت دوجانبه فاصله 

داریم، اما در مسیر افزایش تجارت خارجی قرار داریم.

مجلس

خریدار  فرمانده کل ارتش، گفت: عملیات 
طوفان الاقصی موجب شــد تــا موجودیت 
رژیم منحوس صهیونیستی به صورت جدی 
مورد خطر واقع شود و خودشان نیز سرعت 

زوال شان را به خوبی احساس کرده اند.
 سرلشــکر ســید عبد الرحیم موســوی 
فرمانــده کل ارتش در آئین اهدای نشــان 
فداکاری بــه خانواده های معظم شــهدا، 
جانبــازان و فرماندهــان دانش آموختــه 
دانشگاه افسری امام علی)ع( که به مناسبت 
روز دانشــجو در این دانشــگاه برگزار شد، 
گفت: آمادگی رزمی، توان دفاعی و اشراف 
اطلاعاتی نیروهای مسلح و ارتش جمهوری 
اســلامی ایران را در بهترین شرایط ممکن 

است.
وی همچنین با اشــاره به حضور دشمنان و 
تحرکاتشان در منطقه و وضعیت ایجاد شده 
برای مردم مظلوم و مقتدر غزه تصریح کرد: 
طوفــان الاقصی نام مبارک و خوبی اســت 
که طوفانــی را در منطقه و جهان خلق کرد، 
این رویداد موجب شــد تا موجودیت رژیم 
منحوس صهیونیســتی به صــورت جدی 
مورد خطر واقع شود و خودشان نیز سرعت 

زوال شان را به خوبی احساس کرده اند.
فرمانده کل ارتش با بیان اینکه امروز اربابان 
و همدستان این رژیم کودک کش، در راس 
آن ها آمریکای جنایتکار به تکاپو افتاده اند، 
گفت: از همان روزهــای اول رئیس جمهور 
آمریکا با بی شــرمی هرچه تمام تر در کنار 
رژیم منحوس صهیونیســتی جهانی، این 
عنصر منفور جهانی ایســتاد و حمایت خود 

را از جنایات آن ها اعلام کرد.
سرلشــکر موســوی، تاکید کرد: این فعل و 
انفعالاتــی که در منطقه صــورت می گیرد 
طبیعتاً اثرات طوفان الاقصی اســت و رژیم 
صهیونیســتی می خواهد به هــر طریقی 
تبعات را برای خودشــان کم کند. اما اینکه 
ملت مقــاوم و مقتــدر غزه به ریشــه رژیم 
صهیونیســتی زده انــد، این دیگــر ترمیم 
ناپذیر اســت و آن ها می خواهند هرچه قدر 

بشود آن را کنترل کنند.
وی در خصــوص آمد و رفت هایــی که در 
منطقه انجــام می شــود، افزود: بــار اول 
نیســت که این اتفاق رخ می دهد. در طول 
۴۴ سال اخیر ما بارها شــاهد آن بوده ایم، 
حتــی ســنگین تر از این را هــم دیده ایم. 

وظیفه ای که نیروهای مســلح ما از جمله 
ارتش جمهوری اســلامی ایــران دارند و 
از قبل داشــته  و خواهند داشت، این است 
که تمامی تهدیدها را رصد کنند، اشــراف 
اطلاعاتــی کامل داشــته باشــند و کاملًا 
آمادگی داشــته باشــند که اگــر خطری 
منافع ملی، حدود و ثغور کشــور، آرمان ها 
و ارزش های کشور را تهدید کرد در مقابل 

آن بایستند.
فرمانــده کل ارتش با بیــان اینکه آمادگی 
کامل برای برخورد با هر نــوع تهدید در هر 
سطحی را داریم، گفت: ســناریوهای لازم 

و احتمالات مختلف بررســی شــده و برای 
مقابله با این احتمــالات در همه نیروهای 
ارتش و نیروهای مســلح این آمادگی وجود 
دارد که به ماموریت خودشــان به بهترین 

نحو ممکن عمل کنند.
سرلشــکر موســوی در بخــش دیگری از 
ســخنان خود خاطر نشــان کرد: دانشگاه 
افسری امام علی )ع( ۱۱۸۴ فرمانده شجاع 
شهید را که روزی دانشــجوی این دانشگاه 
بوده اند، تقدیم کشور و انقلاب کرده است و 
از این نظر، جایگاه ممتازی در نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران دارد.
وی در خصوص اهدای نشــان فــداکاری 
به خانواده هــای معظم شــهدا، جانبازان و 
فرماندهــان دانش آموخته این دانشــگاه، 
افزود: در سال ۱۳۹۹ پیشنهاد اهدای نشان 
و پرچم نشان فداکاری دانشگاه افسری امام 
علی)ع( تقدیم فرماندهی معظم کل قوا شد 

و پس از تصویب به این دانشگاه اهدا شد.
فرمانده کل ارتش با بیان اینکه این مراســم 
هر مــاه در تهــران و شهرســتان ها انجام 
می شــود، خاطرنشــان کرد: این مراســم 
به پــاس قدردانی از شــهدا، جانبــازان و 

فرماندهــان دانشــجوی این دانشــگاه در 
شهرهای نوشــهر، شــیراز و تهران برگزار 
شــده و امروز نیز به مناسبت روز دانشجو در 
دانشگاه افسری امام علی)ع( شاهد اهدای 
نشان به خانواده های معظم شهدا، جانبازان 
و فرماندهان دانش آموخته این دانشــگاه از 
شــهرهای اراک، بروجرد، سیرجان، رودبار 

و قم هستیم.
سرلشکر موســوی تصریح کرد: این مراسم 
و اهدای نشــان فداکاری تــا پایان ۱۱۸۴ 
شــهید، جانبــاز و فرماندهــان عالی رتبه 
دانشگاه افســری امام علی)ع( ادامه خواهد 

داشت.
در این مراسم که به مناســبت روز دانشجو 
برگزار شد، نشان فداکاری دانشگاه افسری 
امام علی)ع( توســط فرمانده کل ارتش به 
خانواده معظم شــهیدان محمد فراشاهی، 
احمد مهرابی، حمیدرضا ســهیلیان، سید 
علی اقبالــی و نظامعلی ملکی از شــهدای 
نیروهای زمینی، هوایــی، دریایی و پدافند 
هوایی ارتــش و همچنین بــه دو فرمانده 
جانباز؛ محمد ایران نژاد و ســید ابوالقاسم 

موسوی اهدا شد.

وسیه ندارند وابط ایران و ر عمویی: تحریم ها تاثیری بر ر

خریدار   رئیس جمهور بــه همراه هیات 
دولت در ادامه دور دوم ســفرهای استانی، 
دیروز جمعه ۱۷ آذر به اســتان البرز رفت تا 
در امتداد ســفرهای پروژه محور، علاوه بر 
افتتــاح طرح های عمرانــی و اقتصادی، در 
میان ســاکنان ایران کوچک حضور یافته و 

با آنها به گفت وگو بنشیند.
 البرز استان همجوار تهران، دهمین مقصد 
رئیس جمهور پس از اســتان های خراسان 
جنوبی، یزد، بوشهر، خوزستان، آذربایجان 
شــرقی، کهگیلویه و بویر احمد، شــیراز و 
کردســتان و چهارمحال بختیاری در دور 
دوم ســفرهای اســتانی و هفتمین ســفر 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در سال ۱۴۰۲ 
اســت که این بار رئیس جمهــور و اعضای 
کابینــه اش یــک روز پایان هفتــه را برای 
سرکشی استان و بررسی مسائل و مشکلات 
مردم و افتتاح طرح هــای متعدد عازم این 
اســتان شــده بودند. این درحالی است که 
رئیس جمهور روز گذشــته به روسیه سفر 
کرد و ســاعت ســه صبح امروز جمعه خود 
را به تهران رســاند تا بدون توقــف در بین 

ساکنان ایران کوچک حاضر شود.
رئیســی ۱۸ فروردین ماه سال گذشته و در 
دور نخست سفرهای اســتانی به البرز رفت 
که اختصاص ۱۰ هزارو ۷۴۳ میلیارد تومان 
اعتبار در قالب ۱۷۲ طــرح عمرانی رهاورد 
ســفرش به این اســتان بود که در این سفر 
یک روزه بارقه امید بــرای تحرک ، جهش و 
حرکت به سمت جلو در بین مردم به وجود 
آمد. اما رئیســی به بهانه سالروز نوزدهمین 
سفر به این استان، فروردین ماه امسال هم 
در قالب سفره پروژه ای عازم البرز شده بود 
و در سفر نیمروزی به این استان دهها پروژه 
عمرانی، فرهنگی، تولیدی و زیرســاختی را 
بهره برداری و همچنین با حضور در نشست 
های مختلف اســتان در حوزه های مختلف 
کشاورزی، محیط زیست و آموزشی پس از 
رصد و آسیب شناسی مشکلات که پیش تر 
توسط نماینده عالی او احصا شده بود مورد 

بررسی قرار داد .
در همین ســفر پــروژه ای به درخواســت 
۲ هــزار و ۶۰۰ خانوار نیازمنــد البرز برای 
دریافــت کمک مالی ، معیشــتی ، درمان و 
مشــکلات گاز منازل که به آیت الله رییسی 
نامه نوشته بودند، رسیدگی شد. تامین پنج 
میلیارد تومــان اعتبار برای گازرســانی به 
واحدهای مســکونی افراد نیازمند، تصویب 
یک هزارو ۵۰۰ ســری جهیزیــه برای زوج 
های جــوان ، تصویب زمین و تســهیلات 
لازم برای مســکن جویان و بهســازی یک 
هــزارو۵۰۰ واحد مســکونی مددجویی از 
مهمترین دســتاوردهای این ســفر برای 

خانوارهای نیازمند البرز بوده است.

اما برنامه دومین سفر استانی رئیسی 
به البرز چیست؟

- بهره بــرداری از ۵۶ طرح بــزرگ عمرانی 
و صنعتی شــامل: ۱۳ طرح اقتصادی و ۴۳ 
طرح عمرانی بــا اعتبار ۱۹ هــزار میلیارد 

تومان
- افتتاح بیمارستان ۲۶۰ تختخوابی شهید 

سلیمانی فردیس پس از ۱۲ سال
- افتتاح فاز نخست کمربندی شمالی کرج 
و کاهش چشــمگیر بار ترافیکــی آزادراه 

تهران-کرج
- افتتاح دانشکده پزشکی خیرساز دانشگاه 

علوم پزشکی البرز
- بهره بــرداری از چندیــن کارخانه بزرگ 

صنعتی و اقتصادی
- بهره بــرداری از طرح هــای کلان تصفیه 
آب وفاضــلاب و انتقــال آب شــرب به ۵ 

شهرستان
- ایجــاد تحول جدی در حوزه گازرســانی 
در البرز؛ تمامی روســتاهای اســتان البرز 

گازرسانی شدند.
- برگزاری جشــن احیای ۱۸۴ کارخانه و 
مجموعه تولیدی راکد و نیمه فعال از جمله 
کارخانه ایران تراورس که تا ۶ ماه گذشــته 
تنها با ۲۰درصد ظرفیــت فعالیت می کرد ، 

اکنون با ۱۰۰ درصد ظرفیت کار می کند.

گشایش طرح های ناتمام و میراث
 به جامانده دولت  های قبل با قدمت 

بیش از 12 سال
رئیســی بلافاصله در بدو ورود به این استان 
کار خود را با بازدید از طرح بزرگراه شــمالی 
کرج و طرح پل بیلقان به عنوان بزرگ ترین 
پل غــرب آســیا و پیچیده تریــن عملیات 
مهندســی کشــور آغاز کرد که بــا افتتاح 
بلندتریــن و عظیم تریــن پــل خاورمیانه 
۴۰ درصد از ترافیــک آزادراه تهران-کرج-

قزوین را را مرتفع خواهــد کرد. اولین طرح 
افتتاحی رئیســی به قطعه نخست آزادراه 
شهید ســلیمانی اختصاص داشت که این 
قطعه پس از ۱۲ ســال در مــدت زمان ۲۰ 
ماه به صورت جهادی انجام شــده که طول 
آن ۷.۶ کیلومتر اســت و با این بهره برداری 
عظیمیه کرج به شــمال غرب این کلانشهر 

متصل می شود.

رئیســی بلافاصله پــس از افتتــاح قطعه 
نخست آزاد راه شهید سلیمانی، بیمارستان 
۲۸۰ تخت خوابی شهید سلمیانی فردیس 
را بهره برداری کرد. بیمارستانی که کلنگ 
ســاخت آن ر ســال ۸۹ در دولــت دهم به 
زمین زده شــده بود و در ســال ۹۲ توسط 
دولت یازدهم عملیات اجرایــی این پروژه 
آغاز شــد اما به صورت نیمــه کاره به دولت 
سیزدهم رســید و پس از ۱۳ سال تکمیل 
و گشــایش یافت که این از بــرکات دولت 
مردمی اســت. پیشــرفت فیزیکــی این 
بیمارستان در دولت ســیزدهم حدود ۴۵ 
درصد در طــول مدت تقریبــا ۱۵ ماه بوده 
است و ۶۳ درصد پیشــرفت مالی داشت که 
۴۱۰ میلیارد تومان اعتبار این بیمارستان، 
در دولت سیزدهم و ۲۹۰ میلیارد تومان در 

دولت های گذشته بوده است.

 آرزوی یک بیمار خردسالی
 که برآورده شد

پس از گشایش این بیمارستان مزین به نام 
سردار دلها رئیســی در حین بازدید از بخش 
های مختلف آن و بیمارانی که در آن بستری 
بود، دختر بچه ای که ســال ســوم ابتدایی 
است با دیدن رئیســی اظهار خرسندی کرد 
و خطاب به رئیس جمهور با آن ذوق و شوقی 
که در نگاهش مــوج می زد گفــت: »آقای 
رییس جمهور من آرزو داشــتم شــمارو از 

نزدیک ببینم؛ امروز به آرزوم رسیدم.«

اذان رئیسی برای نوزاد تازه
 متولد شده

رئیس جمهــور پــس از بازدیــد از بخش 
بیماران ایــن بیمارســتان از بخش نوزادن 
هم بازدید کرد و یکــی از همران مادری که 
تازه نوزادش را به دنیا آورد، از رئیس جمهور 
خواســت تا در گوش این نــوزاد تازه متولد 

شده اذان بگوید که قرائت شد.
رئیس پس از افتتــاح دو ابر طرح میراث بجا 
مانده دولت های قبل برای حضور در جمع 

پر شــور مردم البرز و دیــدار مردمی با آنها 
خود را به مصلی شهر کرج رساند.

از خاطرات جوانی تا قاطعیت 
دربرخورد با فساد

رئیس جمهور در دیدار با مردم استان البرز 
گفت که ۴۰ســال پیش در سن ۲۰سالگی 
به عنوان یک جوان ماموریتی در شهرستان 
کرج داشتم و خاطرات بسیاری از شهرستان 
کرج دیروز و البرز امــروز دارم و چهره های 
مصمــم انقلابــی و جهــادی تلاش های 

بسیاری در این ۴۰  سال کرده اند.
رئیسی در خلال این حضور خطاب به مردم 
گفت در برخورد با فســاد به هیچ مفسدی 
رحم نخواهــم کرد و به عهدی کــه با مردم 
 بســتیم  پایبندیم و تلاش برای از بین بردن 
بسترهای فساد یکی از تعهدات دولت است 
و باید زمینه های رانت و فســاد از بین برود. 
وی خاطرنشــان کرد: در دســتگاه قضا با 
مفسد برخورد می کردم و اکنون باید بستر 
های را فســاد اصلاح کنیم. بایــد یک نظام 
اداری عادلانه داشته باشیم و مردم را در این  

ماموریت بزرگ یار خود می دانیم.
 رئیس جمهور در بخش دیگری به موضوع 
غزه پرداخت و گفت: مــردم عزیز بدانید ما 
در همه مراجع و مراکــز بین المللی و با همه 
ارتباطاتمان زبان گویای شما خواهیم بود و 
از طرف شــما علیه ظالم فریاد خواهیم زد. 
همچنانی که رهبــر معظم انقلاب فرمودند 
ما تردیــد نداریم؛ همچنانی کــه در عراق، 
ســوریه، یمن، لبنان، منطقه، افغانستان و 
جای جای این منطقه آمریکا با وجود هزینه 
های فــراوان، شکســت خــورد، در عرصه 
فلسطین و ایســتادگی نیروهای مقاومت 
هم حتما آمریکا و اسرائیل شکست خواهند 
خورد. وی به سفر روز گذشته خود به مسکو 
دیدار با همتای روســی خود اشــاره کرد و 
گفت: در دیدار روز گذشته با رئیس جمهور 
روسیه گفتم، یک گروه مقاومت که نیروی 
هوایی و دریایــی و زمینی آنچنانی ندارد در 

برابر رژیم صهیونیستی باوجود همه کمک 
های آمریکا ایســتاده و مصمــم و با ایمان 
شکست را به دشــمن تحمیل کرده است و 
کسانی که برای خدا مجاهدت کنند پیروز 

هستند.

بهره برداری از 814 واحد مسکونی
همچنین همزمان با ســفر رییس جمهور 
و هیات دولــت به البرز با حضــور وزیر راه و 
شهرسازی ۸۱۴ واحد مســکونی و ۲ پروژه 
عمران شهری در شــهر جدید مهستان به 
بهره برداری رســید که برای ســاخت این 
واحدهای مســکونی۲ هزار و ۴۴۰ میلیارد 

ریال هزینه شده است.
در همین راســتا طرح بلوار ۳۵ متری هرمز 
در مرحله چهار و شــبکه روشــنایی معابر 
مراحل چهار و هفت مسکن مهر شهرجدید 

مهستان بهره برداری شد.
مهرداد بذرپاش دبیرســتان ۱۵ کلاســه 
امام خمینی )ره( شــهر جدید مهستان در 

شهرستان ساوجبلاغ را نیز افتتاح کرد.

رونمایی از داروی ضدسرطان
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییــس جمهور هم در این ســفر اســتانی 
خط تولیــد ۲ داروی درمــان کلیدی انواع 
ســرطان ها تحت عنــوان »فســفاماید« 
را کــه به دســتان محققــان توانمند یک 
شرکت دانش بنیان کشــورمان انجام شد، 
بهره برداری کرد.روح الله دهقانی همچنین 
مرکز نوآوری احیای واحدهای اقتصادی و 
مرکز هم آفرینی صنایع غذایی و زیستی را 

هم افتتاح کرد.

افتتاح هایی که وزرای جهاد و صمت 
انجام دادند

افتتاح کارخانه ۱۱ هزار تنی شیرخشــک با 
حضور وزیر جهاد و کشاروزی از دیگر طرح 
های بود که در سفراســتانی رئیس جمهور 
انجام گرفت. این کارخانه ظرفیت تولید ۱۶ 
هزار تن انواع فــرآورده های دامی همچون 
۱۱ هزار تن شیر خشک، یک هزار تن خامه، 
یک هزار تن پودر کازئینات و ســه هزار تن 
پودر آب پنیــر دارد و این واحــد تولیدی با 
سرمایه گذاری ســه هزار و ۶۲۸ میلیارد و 
۶۰۰ میلیــون ریــال برای ۴۸ بــه صورت 

مستقیم اشتغال ایجاد کرده است.
همچنیــن بهره بــرداری از طرح توســعه 
دامداری شــیری- گوشــتی شهرســتان 
نظرآبــاد با رســیدن به ظرفیــت ۱۱ هزار 
راس در روســتای »گازرســنگ « از دیگر 
برکات سفر استانی رئیســی بود که توسط 
وزیر جهاد کشــور افتتاح شــد. سپس در 
گوشــه دیگر از این اســتان نیروگاه تولید 
همزمان برق و حرارت )CHP( اختصاصی 
مجتمع تولیدی مواد غذایی زر شهرســتان 
ســاوجبلاغ با حضور وزیر صنعت، معدن و 
تجارت راه اندازی شــد که در مجموع هفت 
طرح امروز توســط»عباس علی آبادی« به 

بهره برداری رسید.
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پاش   توافق های ترانزیتی در دستور کار بذر
در مسکو

وزیر راه و شهرســازی گفت: پیگیــری آخرین وضعیــت توافق های 
ترانزیتی، کریدور شمال جنوب در سفر به روسیه در دستور کار است.

به نقل از وزارت راه و شهرســازی، مهرداد بذرپاش با انتشــار پیامی در 
شــبکه های اجتماعی، گفت: امــروز همراه رئیس جمهور به مســکو 
می رویم، پیگیری آخرین وضعیت توافق های ترانزیتی، کریدور شمال 
جنوب، پروژه رشت آستارا، مسائل مربوط به صنعت هوایی و توافق های 
حمل ونقل دریایی در دســتور کار اســت.رئیس جمهور کشــورمان 
به دعوت رســمی همتای روس خود و در راســتای گسترش تعاملات 
اقتصادی، سیاسی و فرهنگی، عازم روسیه شــد.مهرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرسازی در این سفر رئیس جمهور را همراهی می کند.رایزنی در 
خصوص مسائل دوجانبه از جمله تعاملات اقتصادی و نیز گفت وگو در 
خصوص موضوع های منطقه ای و بین المللی به ویژه موضوع فلســطین 

و تحولات غزه اصلی ترین دستور کار رئیس جمهور در این سفر است.
آخرین وضعیــت همکاری های زیرســاختی و حمل ونقلی جمهوری 
اسلامی ایران و فدراسیون روسیه در جلســه ویدئوکنفرانسی مهرماه 
۱۴۰۲ میــان معاون حمل ونقل وزیــر راه و شهرســازی و معاون وزیر 

حمل ونقل فدراسیون روسیه موردبحث و تبادل نظر قرار گرفت.

وساز  ضرب الاجل وزارت صمت به ۲ خودر
 بزرگ کشور

مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندســی وزارت صمت گفت: تاکنون از 
۲۲ شرکت، ۱۴ شرکت خودرویی به سامانه جامع خدمات پس از فروش 
متصل شدند، اما هنوز دو شرکت بزرگ خودروساز کشور به این سامانه 
متصل نشــدند.حمید محله ای مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندسی 
وزارت صمت گفت: تاکنون از ۲۲ شــرکت، ۱۴ شــرکت خودرویی به 
سامانه جامع خدمات پس از فروش متصل شدند و بقیه شرکت ها طبق 
قانون بودجه ۱۴۰۲ تا پایــان آذر ماه فرصت دارند تا به اســتعلام های 
مربوط به خدمات پس از فروش در ســامانه جامع خدمات، پاسخ دهند.
وی گفت: زیرســاخت های لازم بــرای اتصال شــرکت های خودرویی 
شــامل تولید کننده، وارد کننده و مونتاژ کننده را برای اتصال به سامانه 
جامع خدمات پس از فروش فراهــم کردیم.مدیرکل دفتر خدمات فنی 
و مهندســی وزارت صمت افزود: تاکنون از ۲۲ شــرکت، ۱۴ شــرکت 
خودرویی به سامانه جامع خدمات پس از فروش متصل شدند، اما هنوز 

دو شرکت بزرگ خودروساز کشور به این سامانه متصل نشدند.

محله ای در ادامه گفــت: طبق آئین نامــه اجرایی تبصــره ۱۰ قانون 
بودجه ۱۴۰۲ شــرکت های خودرویی تا پایان آذر مــاه فرصت دارند تا 
به اســتعلام های مربوط به خدمات پس از فروش که در ســامانه جامع 

خدمات پس از فروش مطرح می شود پاسخ دهند.
به گفته محلــه ای یکــی از مهم ترین مزیت های اتصال شــرکت های 
خودرویی به سامانه جامع خدمات پس از فروش شفافیت ارائه خدمات 

آن ها و ایجاد امکان شکایت از عملکرد این شرکت ها توسط مردم است.
لازم به ذکر است بر اســاس ماده ۴ قانون حقوق مصرف کنندگان همه 
شرکت های خودرویی شــامل تولید کننده، وارد کننده و مونتاژ کننده 
موظف هســتند خدمات پس از فروش ارائه دهند و بر اســاس ســاز و 
کارهای وزارت صمت این خدمات باید در بســتر سامانه جامع خدمات 

پس از فروش اتفاق خواهد افتاد.

 تهران در آستانه تشکیل یک شهر 
و یک شهرک جدید

مدیر کل راه و شهرســازی اســتان تهران از تصویب یک شــهر و یک 
شهرک جدید در غرب استان تهران خبر داد.

 حســین جنتی مدیر کل راه و شهرســازی اســتان تهران، گفت: یک 
جلســه با حضور مدیران کل دســتگاه های اجرایی، معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری تهران و سایر دســتگاه های عضو کارگروه امور 
زیربنایی برگزار شد که با کلیات تشکیل یک شهر و یک شهرک جدید 
در غرب اســتان تهران موافقت شــد.وی گفت: این موضوع با کســب 
اجازه از وزیر راه و شهرســازی به جهت تأمین زمین طرح نهضت ملی 
مسکن متقاضیان نهایی شــده در کارگروه مطرح، مصوب و پس از طی 
مراحل و فرآیندهای قانونی نهایی شــده و به اطلاع شهروندان استان 
تهران خواهد رســید.وی همچنین از تصویب طرح هادی سه روستا در 
اسلامشــهر )حســین آباد، علی آباد و چیچکلو( خبر داد و گفت: طرح 

جامع شهر اندیشه نیز مصوب و به شورایعالی ارسال شد.
جنتی همچنین گفت: خبر خوب دیگر مــا تعیین تکلیف نهایی اراضی 
۹۲ هکتاری پاکدشــت و ارســال آن برای شــورایعالی شهرسازی و 

معماری و تصویب حریم طرح جامع شهر پردیس است.
جنتی در پایان گفت: در این جلســه همچنین مــوارد مربوط به خارج 
از حریم ارسالی از سوی فرمانداری های شهرســتان های تهران، رباط 
کریم، ری، دماوند، شهریار، فیروزکوه، اسلامشهر و ورامین نیز مصوب 

شد.

سهم بزرگ بازار در اختیار پوشاک قاچاق
عضو اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشــاک ایران گفت: ســهم 
بزرگی از بازار در اختیار پوشــاک قاچاق وارداتی اســت و این موضوع 

فعالیت را برای تولیدکنندگان داخلی سخت کرده است.
مجید  افتخاری در خصوص تولید و عرضه پوشــاک، گفت: بخش قابل 

توجهی از بازار پوشاک کشور در اختیار کالاهای قاچاق است.
وی با بیان اینکه پوشــاک قاچاق از کشــورهای ترکیــه، بنگلادش و 
پاکستان به ایران وارد می شــود، افزود: چین نیز دوباره پس از مدت ها 
به بازار پوشاک ایران بازگشته اســت و این مسأله در حوزه پوشاک یک 
تهدید به شمار می رود.عضو اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک 
ایران با بیان اینکه در بســتر فضــای مجازی و از طرف فروشــگاه های 
اینترنتــی واردات پوشــاک قاچاق بــه ترکیه انجام می شــود و مردم 
در اســرع وقت ســفارش خود را تحویل می گیرند، اظهار داشت: بازار 
پوشاک رها شده و حاکمیت هیچ اقدامی برای مبارزه با عرضه پوشاک 
قاچاق انجام نمی دهد.افتخاری افزود: حمایــت از تولید زمانی مفهوم 
می یابد که محصول نهایی تولیدی به فروش برســد این در حالی است 
که برای توزیع پوشاک تولیدی در کشــور با توجه به اینکه بازار پوشاک 
را کالاهای قاچاق احاطه کرده است و سطح عرضه به جولانگاه پوشاک 
قاچاق تبدیل شده مشکلات زیادی وجود دارد.وی بیان داشت: مفهوم 
حمایت از تولید در کشور ما درک نشده اســت زیرا علاوه بر هزینه های 
بالای مواد اولیه و تولید بخش های مالیاتی و تأمین اجتماعی نیز فشــار 

مضاعفی را به تولیدکنندگان وارد می کنند.

بازار

یک فعال حوزه کار با اشــاره به تســهیل صدور مجوز 
کســب و کارهای خانگی به صاحبان مشــاغل خانگی 
پیشــنهاد کرد برای رفع مشــکل بازاریابی و فروش و 
عرضه بهتر محصولات تولیدی خود تشــکیل تعاونی 
بدهند.هادی ابــوی  درباره افزایــش گرایش جامعه و 
خانواده ها به ســمت مشــاغل خانگی ابراز عقیده کرد 
و گفــت: معتقــدم گرفتاری ها و مشــکلاتی که برای 
راه اندازی یک کسب و کار وجود دارد در حوزه مشاغل 
خانگی دیده نمی شود. به دلیل پایین بودن هزینه ها  و 
نبود بروکراسی های دست و پاگیر افراد بیشتر به ایجاد 
مشاغل خانگی تمایل نشان می دهند. از طرفی تسهیل 

صدور مجوز نیز موثر بوده اســت.وی افزود: 
درحال حاضر شــرایط دریافت مجوز نسبت 
به قبل بهتر شــده و افراد در حوزه مشــاغل 
خانگی از طریق درگاه ملی مجوزهای کسب 
و کار به راحتی می توانند درخواســت مجوز 
بدهند و ظرف مدت یک هفته جواز تاسیس 
و ایجاد کارگاه یا شــغل خانگــی را دریافت 

کنند.ایــن فعال حــوزه کار بحث آموزش و شــناخت 
بازار را در مشــاغل خانگی مهم دانســت و گفت: اینکه 
صاحبان مشاغل خانگی اطلاع داشــته باشند معاف از 
مالیات هســتند یا نه یا اینکه کالایــی تولید نکنند که 

خریدار نداشته باشــد و تغییر فصول سال را 
در تولید محصول مدنظر داشــته باشد، همه 
نیازمند آگاهی و اطلاع از شــرایط بازار است.
وی خاطرنشــان کرد: آموزش در این زمینه 
به متقاضیان مشاغل خانگی کمک  بسیاری 
می کند تــا ریــزه کاری هــا و ظرافت های 
مخصوص بازار را به خوبی بشناسند و بدانند 
محصولشــان را چه زمانی و چگونه به بازار عرضه کنند.
ابوی در عین حال به مشــکل اصلی صاحبان مشــاغل 
خانگی اشــاره کرد و گفت: در حوزه مشاغل خانگی با 
خلأ جدی فروش در بازار مواجه هســتیم و عمده افراد 

در بحث بازاریابی مشــکل دارند. ممکن است افراد یک 
محصول با کیفیت و مرغوب تولید کرده باشــند ولی در 
عرضه و فروش موفق نباشــند؛ لذا بهترین راهکاری که 
می توان به این منظور پیشــنهاد کرد تشکیل تعاونی 
های مشــاغل خانگی اســت.این فعال حوزه کار ادامه 
داد: صاحبان مشاغل خانگی می توانند در قالب تعاونی 
متشکل شــوند و در یک گرایش تولیدی فعالیت کنند. 
مثلا تولیدکنندگان پوشــاک، لباس مجلسی و ورزشی 
گردهم آمده و در قالب تعاونی ســاماندهی شــوند و از 
طریق تعاونــی راحت تر محصولات خــود را در بازار به 

فروش برسانند.

اشتغال

خریدار  نایب رئیس ســابق اتحادیه طلا و 
جواهر تهران، ضمن اشــاره به ثبات نسبی 
نرخ ارز در بازار داخل، تغییرات قیمت سکه 
و طلا در بازار داخل را تنها تحت تاثیر نوسان 
قابل توجه اونس جهانی طــلا عنوان کرد و 
گفت: به طور معمول با افزایش قیمت اونس 
طلا، قیمت  سکه و طلا در بازار هم صعودی 
می شود، اما پس از بازگشــت طلا به کانال 
نزولی شدن، کمی ســکه مقاومت در برابر 

کاهش خواهد داشت.
محمد کشتی آرای در رابطه با وضعیت یک 
هفته اخیر ســکه و طلا در بازار اظهار کرد: 
در  هفته ای که گذشــت، قیمت جهانی طلا 
نوســان زیادی داشــت؛ قیمت طلا در یک 
هفته اخیر رکورد زد و حتی به بالای ۲۱۰۰ 
دلار هم برای ساعاتی افزایش پیدا کرد، اما 
در مجموع در محــدوده  ۲۰۷۲ دلار قیمت 

ابتدای هفته هر اونس طلا بود.
نایب رئیس ســابق اتحادیه طــلا و جواهر 
تهران، ادامه داد: در طــول هفته اما باتوجه 
به فرسایشــی شــدن اتفاقات خاورمیانه، 
قیمت جهانی طلا با کاهش همراه شد و روز 
پنجشنبه در آخرین معاملات هفته، قیمت 
هر اونس طلا با ۴۶ دلار کاهش به نســبت 
ابتدای هفته، به محدوده ۲۰۲۵ دلار رسید؛ 
طبیعتاً در حالیکــه اول هفته قیمت جهانی 
طلا در محــدوده ۲۱۰۰ دلار بود، قیمت ها 
در بازار داخل نیز با افزایــش همراه بود، اما 
در طول هفته مجدد با کاهش قیمت طلا در 
بازارهای جهانی، قیمت سکه و طلا در بازار 

داخل هم روند نزولی به خود گرفت.
 این کارشناس بازار ســکه و طلای داخلی 
تصریح کــرد: این درحالی بــود که در یک 
هفته  گذشــته، ثبات کامل در بــازار ارز در 

داخل وجود داشت و حتی نوسانات کاهشی 
نرخ ارز هم در بازار دیده می شــد؛ بنابراین 
تنها عامل نوســان قیمت ســکه و طلا در 
یک هفته اخیر، تغییــرات در قیمت جهانی 
طلا بود. فلزات دیگر نظیر نقــره، پلاتین و 
پالادیوم نیــز در این هفته پــس از کاهش 

اونس طلا، با کاهش همراه شد.  

از بهای سکه 150 هزار تومان و طلا
 48 هزار تومان ریخت 

کشتی آرای در رابطه با آخرین قیمت سکه 
و طلا در بازار کشــور و تغییرات آن نسبت 
به ابتــدای هفته، گفت: قیمت ســکه تمام 
طرح قدیم با ۳۰۰ هزار تومــان کاهش در 

آخرین معاملات روز گذشــته ۲۵ میلیون و 
۷۰۰ هزار تومان بود. سکه تمام طرح جدید 
با ۱۵۰ هزار تومان کاهــش هفتگی به ۲۹ 
میلیون و ۳۵۰ هزار تومان رسید. نیم سکه و 
ربع سکه هریک کاهش ۲۰۰ هزار تومانی را 
نســبت به ابتدای هفته در آخرین معاملات 
پایانی هفتــه تجربه کرده انــد. در آخرین 
معاملات روز گذشته، نیم سکه ۱۵ میلیون 
و ۳۰۰ هزار تومان و ربع سکه ۱۰ میلیون و 
۳۰۰ هزار تومان قیمت داشتند. سکه های 
یک گرمی بانک مرکزی نیــز به ۱۵۰ هزار 
تومان کاهش بها نســبت به ابتدای هفته، 
پنج میلیــون و ۷۵۰ هزار تومــان در پایان 

هفته، معامله شد.  

نایب رئیس ســابق اتحادیه طــلا و جواهر 
تهران افــزود: طبیعتــاً زمانی کــه قیمت 
جهانی طلا کاهش پیدا کند، بیشترین تاثیر 
کاهشی را در قیمت طلا خواهیم داشت. هر 
مثقال طلای آب شــده با ۲۱۰ هزار تومان 
کاهش هفتگی، روز پنجشــنبه در آخرین 
معاملات، ۱۰ میلیــون و ۷۲۰ هزار تومان 
بود و هر گرم طلای ۱۸ عیــار نیز با ۴۸ هزار 
تومانی کاهش بها نســبت به ابتدای هفته، 
دو میلیــون و ۴۷۵ هزار تومــان به ازای هر 
گرم، مبنای معامــلات مصنوعات طلا قرار 

گرفت.  
این کارشــناس بازار ســکه و طلای کشور 
خاطرنشــان کرد: معمولاً نوسانات قیمت 

طلا بر روی قیمت سکه تاثیرگذار است؛ در 
مواقعی که قیمت طلا افزایش پیدا می کند، 
بلافاصله قیمت ســکه هم رو بــه افزایش 
خواهد گذاشــت؛ اما در مواقعی که قیمت 
جهانی طلا کاهش پیدا می کنــد، معمولاً 
قیمت ســکه بــا مقاومت همراه اســت و با 
مقداری تأخیر، کاهش پیدا می کند. یکی از 
علت هایی که هم پا و به نسبت کاهش قیمت 
جهانی طلا، در قیمت سکه ها کاهش قیمت 

نداشته ایم، همین مقاومت سکه است.  

مقاومت و تاخیر سکه در کاهش، اجازه 
نداد حباب سکه تخلیه شود 

وی در رابطه با آخرین وضعیت حباب سکه، 
گفت: حباب سکه نیز در حالی که در ابتدای 
هفته چهار میلیــون و ۸۰۰ هزار تومان بود، 
در طول هفته مجدد بزرگتر شــد و با ۳۰۰ 
هزار تومان افزایش در پایــان هفته به پنج 
میلیون و ۱۰۰ هزار تومان رســید که علت 
آن، همان مقاومت کاهش قیمت سکه بود.  

کشــتی آرای برای هفته پیش رو پیش بینی 
کرد: باتوجه به ثباتی که طی روزهای اخیر 
در بــازار داخــل و همچنیــن در بازارهای 
جهانــی ایجاد شــده، به نظر می رســد که 
قیمت ها فعــلأ تغییرات خاصی نداشــته 
باشــد؛ مگر آنکــه اتفاق خاصــی در حوزه 
بین المللی در حوزه سیاسی-اقتصادی رخ 
دهد؛ اما در حال حاضر شــرایط بازار عادی 
است. این درحالیســت که دادوستدها در 
بازار کشــور، روال عادی خود را دارد و بازار 
کمی رکود همراه است و از هیجانات کاذب 
و جاذبه هایی کــه برای  ســرمایه گذاری و 
خرید و فروش ســکه و طلا، پیش می آمد، 

خوشبختانه خبری نیست.  

وش محصولات پیشنهاد به صاحبان مشاغل خانگی برای فر

خبر مهم درباره حقوق بازنشستگان

 میزان حقوق بازنشستگی کارگران و کارمندان چقدر خواهد بود؟
خریدار   راحله ســادات حسینی تصریح 
کرد: بر این باور هســتم که برخــی موارد 
پیچیــده اصلاحات نبایــد در برنامه موقت 
پنج ســاله وارد شــود و برای آن در ســطح 
قانون گــذاری تصمیمــات بلندمدت باید 
گرفته شود. به هرحال تصمیمات در حوزه 
قوانین بیمــه ای و تامیــن اجتماعی نباید 

شتاب زده باشد.
ملاک قراردادن ۵ سال پایانی خدمت افراد 
به عنوان معیــار تعیین حقوق مســتمری 
آنان در ســازمان تامیــن اجتماعی و دیگر 
صندوق های بازنشســتگی، یکــی از موارد 
مهم برنامه پیشنهادی دولت به عنوان لایحه 
برنامه هفتم توســعه بود که توسط مجلس 
رد شده و همان دو ســال پایانی طبق روال 
گذشــته به عنوان معیار تعیین مســتمری 
باقی ماند. مخالفین طرح دولت و ســازمان 
تامین اجتماعی معتقــد بودند که اگر معیار 
۵ سال باشد باتوجه به تورم، مبلغ مستمری 
به شــدت کاهش می یابد و بازنشستگان از 
نظر معیشتی دچار مشکل می شوند و دولت 
و تامین اجتماعی نیــز در مقابل به تخلفات 
گســترده در زمینه تعیین دریافتی افراد در 
دوسال پایانی با تبانی مدیر کارگاه و نیروی 

کار اشاره می کردند.
راحله ســادات حســینی )مشــاور معاون 
بیمــه ای ســازمان تامیــن اجتماعی( در 
بررســی این چالش گفت: بنــد مربوط به 
ملاک قراردادن پنج سال آخر در مجلس به 
دلیل مسئله تورم و کاهش ارزش مستمری 
تعیینی بر مبنای پنج سال در نتیجه کاهش 
ارزش پول رد شــد. اما به هرحال محاسبات 
بیمه ای و اکچوئری محاسباتی است که در 
تمامــی دنیا برای تعیین نرخ مســتمری از 
آن استفاده می شــود. اما با توجه به مسئله 
تورم در اقتصاد ایران، محاسبات اکچوئری 
به تنهایی نمی تواند جوابگوی محاســبات 

میزان مستمری افراد باشد.
وی افزود: پس از همه گیری کرونا در ایران، 
شاخص هایی مثل ســن امید به زندگی در 
کشــور اندکی تغییر کرده اســت. مسائلی 
مثل تورم، رشــد اقتصادی و سایر جزئیاتی 
مانند همین تغییرات ســن امید به زندگی 

مجموعاً باعث شد تا مجلس صلاح ببیند تا 
همان ۲ سال آخر معیار پرداخت مستمری 
باشــد.در برخی موارد وقتی لیســت های 
بیمــه ای کارگاه هــا را می بینیــم، متوجه 
می شــویم برای یک فرد ۲۰ ســال عنوان 
شغلی کارگر ساده رد شــده است. سوال ما 
این است که یک فرد در یک کارگاه پیچیده 
بعــد از چند ســال باید به ســطح »کارگر 
درجه۲«، »کارگر درجه۱« و »اســتادکار« 
برسد؟ مگر می شــود تعداد زیادی در یک 
کارگاه فنی بیش از ۲۰ ســال کارگر ساده 

باشند؟
مشــاور معاون بیمــه ای ســازمان تامین 
اجتماعی پیرامون راه حــل موجود در برابر 
کارفرمایان متخلفــی که حقوق و حق بیمه 
افراد را در قالــب تبانی طی دو ســال آخر 
ناگهان افزایش می دهنــد، توضیح داد: در 
خود ســازمان تامین اجتماعی اصطلاحی 
وجود دارد که مــا به آن »رشــد نامتعارف 
دستمزد« می گوییم. در بررسی ما از طریق 
سیستم های هوشــمند رصدگر، اگر فردی 
به صورت غیرعادی رشد دســتمزد داشته 
باشد، از محل کارگاه بازرسی به عمل می آید 
و در این زمینه فرقی میان ارگان خصوصی 
و دولتــی وجود ندارد. بازرســان بررســی 
می کنند تا ببینند برچه اساسی فرد ناگهان 
افزایش حقوق داشــته و طبق چه موازینی 
دلایل افزایش حقوق یا تغییر عنوان فرد در 

سال های قبل به مرور افزایش نیافته است!
حسینی ادامه داد: یک زمان شما می بینید 
که یک فرد دریافتی و حقوقش باید در چند 
سال پایانی افزایش پیدا می کرد و بالارفتن 
مــزد او طبیعی اســت ولی در بســیاری از 
موارد تغییر ناگهانی عنوان شــغلی و حقوق 
دریافتی صوری و حاصل تبانی است که این 
مسئله به منابع ســازمان تامین اجتماعی 
و اساســاً کلیه صندوق های بازنشســتگی 

آسیب می زند.
وی تصریــح کرد: بخــش قابــل توجهی 
از دســتمزدهای اعلام شــده به ســازمان 
تامین اجتماعی صوری یا ناصحیح اســت. 
زیرا بســیاری ردیــف حقوقــی را حداقل 
دســتمزد رد می کننــد. در برخــی موارد 

وقتــی لیســت های بیمــه ای کارگاه ها را 
می بینیــم، متوجه می شــویم بــرای یک 
فرد ۲۰ سال عنوان شــغلی کارگر ساده رد 
شده است. سوال ما این است که یک فرد در 
یک کارگاه پیچیده بعد از چند سال باید به 
ســطح »کارگر درجه۲«، »کارگر درجه۱« 
و »استادکار« برســد؟ مگر می شود تعداد 
زیادی در یک کارگاه فنی بیش از ۲۰ ســال 

کارگر ساده باشند؟
این کارشــناس امور بیمه ای تاکید کرد: از 
آنجا که در گذشــته نظارت به اندازه کافی 
نبــوده و در ایــن زمینه میان نیــروی کار 
فرهنگ متناســب با صندوق هــای تامین 
اجتماعی نهادینه ســازی نشــده است، لذا 
ما شــاهد چنین موارد تخلفی هستیم. باید 
بپذیریم همه چیز را یک ناظــر و بازرس به 
زور از بیرون نمی تواند تحمیل کند و نیروی 
کار باید نســبت به منافع بلندمدت خویش 
که در اثر این تبانی ها از بیــن می رود، آگاه 
باشــد. در برخی موارد تخلــف ما ملاحظه 
کردیم کــه متاســفانه خود نیــروی کار 
پیش قدم شــده و برای افزایش مســتمری 
خویش به کارفرما گفته که در دو سال آخر 
من خودم مبلغ حق بیمه بالاتر را به شــما 
می دهم تا برای من در دوســال آخر حقوق 
بالا رد شود. گاه در دو یا سه کارگاه برای وی 
حقوق بالا رد می شود تا تجمیع حق بیمه ها 
را داشته باشــد و نهایتاً با نرخ دستمزد بالا 
بازنشسته شود. ما این مشکلات را در برخی 
کارگاه ها داریــم و باید از طریق بازرســی 
با موارد این چنینی بیــش از پیش برخورد 
شود.حسینی تصریح کرد: بر این باور هستم 
که برخی موارد پیچیده اصلاحات نباید در 
برنامه موقت پنج ســاله وارد شود و برای آن 
در سطح قانون گذاری تصمیمات بلندمدت 
باید گرفته شــود. به هرحال تصمیمات در 
حوزه قوانیــن بیمه ای و تامیــن اجتماعی 

نباید شتاب زده باشد.
وی با بیان اینکه »سازمان تامین اجتماعی 
در دو ســال پایانی افراد ملاک خــود را نه 
عنوان شغلی و پســت افراد، که میزان حق 
بیمه پرداختــی در آن دو ســال پایانی کار 
دارد« اظهار کرد: ممکن است در یک ارگان 

یا سازمان عرف آن باشــد که اضافه کار در 
حق بیمه نیز منعکس شــود و فرد هم مدیر 
مجموعه نباشد، اما به دلیل حجم کاری فرد 
بیــش از مدیر دریافت کنــد، در آن صورت 
مستمری محاسبه شده برای فرد موردنظر 
)باوجود آنکه عنوان شغلی پایین تری دارد( 
ممکن اســت از مدیر مجموعه نیز بیشــتر 
شــود. پس معیار ما برای تعیین مستمری 

»عنوان شغلی« و »پست« فرد نیست.
مشــاور معاون بیمــه ای ســازمان تامین 
اجتماعی درباره کســانی که با مســتمری 
بالا بازنشســته می شــوند، گفت: حداکثر 
ســقف میزانی که ما در محاســبه بیمه ای 
و مســتمری درنظر می گیریم تنها ۷ برابر 
حداقل دستمزد است و کسی بیشتر از این 
هفت برابر نمی تواند مستمری دریافت کند. 
ســقف پرداختی حق بیمه هرچه باشد، بر 
همان معیار مستمری وضع می شود. یعنی 
مانند قضات، اساتید دانشگاه و جانبازان که 
بدون سقف به هر میزانی که حقوق دریافت 
می کنند، برایشان مستمری رد نمی شود. از 
آنجا که بازنشستگی سقف دارد، اگر فردی 
در ســال جاری با ســقف حقوق بازنشسته 
شود، در سال آینده حقوق آن فرد »سقف« 
محســوب نمی شــود. و به همیــن ترتیب 
هرســال به صورت پلکانی به ســمت پایین 

تنزل می یابد.
وی در پاســخ به ســوالی با این مضمون که 

»آیا نمی توان با ملاک قــراردادن میانگین 
همــه ســنوات پرداخــت حق بیمــه و به 
روزرســانی ارزش ریالی آن در ســال آخر، 
تعارض منافــع موجود که منجــر به تبانی 
در رد کردن افزایش مزد صوری می شــود 
را از بین ببریم؟« جواب داد: این پیشــنهاد 
اساساً بد نیست اما به شــرطی عملی است 
که حق بیمه واقعی توســط مدیر و کارفرما 
پرداخته شــود. یکی از مشکلات اساسی ما 
در صنــدوق تامین اجتماعی، عــدم واریز 
حق بیمه واقعی و دستمزد واقعی است. در 
اغلب موارد دستمزد فرد بالاتر از آن چیزی 
اســت که حق بیمه آن رد می شود. به دلیل 
همین تعارض و عدم انطباق، این پیشنهاد 
در عمل با شــرایط فعلی به ضرر کارگر تمام 
می شود، زیرا در بســیاری موارد، ۳۰ سال 
برای کارگــران حق بیمه اندک رد شــده و 
بدون درنظر گرفتن رشــد شغلی فرد، حق 
بیمه ناصحیــح پرداخته شــده و اگر روزی 
بخواهیم میانگین کل ســنوات را حســاب 
کنیم، کارگر در این شــرایط به شدت ضرر 
می کند. مســئله ملاک قرار گرفتن سنوات 
پایانی نیــز به همین خاطر مطرح شــد که 
شاید کارفرمایان در ســال آخر در واریزی 
خود تجدیدنظر بکنند. مشــکل اینجاست 
که تعارض لیست های بیمه ای با مزد واقعی 
افراد اصلاح شــیوه محاســبه مستمری را 

ناممکن می کند.



وزیر بهداشت: 

دیگر شاهد حضور پزشکان بی کیفیت خارجی در کشور نیستیم

مازوت، بنزین یا خودروی فرسوده

 کدام متهم گلوی تهران را می فشارد؟

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 علاوه بر لعن و نفرین اصحاب چای، کار دیگری 
هم بکنیم؟ 

محمد فاضلی تقاضــا می کنم علاوه بر لعــن و نفرین اصحاب چای و 
خواندن اخبار و ابراز تأسف، شــما نیز همراه شوید و راه های تحقق این 
مطالبه را هموار کنیم. اصرار و مقاومت نامحدود برای تحقق خواسته ای 
محدود.خبر رسمی بروز تخلفی در مقیاس میلیارد دلاری در تخصیص 
ارز به واردات چای، و فروش بخشــی از ارز تخصیص یافته در بازار آزاد 
منتشر شده اســت. این گونه اخبار، دردآور و نشانه بیماری های مهلک 
در نظام حکمرانی هستند، اما این گونه دردها، می توانند فرصتی برای 

اصلاح هم بشوند. چند دقیقه وقت شما را می گیرم تا توضیح بدهم.
اندکی به تجربه تاریخی بشر برگردیم:

فرانسیس فوکویاما با شــرح تاریخ اصلاحات اداری در بریتانیا و آمریکا، 
نشــان می دهد که چند عامل در اصــلاح نظام هــای حکمرانی مؤثر 
بوده اند:یک. جنبش های اجتماعی مرکب از نخبگان اصلاح جویی که 
خود نفعی در نظام ناسالم اداری نداشــته اند و مصرانه برای اصلاحات، 

ائتلاف ساخته و مطالبه گری کرده اند.
دو. طــرح ایده هــای اصلاح جویانه مؤثــر، ایده هایی که مســیرهای 

جایگزین برای ترتیبات نهادی و مناسبات ناسالم را پیشنهاد داده اند.
ســه. کنش ها و اقدامات سیاســی گروه های مختلف از شــهروندان تا 
نخبگانی کــه اقدامات ضروری برای اصلاحات مؤثــر را صورت بندی و 

مُصرّانه مطالبه کرده اند.
چهار. ســه عامل فوق را می توان با عامل »ایــده و نظریه های رهبران« 
تکمیل کرد. آن دســته حاکمانی که توانایی و عزم جــزم ایده پردازی 
و اقدام برای اصلاحات داشــته باشــند، تأثیر می گذارند. همان قدر که 
ایده هــای اصلاح جویانه نخبگان بیــرون از حکومــت اهمیت دارند، 
ایده های حاکمــان هم مهم اســت.اصلاحات نورث کوت-ترویلیان در 
بریتانیا، یا اصلاحات پی آمد شکل گیری و عملکرد کمیسیون خدمات 
کشــوری تحت هدایت تئودور روزولت در آمریکا، بــه علاوه ایده های 
فردی مثل وودرو ویلسون در آمریکا، قبل و بعد از رئیس جمهور شدن، 

مصادیقی از عامل های سوم و چهارم هستند.

تجویز راهبردی
خبرهــای منتشرشــده دربــاره تخصیص ارز بــه چــای و تخلفات 
صورت گرفته در آن، یکــی از فرصت ها برای صورت بنــدی ترکیبی از 

ایده، کنش، مطالبه و اصرار برای اصلاح است.
یک. باید خواســته ای محدود )روشــن شــدن مســیر سیاســتی-

بوروکراتیک منجر به بروز تخلف بزرگ( را در دســتورکار قرار داد و بر 
محور آن از دستگاه های مسئول، مطالبه کرد.

دو. بایــد ائتلاف هایــی از نخبــگان در تخصص های مرتبــط، فعالان 
اقتصادی، رســانه ها، تشــکل های اقتصادی و اجتماعی، و گروه های 
جامعه مدنی، صرفاً و صرفاً بر محور مطالبه روشــن شــدن ابعاد همین 
یک مســأله، فعالیت کنند. جامعه مدنی را باید بر محور مطالبه همین 

یک مورد، مخاطب قرار داد.
ســه. اصرار و مقاومت نامحــدود بر محور همین خواســته محدود )نه 
خواســته های کلی و در نقش تیر هوایی( راهبرد کنش ائتلاف و جامعه 
مدنی برای اصلاح باشــد. توسعه دادن خواســته ها، فقط سبب بی اثر 

شدن می شود.
چهار. کنشگران ائتلاف برای اصلاح به منظور از میان بردن زمینه های 
این گونه تخلفات، باید انــواع راهکارهای حقوقــی، کارزار )کمپین(، 
نامه نگاری، درخواست گزارش رسمی دولتی، کارزار رسانه ای و مطالبه 
مدنی برای روشن شدن ابعاد سیاســی، سیاستی و بوروکراتیک چنین 

تخلفاتی را دنبال کنند.

فواید این نوع مطالبه گری چیست؟
این شکل از مطالبه گری برای اصلاح حداقل دارای فواید زیر است:

یک. خواسته ای اســت که نظام سیاســی با پیگیری و انتشار خبر آن، 
نشانه ای از تمایل به مقابله با تخلف نشــان داده است. حداقل بخش ها 

یا افرادی در حاکمیت سیاسی، اراده ای برای بررسی مسأله داشته اند.
دو. ده ها میلیون ایرانی بــا چنین مطالبه ای همدلــی می کنند. هر گونه 
اصلاحات واقعی بــر اثر پیگیری چنیــن مطالبه ای، ســبب بهبودهای 
تدریجی در نظام حکمرانــی و اثر مثبت بر زندگی ده ها میلیون انســان 
می شود. دنبال کردن این مسأله، مسیری برای ساختن ظرفیت اصلاح بر 
محور مسأله ای واقعی و به شدت مؤثر بر زندگی ده ها میلیون ایرانی است.

سه. کسی قادر نیست چنین مطالبه ای را به تقاضایی سیاسی، جناحی، 
نفع شــخصی، ضدارزش بودن یا مقابله با نظام سیاسی تعبیر کند، مگر 
آن که ذهن بیماری داشته باشــد یا از پیگیری چنین مطالبه ای متضرر 
شــود. ذینفعان در این تخلف، از پیگیری چنین مطالبه ای خشــنود 

نمی شوند.
چهار. چنین مطالبه ای، در نهایت مدنیت و دوری از خشــونت اســت. 
مطالبه ای به غایت مســالمت آمیز که مطالبه ده ها میلیون انسان را به 

مدنی ترین شکل ممکن پیگیری می کند.
پنج. به سرانجام رسیدن چنین مطالبه ای، الگویی برای تکرار مطالبات 
مدنی خشــونت پرهیز برای اصلاحات مــداوم منجر به اثــر مثبت بر 
کیفیت زندگی میلیون ها ایرانی می شــود و حاوی یادگیری اجتماعی 
عظیمی است.در نهایت تقاضا می کنم علاوه بر لعن و نفرین اصحابچای 
و خواندن اخبار و ابراز تأســف، شما نیز همراه شــوید و راه های تحقق 
این مطالبه را همــوار کنیم. اصــرار و مقاومت نامحــدود برای تحقق 

خواسته ای محدود.

همزمان با سفر استانی رئیسی
 کارخانه ۱۱ هزار تنی شیرخشک در البرز 

بهره برداری شد
 همزمان با دومین ســفر اســتانی رئیس جمهور به االبرز، طرح صنایع 
تبدیلی شــرکت »آکام پودر ســپهر« بــا ظرفیت تولیــد ۱۱ هزار تن 
شیرخشــک روز جمعه با حضور وزیر جهاد کشــاورزی در شــهرک 

صنعتی سپهر نظرآباد به بهره برداری رسید.
 

این کارخانه که در زمینی به گســتره هشــت هــزار و ۲۰۰ مترمربع 
ساخته شده اســت، ظرفیت تولید ۱۶ هزار تن انواع فرآورده های دامی 
همچون ۱۱ هزار تن شیر خشک، یک هزار تن خامه، یک هزار تن پودر 

کازئینات و سه هزار تن پودر آب پنیر دارد.
این واحد تولیدی با ســرمایه گذاری ســه هزار و ۶۲۸ میلیارد و ۶۰۰ 

میلیون ریال برای ۴۸ به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده است.
در صورت فراهم شــدن مولفه های ســرمایه گذاری امکان توسعه این 
واحد در آینده نزدیک وجــود دارد.در آیین بهره بــرداری از این طرح 
مســوولان جهاد کشــاورزی اســتان البرز نیز حضور داشتند.رئیس 

جمهور و هیات دولت روز جمعه مهمان مردم البرز بودند.

یادداشت

دیوار

فاطمه صفری دهکردی  هوای تهران در 
هفته ای که گذشت ناســالم بود، مدرسه ها 
تعطیل شــدند و حتی دورکاری در اداره ها 
اجرا شــد، این درحالیست دســتگاه های 
متولــی حمل و نقــل و صنعــت همچنان 

تقصیر را برگردن یکدیگر می اندازند.
پاییز و زمستان اوج آلودگی هوا به خصوص 
برای کلان شهرها است. این شرایط موجب 
شده است تا نهادها و ســازمان ها یکدیگر را 
مقصر بدانند، اگرچه ســال های گذشــته 
بعضی دلیل این امر را اســتفاده از بنزین نا 
مناسب می دانستند اما ابتدای آذر امسال، 
جعفر ســالاری نســب، مدیرعامل شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتــی در رابطه با 
این موضوع گفت: بنزیــن و گازوئیل توزیع 
شده در تهران همه با استاندارد یورو ۴ است 
و عدد اکتان بنزین تهران ۹۲ اســت، حتی 
گازوئیل مــورد اســتفاده در نیروگاه های 
تهران نیز استاندارد یورو و میزان گوگرد آن 

کمتر از ppm ۱۰ است.
حمیدرضا ســهرابی، کارشــناس انرژی و 
 CNG عضو هیــات مدیره انجمــن صنفی
هم در این زمینه گفته بــود، آلایندگی هوا 
و منابع آلاینده در تمامی فصول وجود دارد، 
اما در فصول ســرد با تغییرات جوی و بحث 
وارونگی هوا شاهد تشــدید آلودگی هوا در 
کلانشهرها هســتیم. در ایران نیز موضوع 
آلایندگی کلانشــهرها بحران جدی در دو 
دهه اخیر بوده و ســال به ســال هم تشدید 
می شــود. ضمن آنکه منابع آلاینده شامل 
صنایع، نیروگاه ها، مصارف خانگی و حمل و 
نقل است اما ســهم هر بخش در آلایندگی 

هوا، سهمی متفاوت است.
به گفته این کارشناس انرژی سهم مصارف 
خانگی با توجه به مصــرف گاز در خانه ها در 
مقایســه با دیگر بخش ها در آلایندگی هوا، 
سهمی ناچیز است، زیرا صنایع و نیروگاه ها 
نیز در طول سال از سوخت گاز برای فعالیت 
بهره می برند اما با توجه بــه ناترازی گاز در 
فصول ســرد، مصرف گازوئیل و مازوت، با 
بخشی از مصرف گاز آنها جایگزین می شود 
که بســته به میزان گوگــرد و کیفیت آنها، 
آلایندگی هــای محلی ایجــاد می کنند.با 
این حال، اگر سهم آلایندگی منابع مختلف 
را در ســطح کلان و نه به صــورت محلی، 
بررسی کنیم، بیشترین سهم آلایندگی هوا 
مربوط به بخش حمل و نقل اســت که این 
سهم بیش از ۷۰ درصد اســت و تنها حدود 
۳۰ درصد از آلایندگی هــوا به بخش های 
غیر حمل و نقل مثــل نیروگاه ها، صنایع و 

مصارف خانگی و غیره بازمی گردد.

نیروگاه های پایتخت از مازوت استفاده 
نمی کنند، در شهرستان چطور!

در همین حال اســتفاده از مازوت مســاله 
دیگری اســت که بــه آن زیــاد پرداخته 
می شــود و بســیاری آن را علت اصلی این 

ماجرا می داننــد. ناصر اســکندری معاون 
راهبری تولید شــرکت مادر تخصصی برق 
حرارتی پیشــتر در این باره به خبرنگار مهر 
گفته بود: اســتاندارد ملی ابلاغ شده برای 
سوخت با مازوت زیر ۰.۸ است در حالی که 
سوخت تحویلی به نیروگاه ها بیش از ۳ تا ۴ 
درصد مازوت دارد. از سوی دیگر مدیر عامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام 
کرده بود: در اســتان تهران و البرز مصرف 
مازوت در نیروگاه ها انجام نمی شود؛ ضمن 
اینکه بنزین و گازوئیل توزیعی با استاندارد 

یورو است.
سالاری نســب اضافه کرد کــه کیفیت این 
سوخت ها را ســازمان ملی اســتاندارد در 
پالایشــگاه ها و جایگاه های ســوخت مورد 
بررسی قرار می دهد و بنابراین استانداردها 
رعایت می شــود. مدیر عامل شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتــی در حالی مدعی 
چنین موضوعی شــده که ســازمان ملی 
استاندارد چند سالی اســت که استاندارد 

بنزین و گازوئیل ارائه نکرده است.
با کاهــش دمــا و افزایش مصــرف گاز در 
بخــش خانگــی همــواره کارخانه هــای 
بــزرگ و صنایــع و حتــی نیروگاه ها برای 
جلوگیری از تعطیلی ناگزیر از اســتفاده از 
ســوخت های مایع یعنی گازوئیل و مازوت 
هستند. چند روزی اســت که هوای تهران 
ناسالم است و حتی مدرســه ها نیز تعطیل 
شده اند، این در حالیست که شرکت پخش 
فرآورده های نفتی مازوت سوزی در تهران 
را رد می کند. آلودگی هوا پیش از اوج سرما 
)۱۵ آذر-۱۵ دی( به حدی رسید که معاون 
استاندار تهران اعلام کرد »به دلیل آلودگی 
هوا کارکنــان دســتگاه های دولتی دارای 
بیماری های قلبی و عروقــی، بیماری های 
زمینه ای، تنفسی و خودایمنی و خانم های 
باردار در صورت موافقت دستگاه می توانند 

روز دوشــنبه از ظرفیت دورکاری استفاده 
کنند.«

با توجه به اینکه در هیچیک از نیروگاه های 
تهران از مازوت اســتفاده نمی شــود، علی 
زیار قائم مقام مدیرعامل شــرکت پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی ســال گذشــته 
به مهر گفته بــود: بخشــی از آلودگی هوا 
می تواند ناشی از ســوخت مازوت باشد، اما 
نمی توان همه مشکلات را ناشی از سوخت 
مازوت دانســت زیــرا ذرات معلــق در هوا 
کمتر از ۲ میکرون هســتند که نمی توانند 
منشأ ســوختی داشته باشــند. مثلًا گاز به 
عنوان ســوخت پاک در زمستان و استفاده 

از بخاری های گازی تولید آلودگی می کند.
به گفتــه قائم مقــام مدیرعامل شــرکت 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی اکنون 
نفــت گاز در شــبکه حمــل و نقــل کلان 
شــهرهایی مانند تهران توزیع می شود که 
یورو ۴ و یورو ۵ اســت و در شــهرهایی که 
به لحاظ زیست محیطی شــرایط مناسب 
دارند از گازوئیل با گوگرد بیشــتر استفاده 

می شود.

ساختمان های بلند و تنفس سخت
بر اساس آمار رسمی، در بازه ۵ ساله ۷۵ هزار 
نفر بر اثر آلودگی هوا جان خود را از دســت 
داده اند. این در شــرایطی اســت که طبق 
پژوهش های انجام شــده در تهــران تراکم 
ســاختمانی یکی از عوامــل تعیین کننده 
در ایجاد آلودگی هوا بــوده و پایه گذار این 
بلندمرتبه ســازی، انحصار زمیــن و عدم 

گسترش محدوده شهری است.

فرسودگی خودروها و ناوگان حمل و 
نقل متهم اصلی آلودگی هوا

در نهایت آخرین گزینــه مربوط به آلودگی 
هوا فرســودگی ناوگان حمل و نقل عمومی 

بوده کــه در این خصوص آمــار و ارقام ضد 
و نقیضی ارائه می شــود. ســال ۹۸ عیسی 
کلانتری، رئیس پیشــین سازمان حفاظت 
محیط زیســت کشــور اظهار کــرده بود، 
براســاس آخرین گزارش رســمی فرمانده 
نیروی انتظامــی که برای وزارت کشــور و 
ســازمان حفاظت محیط زیســت ارسال 
شــد، ۸۷ درصد مینی بوس هــا، ۸۱ درصد 
موتورســیکلت ها، ۷۳ درصد اتوبوس های 
درون شــهری، ۶۰ درصــد کامیون ها، ۵۸ 
درصد تاکســی ها، ۴۴ درصد اتوبوس های 
برون شــهری، ۲۷ درصد وانت ها و ۴ درصد 
ســواری های کشور اســقاطی بوده که ۸۰ 
درصد خود این سواری ها هم غیراستاندارد 

هستند. 
با این حجم از وسایل نقلیه اسقاطی طبیعی 
اســت هوای سالم نداشته باشــیم. در هیچ 
جای جهان، شــما چنین آماری نمی بینید. 
این آمار نشان از یک فاجعه برای هوای پاک 
کشور دارد. این ناوگان فرسوده اگر بهترین 
بنزین های جهان را هــم مصرف کند باز هم 

آلایندگی بالایی دارد.
 ۴ درصد ســواری ها اســقاطی هستند اما 
حداقــل ۸۰ درصد خودروهای ســواری از 
اســتاندارد لازم برخوردار نیســتند. اینکه 
گفته می شــود ۶۱ درصد ذرات معلق برای 
منابع متحرک و ۸۳ درصد گازهای آلاینده 
برای صنایــع متحرک اســت در واقع این 
خودروها نفس مــردم ایــران را بریده اند. 
متأســفانه صنعت خودرو لوس بــار آمده و 
بازار را به شــکل انحصاری در اختیار دارد. 
واردات خودرو ممنوع اســت و هر محصول 
با هر سطح استاندارد و کیفیتی تولید شود 

بازار فروش دارد.
 جایگزینــی هــم به دلیــل تحریم هــا و 
نــدارد؛  وجــود  ارزی  محدودیت هــای 
به عنوان مثال ۸۱ درصد موتورســیکلت ها 

باید جایگزین شــوند یعنی از ۱۱ میلیون، 
۹میلیــون و ۵۰۰ هــزار موتورســیکلت 
فرسوده و اسقاطی هســتند. از سوی دیگر 
هر موتورســیکلت فرســوده کاربراتوری 
به انــدازه ۸خودرو ســواری آلودگی ایجاد 
می کنــد. وقتــی ایــن میــزان آلودگی 
موتورسیکلت مورد محاسبه قرار گیرد عدد 

بزرگی می شود.
در ادامه این موضوع باید به سخنان داریوش 
گل علیزاده رئیس مرکز ملی هــوا و تغییر 
اقلیــم ســازمان حفاظت محیط زیســت 
اشــاره کرد که اواخر شــهریور ماه عنوان 
کرد، تاکنون در کشــور ۲۶ میلیون خودرو 
شماره گذاری شــده که از این تعداد حدود 
۷ میلیون خودرو به سن فرسودگی رسیده 
اند، همچنین ۱۲.۵ میلیون موتورسیکلت 
شماره گذاری شــده که حدود ۱۰ میلیون 
از آنها فرســوده اند و عموماً نیز کاربراتوری 
هستند، ســن فرســودگی موتورسیکلت 
۶ سال تعیین شده اســت و سن فرسودگی 
خودرو هم نیز متفاوت اســت مثلًا سواری 
۲۰ سال و عمومی ۱۰ ســال در نظر گرفته 

شده است.
به گفته گل علیزاده شرایط خودروهای 
ناوگان حمــل و نقل عمومــی وضعیت 
بغرنجی دارند زیرا بیش از ۸۶ درصد آنها 
به سن فرسودگی رســیده اند که ضمن 
آلایندگی بالاتر نســبت به خودروهای 
نــو، ســوخت بیشــتری هــم مصرف 

می کنند.
وی تاکید کرد، ســهم خودروهــا به عنوان 
منابــع متحــرک در انتشــار آلاینده ها از 
لحــاظ ذرات معلق کمتــر از ۲.۵ میکرون 
در تهران حــدود ۶۰ درصد اســت، از این 
منابع متحرک خودروهای دیزلی شــامل 
اتوبوس، کامیون و مینی بوس، بیش از ۳۰ 
درصد از سهم منابع متحرک را به خودشان 
اختصاص می دهند. بر اســاس آنالیزی که 
انجام شد بیش از ۷۰ درصد ذرات معلقی که 
در هوا منتشر می شــود از جنس دوده است 
که نشــان می دهد میزان گوگرد ســوخت 
نفت و گاز بالا اســت در هوا بــه ذرات معلق 
دوده تبدیل می شود که شاخص آلودگی در 

کلانشهرها را تشکیل می دهد.
با توجه به شــرایط پیش رو به نظر می رسد 
دولت باید راهکار جدیدی را در نظر بگیرد 
تا هر یــک از ارگان ها دیگــری را متهم به 
آلودگی و افزایش انتشار ذرات معلق در هوا 

نکنند. 
مهمتریــن راه می تواند اســتفاده کمتر از 
مازوت آن هم در شــرایط اضطرار و خروج 
خودروهای فرسوده از حمل و نقل عمومی 
و جایگزینی خودروهای جدید باشــد. حال 
باید دیــد راهکار دولت برای بــرون رفت از 
این وضعیت چیســت و تــوپ آلودگی هوا 
همچنان از زمینی به زمین دیگر پاسکاری 

می شود؟

خریــدار  وزیــر بهداشــت با اشــاره به 
پیشــرفت های ســلامت در دوران بعد از 
انقلاب در سراســر کشور و اســتان البرز، 
گفت: پیشرفت های دانشگاه ها در مقایسه 
با ســالهای اول انقلاب، قابل مقایسه نیست 
و دیگر شــاهد حضور پزشــکان عمدتا بی 
کیفیت خارجی در کشور نیستیم و تمامی 
تخصص ها و امور درمانی با بهترین کیفیت 
توســط نیروهــای متخصــص ایرانی، در 

کشورمان ارائه می شود. 
 دکتر بهرام عین اللهی بازدیدی سه ساعته 
از خوابگاه هــای دانشــجویی خواهــران و 
برادران دانشــگاه علوم پزشکی البرز داشت 

و مشکلات دانشجویان را بررسی کرد.
وی در جمــع دانشــجویان با بیــان اینکه 
در ســفر اســتانی رییس جمهور به استان 
البــرز، اعتبــارات مناســبی بــرای حوزه 
ســلامت در نظر گرفته شــده است، گفت: 
این اعتبارات در توســعه زیرســاخت های 
بهداشــتی، درمانی، آموزشی و دانشجویی 
هزینه می شــود و امیدواریم کاســتی های 

حوزه سلامت این استان، با این اعتبارات تا 
حدود زیادی برطرف شود. وزیر بهداشت به 
انتظار ۱۲ ســاله مردم شهرستان فردیس 
برای داشــتن بیمارستان اشــاره و عنوان 
کرد: کلنگ این بیمارســتان در ســال ۹۰ 
به زمین زده شد و ۱۲ ســال طول کشید تا 
جمعیت بیش از ۷۰۰ هــزار نفری فردیس، 
دارای امکانات بیمارســتانی شــوند؛ این 
پروژه در ابتدای دولــت مردمی حدود ۵۴ 
درصد پیشــرفت فیزیکی داشت که در این 
دولت تکمیل و تجهیز شــد. عیــن اللهی از 
دانشگاه علوم پزشــکی البرز به عنوان یکی 
از دانشگاه های رو به پیشــرفت کشور یاد و 
ابراز امیدواری کرد که در آینده نزدیک، این 
دانشگاه به عنوان یکی از دانشگاه های برتر 
کشور، مطرح شــود. گفتنی است جمعی از 
دانشجویان دختر و پســر در دیدار مفصل و 
سه ساعته وزیر بهداشت، به بیان دیدگاه ها 
و مشکلات آموزشــی، دانشجویی، رفاهی و 

فرهنگی خود پرداختند. 
در ایــن بازدید دکتــر شــیراوژن، معاون 

فرهنگی و دانشــجویی وزارت بهداشــت، 
رییــس و معــاون فرهنگی و دانشــجویی 
دانشگاه علوم پزشــکی البرز نیز دکتر عین 

اللهی را همراهی کردند.
به گزارش وبــدا، عین اللهــی همچنین در 
حاشیه بازدید از این مرکز با اشاره به افتتاح 
بیمارســتان ۲۶۰ تختخوابی شــهید حاج 
قاســم ســلیمانی فردیس با حضور رییس 
جمهور، گفت: این بیمارســتان پس از ۱۲ 
سال افتتاح شــد در حالیکه تا دوسال پیش 
حدود ۵۴ درصد پیشــرفت فیزیکی داشت 

اما در دولت مردمی، تکمیل و تجهیز شد. 
وی بــا بیــان اینکــه بیمارســتان امــام 
حسین)ع( محمدشهر با ۲۰۵ تخت و فضای 
مناســب و نیروهای متخصص و متعهد در 
حال خدمت به مردم است، گفت: کلینیک 
تخصصی و فوق تخصصی این بیمارســتان 
توســط یکی از خیرین با اعتبار ۲۳ میلیارد 
تومان ساخته شده و توسط وزارت بهداشت 
در حال تجهیز اســت که تا یکمــاه آینده، 

افتتاح می شود.

وزیر بهداشت ضریب اشغال این بیمارستان 
را ۸۷ درصد عنوان کرد و گفت: بیمارستان 
۳ اتاق عمل دارد که اکثــر اعمال ارتوپدی 
و جراحی در آن انجام می شــود. مردم این 
منطقه عمدتا از اقشــار کم درآمد هستند. 
همچنین در این دولت ۵ دهک اول درآمدی 
به صورت رایگان تحت پوشــش بیمه قرار 

گرفتند که گام مهمی در تقویت پوشــش 
بیمه و حمایــت از مردم به ویژه اقشــار کم 
درآمــد اســت.وی از بخش هــای مختلف 
این بیمارســتان شــامل پــروژه کلینیک 
ویژه تخصصی و فوق تخصصی خیرســاز، 
بخش های اورژانس، آی سی یو، اتاق عمل و 

بستری زنان بازدید کرد.

متخصصان می دانند که شــنیدن صدای وزوز یا زنگ 
زدن گوش می تواند به دلیل کاهش شــنوایی، افزایش 
سن، آسیب های ســر و گردن یا قرار گرفتن در معرض 
صداهای بلند به وجــود بیاید؛ اما آنچــه واقعا در بدن 
اتفاق می افتد و باعث آن می شــود، کمتر شناخته شده 
اســت.به نقل از ان بی ســی نیوز، پژوهش جدیدی که 
در نشــریه »ســاینتفیک ریپورتز« منتشر شد، نشان 
می دهد که علت وزوز گوش احتمالا شبیه سندرم اندام 
کاذب )خیالی( است؛ وضعیتی که در آن فرد در عضوی 

که آن را از دست داده  است، احساس درد می کند.

»اســتفان میســون«، شنوایی ســنج بالینــی در 
»بوستون« و نویســنده ارشــد این پژوهش، توضیح 
می دهد: این در واقع زمانی اســت کــه گوش مقداری 
از شــنوایی اش را از دســت داده و مغز دیگر اطلاعات 
شــنیداری دریافت نمی کند، بنابراین ســعی می کند 
با افزایش فعالیتــش این کم شــنوایی را جبران کند؛ 
در نتیجه فــرد مبتلا صداهایی را می شــنود که وجود 

ندارند.
میســون در ادامــه می افزایــد: ایــن درک از پدیده 
وزوز گوش در جامعه علمی چندان اســتقبال نشــد. 

زیرا معمولا فرض بر این اســت که فــرد مبتلا به وزوز 
گوش از قبل دچار مشــکل کم شــنوایی بوده اســت. 
با این حال افراد مبتلا به وزوز گــوش در آزمایش های 
شنوایی سنجی عملکردی طبیعی دارند. مثل آزمایش 
PTA/Pure Tone Au� )اودیومتری با صدای خالص 

diometry( که فرد با شنیدن صدای بوق دستانش را 
بلند می کند و بدین ترتیب تا پایین ترین تن صدایی را 

که می شنود اندازه گیری کنند.
اما یافته های این مطالعه نشــان می دهد که آزمایش 
صدای خالص اعصاب حســاس به صداهای ملایم تر را 

ارزیابی می کند و کاهش شنوایی پنهان ناشی از آسیب 
به اعصاب شــنوایی گوش داخلی را که بــه صداهای 

بلندتر حساس است، در نظر نمی گیرد.
میسون گفت: ما اکنون می دانیم که تست شنوایی کل 
داســتان را به ما نمی گوید.به گفته او، شایع ترین علت 
کم شنوایی در سال های اخیر گوش دادن به موسیقی با 
هدفون یا بلندگو با صدای زیاد است و اگرچه برای اعلام 
یک درجه ایمن برای صدا هنوز آزمایش های بسیاری 
موردنیاز است، او تاکید می کند که نباید صدای گوشی 

را بلندتر از ۵۰ درصد حداکثر صدا بالا برد.

گوش

وز گوش نشانه کاهش شنوایی وز
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 آخرین مصوبات شوراهای پروانه ساخت آثار سینمایی و غیرسینمایی 
منتشر شد

وانه ساخت گرفت ۵ فیلم نامه سینمایی پر
شوراهای پروانه ساخت آثار سینمایی و غیرسینمایی در جلسه اخیر با 

۵ فیلم نامه سینمایی و ۸ فیلم نامه غیرسینمایی موافقت کردند.
به گزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان امور ســینمایی و سمعی 
بصری، فیلم نامه های ســینمایی عشــق به تهیه کنندگی و کارگردانی 
پوران درخشنده و نویسندگی پوران درخشــنده  و کیمیا میرقشمی، 
سپیده به تهیه کنندگی ســیدغلامرضا موســوی نامقی، کارگردانی 
فرزاد خوش دست و نویســندگی فرزاد خوش دســت  و محمدمهدی 
توحیدی مقدم ، جانفدا بــه تهیه کنندگی، کارگردانی و نویســندگی 
حســین قاســمی جامی، ممدوک به تهیه کنندگی یوســف بچاری، 
کارگردانی حمیدرضا همتی و نویســندگی محســن دانشــوربیری و 
انیمیشن شمشیر و اندوه به تهیه کنندگی مهدی جعفری، کارگردانی 
عماد رحمانی و مهرداد محرابی گرگری و نویسندگی مهدی جعفری و 
عماد رحمانی موافقت شــورای پروانه ساخت سازمان سینمایی را اخذ 

کردند.
همچنیــن فیلم نامه هــای کوتــاه داســتانی ســردار آســمانی به 
تهیه کنندگی، کارگردانی و نویســندگی حســن احمدی محمدآباد و 
دوشنبه به تهیه کنندگی، کارگردانی و نویســندگی سیروس همتی، 
اس پی ۱۱۰ بــه تهیه کنندگی محمــد جواد ســلوکی، کارگردانی و 
نویسندگی پیام ناصر طیوب، رنگ اشغالی به تهیه کنندگی، کارگردانی 
و نویســندگی نوید جمشــیدی، جعبه جواهــر بــه تهیه کنندگی، 
کارگردانی و نویســندگی داود صادقی، چرخ و فلــک به تهیه کنندگی 
وحید یعقوبیان، کارگردانی و نویسندگی ســیامک ارژنگی توتشاهی 
و فیلم نامه  بلند داســتانی نگونســار بــه تهیه کنندگــی، کارگردانی 
و نویســندگی ســیدمحمد حســینی، قصه پری بــه تهیه کنندگی 
مجیدبابائی، کارگردانی و نویسندگی اشکان شاپوری موافقت شورای 

پروانه ساخت آثار غیرسینمایی سازمان سینمایی را دریافت کردند.

به کارگردانی کورش سلیمانی
توافق نامه صاحب پوستر شد

طراحان و عوامل نمایش »توافق نامه« به کارگردانی کورش ســلیمانی 
که قرار است از ۲۲ آذر در تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه برود، معرفی 

شدند.
نمایــش »توافق نامه« نوشــته فیلیــپ کلــودل و کارگردانی کورش 
ســلیمانی از ۲۲ آذر اجرای خود را در تماشاخانه ایرانشهر آغار می کند. 

در آستانه اجرای این نمایش از پوستر آن نیز منتشر شد.
»توافق نامه« با بازی )به ترتیب حضور در صحنه( بهنام تشــکر، کورش 
ســلیمانی  و رامین  ناصرنصیر از روز چهارشــنبه ۲۲ آذر ســاعت ۲۰ 

اجراهای خود را در سالن ناظرزاده  کرمانی آغاز می کند.

عوامل این اثر نمایشــی عبارتند از نویســنده: فیلیپ کلودل، مترجم: 
شهلا حائری، کارگردان: کورش ســلیمانی، طراح صحنه: سینا ییلاق 
بیگی، طراح لباس: مــژگان عیوضی، طراح گرافیک: مجید کاشــانی، 
طراح نور: رضا خضرایی، عکاس و ساخت تیزر: مصطفی قاهری، گوینده 
تیزر: منوچهر زنده دل، طراح صفحــات مجازی: معراج قنبری، انتخاب 
موسیقی: گلناز نویدان، برنامه ریز و دستیار اول کارگردان: محمدحسن 
درباغی فرد، گروه کارگردانی: پرســتو حق گوی، مجتبی تنها، کاری از 

گروه تئاتر بیستون.
»توافق نامه« که برای نخســتین بار در ایران اجرا می شــود یک درام 
اجتماعی است که مســایل مهم انســانی را در فضایی کاملا باورپذیر و 
گاه طنزآمیز مطرح مــی کند. ماجرا از این قرار اســت که ۲ دوســت 
قدیمی و میانســال یعنی دُنی که بازیگری است متوســط و مارتنَ که 
نمایشنامه نویسی اســت ناموفق در آپارتمان خالی و آماده فروش دنی 
با یکدیگر روبرو می شــوند. در انتظار خریدار بیــن آن  ۲ گفت وگوها و 
اتفاقاتی غیرمنتظره رخ می دهد. آمدن شــخصیت خریدار- دووال- از 

میانه داستان، موقعیت هایِ جدیدی را پدید می آورد.

در تماشاخانه مهر به صحنه می رود
 اجرای نظاره گر ویژه ایام فاطمیه 

در حوزه هنری
همزمان با فرارســیدن ایام ســوگواری شــهادت حضرت فاطمه زهرا 
)س( نوانمایش »نظاره گر« در تماشــاخانه مهر حوزه هنری پیش روی 

مخاطبان قرار می گیرد.
نوانمایش »نظاره گر« به نویســندگی علیرضا ناســوتی و کارگردانی 
علیرضا عمرانــی و حمید مردلــی از ۲۰ تــا ۲۶ آذر، ســاعت ۱۹ در 

 تماشاخانه  مهر حوزه هنری روی صحنه می رود.

این اثر نمایشــی کاری از گروه هنری ســما بوده و در خلاصه آن آمده 
اســت: »وقتی سیرِ ما شــروع بشــه، تو یادت میره که در حال امتحان 
دادنی! مثل یک نظاره گر، همراه من میای و به وقتش، به ســوالاتِ من 

جواب میدی! آماده ای؟«
در این نمایش که با هدف نذر فرهنگی به صحنه می رود )به ترتیب ورود 
به صحنه( محمد هادی کرباسچی، محمدمهدی کرمی، وحید رضایی، 
محمدحســن علیقلی، علیرضا مرادیان، هادی ظهوری، امیرحســین 
صارمی، سیدعلی نخلی، امیرمهدی کلانتری، امین شاه محمد میراب، 

سید علیرضا حصوری، یحیی حمزه نژاد به عنوان بازیگر حضور دارند.
دیگر عوامل این نوانمایش عبارتنــد از تهیه کننده: محمدعلی ذاکری، 
مجری طرح: گروه تربیتی هنری شــهید آوینی، ســرود: محمدعلی 
فراتین، مدیر رســانه : مجتبی محفوظی، دکور: مهــدی تعالی، لباس 
و آکسســوار: علی حســن زاده، طراح پوســتر و تایپوگرافی: مجتبی 
 محفوظی، عکاس: مبیــن طهرانی و روابط عمومی: امین شــاه محمد 

میراب.
علاقه مندان می توانند برای رزرو رایگان این نمایش از ۱۷ آذر به سایت 

تیوال مراجعه کنند.

قاب

ســریال »دفتــر یادداشــت« گرچه طنز اســت ولی 
چارچوب ها را رعایت کرده اســت و با فضای پر رنگ و 

لعاب و فانتزی خود حال خوبی ایجاد کرده است.
اگر این روزها حال و حوصله کافــی ندارید و خبرهای 
آلودگی هوا هم خلق تان را تنگ کرده اســت، شــاید 
تماشای سریال »دفتر یادداشت« با بازی رضا عطاران 
و حســن معجونی بتواند حال و هوایتان را تغییر دهد؛ 
ســریالی کمدی-جنایی که تاکنون ســه قسمت آن 
پخش شده و این جمعه هم قســمت چهارم آن عرضه 
می شــود تا پای پرونده های جنایی بیــش از پیش به 

قصه باز شود.
این ســریال که پس از سال ها باعث شــده است رضا 
عطاران دوباره بــه خانه های مخاطبــان بیاید، گرچه 
زمینه ای طنز دارد ولی استخوان بندی فیلمنامه خود 
را بر قتل هایی گذاشته است که در گذشته اتفاق افتاده 

اند و رضا عطاران در مقام یک کارآگاه حاذق 
به دنبال حل آنها بوده است.

این ســریال در کنار موقعیت های طنزی که 
ایجاد کرده از شــوخی های کلامی هم بهره 
برده که البته در قســمت ســوم میزان آنها 
کمتر شــده بود که این نوعی واکنش درست 
پلتفرم پخش کننده به برخــی نقد و نظرها 

بود. در پیگیری های انجام شده همچنین مشخص شد 
که در بازبینی پس از پخش هر نکته ای که از سوی نهاد 
ناظر اعلام شــده است در نســخه نهایی اعمال شده و 
همچنین باب گفتگو و تعامل بین پلتفرم و ســاترا باز 

است.
اما در کنــار اســتقبال مردمــی از پخش ســریال و 
واکنش هایی که در فضای مجازی به وجود آمده است و 
بار دیگر پویایی در قالب واکنش مردمی به سریال های 

داخلی و پخش از پلتفرم های داخلی و فاصله 
گرفتن از تماشای ســریال های ترکیه ای و 
اقبال به ماهــواره را نشــان می دهد، برخی 
مخاطبان خواســتار اعلام رده بندی ســنی 
برای پخش سریال شــده اند که امید می رود 
این اتفــاق بیفتد؛ چراکه نمی توان شــبکه 
نمایش خانگی را که فضایی است که مخاطب 
خیلــی گزینشــی و با تعــداد مخاطب خیلــی کمتر 
از تلویزیون ســراغ آن می رود از پخش ســریال هایی 
که فضایی متفــاوت تر از تلویزیون دارنــد، دائما دچار 

محدودیت کرد.
سیاست راه اندازی شبکه نمایش خانگی برای پوشش 
سلیقه های مختلف در گستره ملی یک کلان سیاست 
هوشمندانه است که با تعامل حداکثری ساترا به عنوان 
نهاد ناظر بــا پلتفرم ها در حال انجام اســت و حال که 

تعداد قابل توجه ســریال ها با تنــوع موضوع و حضور 
بازیگران مختلــف اتفاق افتاده اســت چــه بهتر که 
تندروی ها و فهم غلط و بعضــا هدف دار، قدرت جولان 
پیدا نکنند و پافشــاری بر اجرای قانون از مسیر قانونی 
بتوانــد بهترین محصولات را در اختیــار مخاطب قرار 

دهد.
ســریال »دفتر یادداشــت« گرچه طنز است ولی 
چارچوب ها را رعایت کرده است و با فضای پر رنگ 
و لعاب و فانتزی خود حال خوبی ایجاد کرده اســت 
و باید به یاد داشــت تفاوت رویکــرد در تلویزیون و 
شــبکه نمایش خانگی از درایت مسئولان فرهنگی 
کشور است که چه در وزارت ارشــاد و چه در ساترا 
هم مراقب ســلامت محصولات هســتند هم توجه 
درســتی به آنچه در واقعیت در جامعــه در جریان 

است، دارند.

دفتر یادداشت

خریدار  نســیم ادبی بازیگــر نقش زینت 
الملوک در ســریال »رحیل« کــه به گفته 
خود، قبلا هم نقش های شبیه به آن را تجربه 
کــرده، از چالش های این نقــشِ مثبت در 

دربار قاجار می گوید.
نســیم ادبی درباره علت بازی در ســریال 
تاریخــی »رحیــل« گفــت: زمانــی که 
تهیه کننده ســریال، رامین عباســی زاده 
پیشــنهاد بازی در »رحیل« را به من داد با 
خواندن فیلمنامه از تعلیق های داستانی آن 

خوشم آمد.
 ضمن آنکه دیدم نقشــم در فیلمنامه جای 
کار دارد و چون فیلمنامه خوب و درســت 
نوشته شده بود می شــد روی پرداخت موثر 
شخصیت کار کرد. تاریخی بودن فیلمنامه 
سوای ارزش هایش برایم اولویتی در انتخاب 
نقش نــدارد، بلکه باید فیلمنامه درســت و 
اصولی نگارش شده باشد تا جای کار داشته 
باشــد. فیلمنامه »رحیل«، کار متفاوتی در 
حوزه ســریال های تلویزیونی بود و هنگام 
پخش هم مخاطب خاص خــودش را پیدا 
کرد و مردم هم علاقه خاصی به تاریخ دارند. 
این عوامل باعث شــد تا در »رحیل« بازی 
کنم و از تجربیات گذشــته ام بــرای ایفای 
نقشــی تاریخی به بهترین شــکل استفاده 

کردم.

زینت الملوک زن همراه و دلسوزی 
برای زنان درباری

او از ویژگی های نقــش »زینت الملوک« در 
ســریال »رحیل« که کنش مند بودن این 
شخصیت اســت نیز گفت و بیان کرد: این 
کنش گرایی را دوست داشتم و برایم خیلی 
اهمیت داشت که با بانویی روبروییم که کار 
درســت را انجام می دهد. شخصا این نقش 
مثبت را دوست داشتم؛ زینت الملوک غیر 
از کنش منــد بودن، زن همراه و دلســوزی 
برای زنان درباری و خدمــه و زنان اندرونی 
بوده و در مواقع بحرانی و حاد کمک حالشان 
می شــود. او در واقع تکیه گاه مطمئن برای 
همه زن ها اســت. او از قــدرت و نفوذش در 

دربــار در جهت منافــع زنــان و دختران 
اندرونی مثل یــک مادر مهربان اســتفاده 

می کند.

نمیخواستم کاراکتر، تخت
و یکنواخت باشد 

نســیم ادبی در بخشــی از ایــن گفت وگو، 
می گوید همــه تــلاش زینت الملوک این 
اســت که گرفتاری های زنان کمتر شــود 
و در این باره توضیــح می دهد: تلاش زینت 
الملوک تــا آخر قصه ســتودنی اســت و 
علیرغم اینکــه در اواخر داســتان متوجه 
می شود خانه و تمام دارایی اش از بین رفته 
باز هم از حمایتش کوتــاه نمی آید و تلاش 
می کند جای امنی برای دختران پیدا کند. 
پیچیدگی های داســتانی سریال »رحیل« 
که در فصل دوم بیشتر هم شده، نقش من را 

تحت تاثیر قرار داد. 
تمام تلاشم را برای ایفای شایسته  این نقش 
انجام دادم چون نمیخواستم کاراکتر، تخت 
و یکنواخت باشد و دلم میخواست شمایلی 

از کاراکتری واقعی را داشته باشیم.

نبرد خیر و شر با یک الگوی کلاسیک
ادبی درباره خط داســتانی قصه »رحیل« 
که نبرد با خیر شــر اســت، یادآور می شود: 
در خط داســتانی ســریال، زینت الملوک 
در عیــن احترامی کــه برای بیتــا )یکی از 
شــخصیت های منفی( قائل است با صلابت 
در مقابل نیرنگ هایش ایستادگی می کند. 
او تلاش می کند محا )یکی از شخصیت های 
سریال( را از شر نقشه های این زن محفوظ 
نگه دارد چون واقعا این زنِ شرور و جادوگر 
اســت که همه چیز و همه کــس را به بازی 

می گیرد.
وی ادامه می دهد: رامین عباسی زاده طراح 
داســتان ســریال پیش از این، سریال های 
ماورایی مثل »او یک فرشــته بــود« را هم 
ساخته بود. ضمن اینکه در سریال »احضار« 
نیز او رگه هایی از درام های معمایی مبتنی 
بر دعوای خیر و شر را به خوبی وارد داستان 
کرده بود. حالا در سریال »رحیل« می بینیم 

طراحی داســتان با یک الگوی کلاســیک 
نبرد خیر و شــر انجام شــده و در عین حال 
وجهه های قهرمان پردازانه نیز در کار وجود 
دارد. ضمن آنکه در کنار قهرمان مردی مثل 
اصلان، کاراکترهای قهرمانی زن مثل محا 
و زینت الملوک قرار داده شــده است که به 
خوبی می توانند برای مخاطب طرفدار آثار 

قهرمانانه، نمادساز باشند.
 زینت الملوک از آن زنانی است که در ظاهر 
مبادی آداب و رفتاری اخلاقی دارد ولی در 
دل بحران اســت که خود را نشان می دهد و 
معلوم می شود چقدر توانایی پنهان داشته 

است.

طیف مختلفی از تفکرات زنانه
 در سریال رحیل بازتاب داده شده 

بازیگر زینت الملوک درباره اینکه محوریت 
زنان در خلــق درام ســریال های تاریخی 
از دیرباز بــه عنوان عنصری بــرای واکاوی 
در تاریخ بوده، معتقد اســت: ســلیقه و نوع 
دیدگاهم معطوف بــه این ویژگی های زنانه 

در محوریت درام است و در »رحیل« خیلی 
درســت به دغدغه هــای اجتماعــی زنان 
پرداخته می شــود. در اغلب ســریال های 
تاریخی خیلی سرســری از خدمــه و زنان 
اندرونی عبور می شــود، ولــی در »رحیل« 
ســوای توجه به این زن ها به زندگی شــان 
هم پرداخته می شــود و طیــف مختلفی از 
تفکرات زنانه در ســریال »رحیل« بازتاب 
داده شــده اســت تا مخاطب متوجه نگاه 

چندبعدی کار شود.
او بــا بیــان اینکــه در »رحیــل« بــرای 
شخصیت های زن، هویت و تعریف دقیقی 
از عقبــه آن ها وجــود داشــت، می گوید: 
همین باعث منطق پذیری داســتان شــد 
و کاری کرد که حتی در موســیقی سریال 
هم رگه هایی از همخوانی زنانه باشــد تا آن 
تاثیرگذاری زنانه داســتان بیشــتر برای 
مخاطب ملموس گردد. البته که کنار زنان، 
کاراکترهای مــرد هم دارای شناســنامه 
بودند و قطب های مثبت و منفی، درســت 

شخصیت پردازی شده بود.
نسیم ادبی در پایان درباره همکاری با گروه 
تولید و کارگردانی این سریال نیز می گوید: 
کلیت ســریال »رحیل« چــه در بازیگران 
و جلوی دوربیــن و چه در پشــت صحنه، 
فضای گرم، حرفــه ای و صمیمانه ای حاکم 
بود و همین باعث شــد از کار لــذت ببریم. 
در مرکزیــت تولیــد، رامین عباســی زاده 
قرار داشــت کــه کارهای مخاطب پســند 
قبلی اش را دیده بودم و خیلــی خوب ابزار 
تولیــد به خصــوص نیروهــای متخصص 
در پشــت صحنــه را فراهم کــرد. در گروه 
نویســندگان نیز فرهاد نقدعلی را داشتیم 
که از جمله نویســندگان فهیم و با اخلاق و 
صاحب پژوهش ماست. ضمن اینکه اولین 
همکاری ام با مســعود آب پرور بــه عنوان 
کارگــردان بــود و تجربه خــوب و موفقی 
محســوب می شــود. گروه تولید ســریال 
»رحیل« ســوای توانایی های فنی بســیار 
صبور بودند و به خوبــی از عهده تولید یک 

سریال تاریخی برآمدند.

دفتر یادداشت الگویی از شناخت نیاز سلیقه های مختلف در جامعه

داریوش فرهنگ در موزه سینما مطرح کرد

وش برای ورود به بازیگری چیست؟ بهترین ر

خریــدار  داریــوش فرهنــگ بازیگر و 
کارگردان پیشکسوت عرصه تئاتر و سینما 
با برگزاری یک کارگاه بازیگری و کارگردانی 
در موزه ســینما به طرح نکات مهمی درباره 
نحوه حضــور علاقه مندان بــه این عرصه، 
پرداخت. بــه نقــل از روابط عمومی موزه 
ســینما، کارگاه »بازیگری و کارگردانی در 
سینما« با حضور داریوش فرهنگ در سالن 
»ســینما فردوس« موزه ســینمای ایران 
برگزار شــد.داریوش فرهنگ با بیان اینکه 
هنرمندان مایه از جــان می گیرند و خرد از 
خردورزی آغاز می شــود، گفت: امیدوارم 
همگی ما در مســیر پیش رو نلغزیم چراکه 
لغزش باعث عقب ماندگی و کهنه پرســتی 
می شــود. من معتقدم همه انسان ها دارای 
استعداد هســتند و این ارزش درونی است 
که بایــد پرورش یابــد. درخــت پرباری را 
تصور کنید کــه امســال دارای میوه های 
خوش طعم و لذیذ است. اگر سال دیگر این 
درخت خوب آبیاری و رســیدگی نشود، آیا 
باز هم آن طراوت را خواهد داشت؟ بنابراین 
در ابتدا نیاز اســت تا از هــر کاری مراقبت 
شــود. یک الماس اگر خــوب صیقل داده 

نشود، ارزش و جذابیت نخواهد داشت.

همه مردم برای یک بار می توانند 
خوب بازی کنند

کارگردان »طلسم« ادامه داد: سینما دارای 
زبان و احساســات بین المللی است. افرادی 
که می خواهند وارد کار هنر شــوند، با عقل، 
شعور، اندیشه، احساس، روح و جسم روبه رو 
هســتند و باید برای پــرورش آن ها تلاش 
کرده تا از یــک دورنما برخوردار باشــند. 
سینما یک هنر بین المللی است و برخلاف 
تئاتر و تصــور عمومی، هنــر عکس العمل 
اســت و برای تقویت بنیان های آن الفبایی 
وجود دارد مانند نقاشــی که بــه طراحی و 
موسیقی که به نت نویســی نیاز دارد. همه 
مردم بــرای یک بار می تواننــد خوب بازی 
کنند اما باید دید صرفا طالــب ورود به این 
حرفه هستیم یا ماندن در آن را می خواهیم. 
همه می توانند وارد بازیگری شوند اما برای 
ماندن در این حرفــه خیلی کارها باید انجام 
شــود و رنج های فراوانی را باید متحمل شد 
و تا ابد در جست وجوی آموختن باقی ماند، 
چراکه این حرفه همچون اقیانوســی است 

که پایانی ندارد.
وی گفت: در این حرفه پس از مدت طولانی 
می توانید به نقطه اوج برسید اما نقطه پایانی 

وجود ندارد. حافظ شــعری دارد که در آن 
می گوید »از هر طرف که رفتم جز وحشتم 
نیفزود/ زنهار از این بیابان وین راه بینهایت« 
شــاملو نیز شــعری دارد با این مضمون که 
بر ســر هر چهارراهی چهارراهی است و در 
ادامــه راه نیز چهارراه هــای دیگری وجود 
دارد. این مسیر ادامه دارد و باید بدانیم که از 
کدام جهت باید به راه خود ادامه دهیم و این 
تجریبات انسان به او می آموزد از کدام مسیر 
باید طی طریــق کند. از انجام سیاه مشــق 
نمی توان به جایی رسید اما تجربه به معنی 
یک قدم جلوتر رفتن است و به همین دلیل 

تکیه بر آن اهمیت بسیاری دارد.

همیشه درصدد آموختن الفبای این 
هنر باشید

کارگــردان »دو فیلم با یک بلیــط« افزود: 
در هر محدوده و اندازه ای که هســتید باید 
درصــدد آموختن الفبای این هنر باشــید. 
بهترین روش بــرای ورود به ایــن حرفه و 
مانــدگاری در آن، در همیــن نکته نهفته 
اســت. هنر یعنی برقراری ارتبــاط و ایجاد 
دیالــوگ و اول باید بدانیم چه کســی چه 
چیزی می گویــد، چرا و چگونــه می گوید 
و در مقابل، ما چه می گوییــم و چگونه باید 
جواب دهیم و اصلا چرا نیاز به پاســخ گویی 
داریم. ســرعت انتقال و انگشــت گذاشتن 
روی ایــن احساســات مشــترک دارای 
ریزه کاری هایی اســت که بــه تدریج به آن 
می رسیم. یک اتفاق ساده مانند افتادن برگ 
درخت یا تصویر آشــیانه پرنده ای که برای 
اولین بــار می خواهد فرزنــدش را به پرواز 
درآورد، می توانــد جرقه ای برای ســاخت 
فیلم باشــد. من نزدیک به ۵۰ ســال است 

که پیاده روی می کنم. یک بار شــاهد پرواز 
گروهی از کلاغ ها بودم کــه در ادبیات و در 
نگاه ما موجودات چندان دلچسبی نیستند. 
انبوهی از کلاغ ها دور هم جمع شــده بودند 
تا به جوجه کلاغی کمــک کنند پرواز کند. 
من معتقدم از موارد خیلی ســاده می شود 
به ایده های درخشــانی رســید.داریوش 
فرهنگ افزود: به قول عباس کیارســتمی، 
چیزهایی که می بینیم و به ســادگی از کنار 
آن رد می شویم سرشار از نادیده ها هستند. 
او می گوید فیلم من وقتی تمام می شود تازه 
در ذهن مخاطب آغاز می شــود. این جمله 
نتیجه یک عمر تجربه و شــاعرانگی در نگاه 
کیارســتمی به زندگی بــود. باید ذهنیت 

بخشیدن به ایده ها و نوع نگاه را تقویت کرد.

می توان تنها با یک دوربین دیجیتال 
فیلم ساخت اما ...

در ادامــه کارگاه »بازیگــری و کارگردانی 
در ســینما«، داریوش فرهنگ در پاسخ به 
پرســش یکی از حاضران مبنی بر اینکه از 
چه زمانی متوجه علاقه خــود به بازیگری 
شده اســت؟ پاسخ داد: شــاید افراد زیادی 
می خواهند بازیگر شــوند و ممکن است در 
خلال این کار متوجه شوند که می توانستند 
نقاش یا نویســنده خوبی شــوند. بازیگری 
برای دیده شــدن اســت. افراد احســاس 
می کنند نگاه ویژه ای دارند که می خواهند 
آن را با دیگری در میان بگذارند. من شیفته 
و دیوانه سینما بودم و از کلاس دوم ابتدایی 
این علاقه در من به وجود آمــد. من متولد 
آبادان هستم و تا ۹ ســالگی در آنجا زندگی 
می کردم. بعد از فــوت پدر بــه کرمان که 
ســرزمین مادری ام بود مهاجــرت کردیم. 

تمام مدت زمانی که هشــت ســاله بودم، 
در ســینما گذشــت. اولین فیلمی که من 
را درگیر خود کرد، »مشــعل و کمان« بود. 
پس از مدتی وارد سالن های سینما شدیم. 
بلیت ســینما آن زمان ۳۰ شاهی بود. رفته 
رفته دیدیم این ۳۰ شاهی ها در حال مصرف 
شــدن اســت و در مقابل چیزی به دست 
نمی آوریم. به فکرم رســید تا فیلم هایی که 
می دیدم را بــرای بچه ها در مدرســه بازی 

کنم. 
آنقدر علاقه مند به این نمایش زیاد شــد که 
معلمان هم به جای آنکه مشــغول تدریس 
باشند، به من خیره می شــدند. در آن زمان 
فیلم ها نه دوبله بود و نه زیرنویس داشــت، 
بلکــه دارای میان نویس بــود. در آن دوران 
عده ای بی سواد به سینما می آمدند و ما فکر 
کردیم که متــن میان نویس ها را برای آن ها 
بخوانیم و از این طریق پولی به دست آوریم. 
گاهی ۲ فیلم بــا یک بلیــت می دیدیم که 
همین موضوع بعدها عنوان یکی از فیلم های 
من شــد.کارگردان مجموعه »ســلطان و 
شبان« درباره فرآیند جذب سرمایه توسط 
هنرجویان فیلمسازی نیز گفت: این مساله 
در تمام دنیا و همواره دغدغــه جوان هایی 
بوده اســت که بــه فیلمســازی علاقه مند 

هستند.
 باید بدانیم که سرمایه اصلی خود ما هستیم. 
اســپیلبرگ که این روزها شــهرت و درآمد 
هنگفتی دارد، با فلاکت و مشــکلات بسیار 
توانســت فیلم اول خــود را بســازد. امروزه 
شرایط تکنیکی در سینما رشد قابل توجهی 
داشــته اســت و با دوربین های دیجیتال به 
سادگی می شود فیلم ساخت. تنها کافی است 

یکی از دوستان شما دوربین داشته باشد.



گل محمدی:
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دیدگاه

میدان

مدافع تیم فوتبال پرســپولیس با انتشــار پســتی در 
فضای مجازی از هواداران این تیم بابت از دســت دادن 
ضربه پنالتی در دیدار برابــر الدحیل قطر عذرخواهی 

کرد.
 تیم های فوتبال پرســپولیس و الدحیل قطر در هفته 
ششــم و پایانی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا روز 
سه شــنبه ۱۴ آذر به مصاف هم رفتند که این بازی در 
پایان با برتــری دو بر یک نماینده قطر به پایان رســید 
تا پرســپولیس شــانس حضور در مرحله حذفی این 
مســابقات را از دســت دهد. در نیمه دوم و در دقیقه 
۸۰ بازی »گئورگی گولســیانی« مدافع گرجســتانی 
تیم پرســپولیس شــانس باز کردن دروازه حریف را از 
روی نقطه پنالتی داشت که ضربه او با برخورد به تیرک 
افقــی دروازه به بیرون رفت و در ادامه با اشــتباهی که 
روی گل دوم الدحیل قطر داشــت، شــب تلخی را به 

پایان رساند.
در همین رابطه این بازیکن با انتشــار پستی در صفحه 
شخضی خود در فضای مجازی از هواداران پرسپولیس 

عذرخواهی و اعلام کرد که ۳ ماه است هنوز 
پولی از باشــگاه دریافت نکــرده و دو هفته 
گذشــته با ارســال نوتیس بــرای دریافت 
مطالبات خــود به مدیران این تیم هشــدار 

داده بود.
متن گولسیانی به شرح زیر است:

»خانــواده و هــواداران عزیز پرســپولیس 
می خواهــم بابت بازی قبــل عذرخواهــی و ناامیدی 
خود را اعلام کنم. من پیام های تشــویق کننده زیادی 
دریافت کــرده ام و همچنین پیام هــای فحش دهنده 
زیادی دریافت کرده ام، این بخشــی از فوتبال است و 
بنابراین قابل قبول اســت. من از ضربه پنالتی شانس 
زیادی داشــتم تا تو را خوشــحال کنم، به آن اعتماد 
هم داشــتم، اما در فوتبال برای هر بازیکنی این اتفاق 
می افتــد. بطری ها و ســنگ های زیادی به ســمت ما 
پرتاب شد، به تیمی که سال گذشته تمام جام ها را برد، 
تیمی که هنوز چیزهای زیادی برای اثبات دارد. ما یک 
خانواده بزرگ هستیم، امنیت و احترام خانواده در هر 

موقعیتی از همه مهمتر اســت. حالا داستان 
دوم بسیاری از مردم می پرســند که آیا من 
واقعاً یک نامه اخطار برای پرداخت تأخیر به 
باشگاه فرســتادم یا خیر. بله، من واقعاً آن را 

ارسال کردم.
من معتقدم پول مهمتریــن چیز در زندگی 
نیســت، اما گاهی اوقات دوره های ســخت 
ظاهر می شــود، زمانی که ما کاملًا بی پول هســتیم و 
باید مراقب خانواده خود باشــیم. مــن خجالت نمی 
کشــم که بگویم هر یک درصدی کــه در زندگی ام به 
دســت آورده ام با لیترهای ریخته شده عرق به دست 
می آیــد. و من در قبــال خانواده عظیمم مســئولیت 
کامــل دارم و وقتی آنها در رنج هســتند هرگز از انجام 
هیچ کار ســختی دریغ نخواهم کرد. موضوع این است 
که بیش از سه ماه از آخرین پرداختی ام می گذرد. یک 
ماه پیش با نمایندگان باشگاه صحبت کردم و وضعیت 
بد مالی خود را بــه وضوح توضیح دادم و درخواســت 
حمایــت احتمالی کــردم. قول هایی گرفتــم، اما… 

برای بار دوم کمک خواســتم، دوباره قول هایی گرفتم 
که هرگز محقق نشــد.در این مدت دوســتان عزیزم، 
برخی از هم تیمی ها و یکی از هــواداران ما کمک های 
فراموش نشــدنی و گرانبهایی را برای من و خانواده ام 
انجام دادند. دو هفته پیش، یک نامه هشــدار رســمی 
به باشــگاه فرســتادم، اما هنوز منتظر هســتم. برای 
جلوگیری از انتشــار اطلاعات داخلــی، به هیچ کس و 
فقط اعضای باشگاه اطلاع ندادم. بعد از بازی قبلی این 
اطلاعات در همه رسانه ها پخش شده است. خواسته یا 
ناخواسته نقشــه قربانی که تمام عصبانیت مردم را به 
سمت من هدایت کند با موفقیت اجرا شد. یک خانواده 
قوی همیشه سعی می کند مشکلات خانوادگی درون 
خانواده را حل کند. و هرگز یکــی از اعضای خانواده را 

قربانی عدالت عمومی نمی کند.«
همچنین در ادامه این پســت مدافع پرســپولیس از 
هواداران این تیم برای یافتن پســربچه ای که در دیدار 
برابر الدحیل خواســتار دریافت پیراهن او شــده بود، 

کمک خواسته است.

پرسپولیس

خریدار   سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس 
گفت: می دانســتم با توجه به عملکردی که 

داریم، این اتفاقات رخ می دهد.
 یحیی گل محمدی ســرمربی تیم فوتبال 
پرســپولیس در نشســت خبــری پیش از 
دیدار برابر هوادار در خصوص شــرایط این 
روهای تیمش اظهار کــرد: من این روزها را 
پیش بینی می کردم. می دانستم با توجه به 
عملکردی که داشــتیم، روزهای سختی در 
پیش داریم. الان چیزی که برای مهم است، 
این اســت که بتوانیم راهمــان را با قدرت، 

تمرکز و انرژی بیشتری جلو ببریم.
بــا  تیمــش  مقایســه  مــورد  در  وی 
منچسترسیتی عنوان کرد: یک تیم ممکن 
اســت مثل ما یا منچسترســیتی ســال ها 
در سطح اول قرار گرفته باشــد و جام های 
متعددی به دســت آورده باشــد اما انتظار 
اینکه این موضوع ســال هایس سال ادامه 
داشته باشــد، انتظار درســتی نیست مگر 
یک سازماندهی و برنامه ریزی خوب داشته 

باشیم. 
بعد از اینکه قهرمان شدیم متاسفانه همان 
تیم که داشتیم را به ســختی حفظ کردیم 
و دو ســه بازیکن را نتوانســتیم نگه داریم. 
بچه هایی هم کــه آمدند به دلیل شــرایط 
پرسپولیس دچار افت شدند. همه هواداران 
ما انتظــار دارند تیم همیشــه بالا باشــد و 
وقتی این اتفاقات می افتد، آن ها عصبانی و 
ناراحت می شوند. به هواداران حق می دهم. 
آن ها دوســت دارند تیمشــان برنده شود. 
نه ناراحتــی و نه عصبانی شــدن آن ها ما را 
ناراحت می کند. ما از این مســاله باید خوب 
استفاده کنیم و سعی در بهبود نتایج داشته 

باشیم.

سرمربی پرسپولیس افزود: مصدومیت های 
بدموقع،  بزرگترین مشــکل ما بود. به  ویژه 
مصدومیــت پورعلی گنجــی در دفــاع و 
یاسین ســلمانی در حمله. مصدومیت های 
طولانی مدتــی مانند وحید امیــری را هم 
داشــتیم؛ امید عالیشــاه نیز در سه مقطع 
آســیب دید و هنوز مصدوم اســت. ترابی و 
سرلک نیز دچار مصدومیت شدند و همین 
بازیکنــان، ۳۰ تا ۴۰ درصد پرســپولیس 
هستند. بازیکنانی که می خواهند جانشین 
بازی کنند، نیاز به زمان دارند. یک ســری 
هم حواشــی به وجود آمد بــه خصوص در 
مورد مســائل مالی و امکاناتی. نمی توانیم 
خیلــی در این خصوص صحبــت کنیم اما 

تنها چیزی که بــرای ما مهم اســت، بازی 
فرداست که باید برویم و آن را ببریم. 

گل محمــدی در مــورد خبرهایــی مبنی 
بر بازگشــت برانکو ایوانکوویــچ به نیمکت 
پرســپولیس گفت: این که این کار حرفه ای 
بوده یا نه، قطعا یک شــیطنی بوده اســت. 
هیچکس بهتر از برانکو برای پرســپولیس 

نیست. 
اگر بدانــم اومی آید، همین امشــب تیم را 
تحویل او می دهم تــا بیاید و مربیگری کند. 
هیچ مشــکلی از این بابت ندارم. برخی فکر 
می کنند اگر اســم برانکــو را بیاورند، من 

ناراحت می شوم.
 او اســتاد من بوده و خیلی از موفقیت های 

تیم در ســال های اخیر مدیون برانکو است. 
بهترین مربی کــه می تواند بــرای این تیم 
انتخاب شود، برانکو اســت. او جام ملت ها 
را در پیش دارد و یک ســری شیطنت هایی 
وجود دارد که فکر می کنــم خیلی فوتبالی 
نباشد. مردم این مســائل را می دانند و اگر 
لازم بود در زمانی دیگر در این مورد صحبت 

می کنم. 
وی عنوان کرد: شــاید ســه امتیاز بازی با 
هوادار، مهم ترین ســه امتیاز برای همه ما 
باشــد. برای دربی فرصت داریم بعد از این 

بازی صحبت کنیم. 
شــاید جوی که در بازی الدحیل داشــتیم 
را در بازی هــوادار نبینیم امــا از هواداران 

می خواهیم تیــم را تنها نگذارنــد. این تیم 
متعلق به آن ها است. همه ما یک آرزو داریم 
که هواداران خوشحال باشــند. ما شرمنده 
آن ها هستیم در این سرما می آیند و حمایت 
می کنند. ما دوست داریم همان جو بازی با 
الدحیل را ببینیم و امیــدوارم این اتفاق رخ 

دهد. 
سرمربی پرسپولیس در مورد احتمال بازی 
کردن نبیل باهویی با توجــه به محرومیت 
شهاب زاهدی گفت: جلسه فنی داریم و در 

این مورد صحبت می کنیم.  
گل محمدی در مــورد احتمال بازی کردن 
امید عالیشاه نیز تایید کرد: بعید می دانم او 

به بازی برسد. 
وی در مــورد جوانگرایی در پرســپولیس 
گفت: مــا چنــد بازیکن داریم که امســال 
اضافه شدند. من خودم شخصا دوست دارم 
در قســمت پایه فعال باشیم. خودم دوست 
داریم به بازیکن جوان بــازی بدهم اما این 
روند یک پروســه اســت و یک برنامه ریزی 

خوبی می طلبد.
 باید تیم هم نتیجه بگیر کــه این بازیکنان 
به مــرور بالا بیاینــد. اگر ایــن بازیکنان به 
یکباره بالا بیایند، به مشکلاتی برمی خورند 
و ســرخورده می شــوند. تیم هــای بزرگ 

مجبورند به سراغ بازیکنان با تجربه بروند. 
همــه تیم ها باید ایــن کار را انجــام دهند. 
سرمربی پرســپولیس در خصوص تشکیل 
تیم ب نیز گفت: قرار بــود هیئت مدیره در 
این مورد تصمیم بگیــرد اما اتفاقاتی افتاد و 
اطلاعی ندارم به کجا رســید اما در دستور 
کار هیئــت مدیره بــود. باز هــم پیگیری 
می کنیم تــا ببینیم ایــن کار می خواهد به 

کجا برسد. 

پس از هدر دادن ضربه پنالتی؛ گولسیانی: از هواداران عذرخواهی می کنم

پرسپولیس و بار کجی که به منزل نرسید!
خریدار  پرســپولیس پس از ناکامی های 

اخیر وارد یک بحران جدی شده است.
پرســپولیس این هفته یکــی از تلخ ترین 
شکســت های چند ســال اخیر خود را در 
ورزشــگاه آزادی تجربه کرد. باخت خانگی 
مقابل الدحیل قطر و حذف از لیگ قهرمانان 
آســیا اتفاقی بود که هواداران پرسپولیس 
اصلا انتظارش را نداشــتند و پــس از بازی 
حســابی از عملکرد مدیریــت، کادر فنی و 

بازیکنان انتقاد کردند.
در ســال های اخیر کمتر پیــش آمده بود 
هواداران پرسپولیس به این شکل از عملکرد 
تیم شان انتقاد کنند ولی ناکامی های اخیر 
کاســه صبر آن ها را لبریز کرد. بــا ناکامی 
مقابــل الدحیل، حالا پرســپولیس ۶ بازی 
متوالی است که موفق به پیروزی نشده و در 
یک بحران بزرگ به سر می برد. بحرانی که با 
توجه به اتفاقات چند ماه اخیر این باشــگاه 

چندان هم دور از انتظار نبود.

ناهماهنگی در باشگاه و تیمی که بدون 
مهاجم بسته شد!

باشــگاه پرســپولیس پیش فصل مناسبی 
را ســپری و ایــن موضوع حالا خــودش را 
نشــان داده اســت. تمرینات پرسپولیس 
به دلیــل اعتصاب بازیکنان دیرتر از ســایر 
تیم هــا آغــاز شــد و اردوی ایــن تیم هم 
برگزار نشد تا سرخپوشــان یکی از بدترین 
پیش فصل های خود در چند ســال اخیر را 
ســپری کنند. موضوعی کــه احتمالا روی 
مصدومیت های اخیر بازیکنان و مشکلات 
بدنی آن ها تاثیرگذار بوده اســت. از طرفی 
عدم هماهنگی درست بین مدیریت و کادر 
فنی باعث شــد تا پرسپولیس در خط حمله 

به خوبی تقویت نشود.
پس از جدایی عیسی آل کثیر و قرار گرفتن 
لئاندرو پریرا در لیســت مازاد، پرسپولیس 
قصد داشت تا با جذب یک مهاجم خارجی 

در کنار شــهاب زاهدی خط حمله خود را 
تقویت کند. با این حال کادر فنی این تیم در 
معرفی گزینه به مدیریت باشگاه تعلل کرد 
و درویش هم در مصاحبــه اخیر خود به این 
موضوع اشاره داشت. خرید فیلیپه کایسدو 
هم در آخرین ساعات نقل و انتقالات منتفی 
شــد و پس از مخالفت گل محمدی با جذب 
اســتفان یووتیچ، در نهایــت نبیل باهویی 
بدون تاییــد گل محمدی با پرســپولیس 
قــرارداد امضا کــرد. موضوعی که خشــم 
سرمربی پرســپولیس را به دنبال داشت و 
گل محمــدی تا همین حــالا اقبال خاصی 
نســبت به اســتفاده از باهویی نشان نداده 
اســت. البته ایــن مهاجم ســوئدی هم در 
دقایقی که به میدان رفته عملکرد بسیار بد 
و ناامیدکننده ای داشــته و با ادامه این روند 
ممکن اســت حتی نیم فصل از پرسپولیس 
جدا شود. درویش سال گذشته هم یورگن 
لوکادیا را بدون تاییــد گل محمدی جذب 
کرده بود ولی فاصله فنــی لوکادیا و باهویی 
به قدری زیاد اســت که او نمی تواند این دو 

خرید را باهم مقایسه کند.

جدایی عبدی و مخالفت 
با بازگشت عیسی

اوج تصمیمات عجیب باشــگاه پرسپولیس 
جایــی رقم خــورد که پس از عــدم جذب 
مهاجم خارجــی، گل محمدی بــا جدایی 
قرضی مهدی عبدی و پیوســتن او به یکی 
از رقبای مســتقیم یعنی تراکتور موافقت 
کرد. تصمیمی که با انتقادات زیادی همراه 
شد و عملکرد مناســب عبدی در تبریز هم 
نشان داد او می توانســت در این شرایط به 
پرسپولیس کمک کند. از طرفی پس از ثبت 
نشدن قرارداد عیسی آل کثیر با سپاهان به 
دلیل مشکلات سقف بودجه، بحث بازگشت 
او به جمع پرســپولیس هم مطرح شد ولی 
گل محمــدی به دلیــل رفتار عیســی در 

جدایی از تیمش، به او اجازه بازگشت نداد.
در آن مقطــع احتمــالا گل محمدی تصور 
می کرد بــا جدایی عبدی و عدم بازگشــت 
آل کثیر باشــگاه ناچار به خرید یک مهاجم 
گران قیمــت خارجــی خواهد شــد ولی 
درویش در اقدامی عجیب نبیل باهویی را به 
خدمت گرفت. مهاجمی که در این هفته ها 
کیفیت فنــی پایینی از خود نشــان داده و 

اصلا به کار پرسپولیس نیامده است.

اوج گیری اختلافات و قهر یحیی
اواسط مهرماه بود که ســرانجام اختلافات 
رضا درویــش و یحیــی گل محمدی علنی 
شد و ســرمربی پرسپولیس اســتعفا داد. 
گل محمــدی با توجــه به عــدم پرداخت 
آپشن های قرارداد فصل گذشته و درصدی 
از قــرارداد دو فصــل قبل تصمیــم گرفت 
قراردادش را فســخ کند و راهی دوبی شود. 
اتفاقی که تعطیلی دو روزه تمرینات را هم به 
دنبال داشت و گل محمدی در یک مصاجبه 
مفصل و جنجالی از عملکرد درویش انتقاد 

کرد. 
مشــابه این اتفاق پس از شکســت مقابل 
ســپاهان و جریمه ۱۰ درصــدی بازیکنان 
هم رخ داد تا مشخص شــود رابطه مدیریت 

و کادر فنی پرسپولیس اصلا جالب نیست.
اختلافات داخلی باشــگاه در کنار تعطیلی 
و اعتصــاب در تمرینات ســرانجام در چند 
هفته اخیر تاثیــر خود را نشــان داد و حالا 
پرسپولیس ۶ بازی متوالی رنگ برد را ندیده 
اســت. عملکردی که حالا جایگاه درویش و 
گل محمدی را به خطر انداخته و هیچ بعید 
نیســت که یکی از آن ها یا حتــی هر دو نفر 
پرســپولیس را ترک کنند. در حال حاضر 
چند گزینه برای جانشینی درویش مطرح 
شــده ولی با توجه به فاصله کــم باقیمانده 
تا دربی بعید اســت در ایــن روزها تغییری 
رخ دهــد. از طرفی بحث بازگشــت برانکو 

ایوانکوویچ پس از جام ملت های آســیا هم 
وجود دارد. البته پرسپولیس این فرصت را 
دارد تا با برد در دربــی ۲۳ آذر تمام اتفاقات 
تلخ اخیر را فراموش کند و دوباره به مســیر 

موفقیت برگردد.

آشتی کنان درویش و گل محمدی
 یا تکرار ماجرای کاشانی و دایی؟

در روزهــای اخیــر و پس از جدی شــدن 
بحــث جدایــی درویــش و گل محمدی، 
حالا شــایعاتی در خصوص آشــتی کنان 
این دو نفــر هم به گوش می رســد و ممکن 
اســت آن ها فعلا صلح کنند. در چند سال 
اخیر کمتر پیش آمده بــود که مدیرعامل و 
سرمربی پرســپولیس تا این حد باهم دچار 
اختلاف شــوند. یکــی از جدی ترین موارد 
درگیری هــای مدیرعامل و ســرمربی در 
پرســپولیس به ماجرای علی دایی و حبیب 
کاشانی در لیگ دهم برمی گردد. جایی که 
آن ها چندین بار از خجالــت هم درآمدند و 
در نهایت هم کار به جدایی علی دایی رسید. 
البته این دو نفر تا پایــان فصل هم را تحمل 

کردند و پرســپولیس را بــه قهرمانی جام 
حذفی رساندند ولی در ادامه حاضر به ادامه 

نشدند.
ســابه اختلافات این دو نفــر حتی در لیگ 
یازدهم هم روی سر پرســپولیس بود و در 
همان دیدار نخســت هــواداران این تیم با 
شعار علیه حمید استیلی که جانشین دایی 
شــده بود و تشویق شــهریار این موضوع را 
نشــان دادند. ادامه این موضــوع در نهایت 
باعث شد کاشانی و اســتیلی هم نتوانند در 

پرسپولیس به کارشان ادامه دهند.
حال باید دیــد ماجراهای داخلی باشــگاه 
پرســپولیس به کجا خواهد رسید و این تیم 
پس از حواشی اخیر می توانند دوباره به روند 
موفقیت برگردد یا اتفاقات دیگری در ادامه 
فصل رخ خواهد داد. درویش و گل محمدی 
دیروز هم با وساطت بازیکنان جلسه ای در 
تمرین برگزار کردند و به نظر می رســد فعلا 
اوضاع بین آن ها آرام شــده است. اتفاقی که 
البته کمی دیــر رخ داد و نتیجــه تمام این 
اتفاقات حذف پرسپولیس از لیگ قهرمانان 

آسیا بود.

دبه به دست کنار جاده فوتبال در انتظار بنزین!
مرتضی رضایی حال و روز فوتبال ایران خوب نیست؛خودمان را گول 

نزنیم.
شکســت ســپاهان مقابل الاتحاد یا شکست نســاجی مقابل الهلال. 
از شکســت پرســپولیس مقابل النصر در چند ماه قبل هــم نگذریم. 
حالا ممکن اســت جرقه ای بخورد و بــا تهییج و در بــوق و کرنا کردن 
واژه »غیرت« یک بازی با پیروزی نمایندگان ایران به پایان برســد اما 
انتهایش چه می شود؟داریم خودمان را گول می زنیم. داریم با اسامی ای 
مثل رونالدو، بنزما و نیمار بازی می کنیــم. داریم از رقم های میلیاردی 
که عرب ها هزینه کرده اند حرف می زنیم و دوباره داریم به حرف ماندگار 
در تاریخ غلام پیروانی می رســیم که می گفت: »والله با تفنگ بادی به 

جنگ ژ۳ می رویم.«
عادت کرده ایــم به اینکــه وقتی می بازیــم یقــه داوران را بگیریم، از 
ستاره های تیم های عربی حرف بزنیم و زمین و زمان را به هم بدوزیم که 
»بیا؛آنها این کار را کرده اند و آن کار را کرده اند. آنها رونالدو را خریده اند 

و ما باید با اسامی گمنام ایرانی به جنگ شان برویم.«
مشــکل رونالدو، نیمار و بنزما نیســتند. مشکل ســاختاری است که 
بعید است تا سال های سال حتی در ریل درســت شدن بیفتد. مشکل 
فاصله ای است که ایجاد شــده و ما اینجا در ایران بنزین تمام کرده ایم، 
کنار جاده مانده ایم و دیگر حتی رقبا را نمی بینیم. بدبختی کســی هم 
نیســت به ما بنزین بدهد و خودمان مانده ایم و خودمــان با دبه ای در 
دست در انتظار کســی که باک مان را پر کند تا شاید به صورت مقطعی 
حرکت کنیم اما حرکت به کجا؟ به کدام سمت؟ وقتی قرار است دوباره 
بنزین تمام کنیم! اصلًا خودرویی که ســوارش هستیم به درد این جاده 
می خورد؟ این بار که حرکت کرد اگر موتورش پایین آمد و دیگر حرکت 
نکرد چطور؟ آقایان! باید به داد این فوتبال رســید.همین امروز هم اگر 
بجنبیم شاید چند سالی طول بکشد تا به گرد فوتبال کشورهای عربی 

برسیم.
آقایان! حتی اگر شده به صورت لیزینگی؛ خودروی این فوتبال را نونوار 
کنید، اقســاطش یک جورهایی جور می شود اما هر طور شده این کار را 

انجام بدهید. 
پرسپولیس، استقلال، سپاهان، نســاجی یا هر نماینده ایران در فوتبال 
آسیا شــاید مقطعی نتیجه بگیرند و حتی مثل پرســپولیس به فینال 
برســند اما خودمان هم می دانیم که بدون تعارف، قهرمانی هر کدام از 

تیم ها با این شرایط خیانت به فوتبال است!

استقلال مراقب بازی انتحاری فولاد باشد
پیشکسوت تیم فوتبال اســتقلال از دیدار این تیم برابر فولاد به عنوان 
یک بازی ســخت نام برد و گفت: با توجه به موقعیتی که تیم جنوبی در 

جدول دارد حتما برای ارائه بازی انتحاری وارد زمین خواهد شد.
یــدالله اکبری به ارزیابی شــرایط آبی پوشــان برای حضــور در ادامه 
رقابت های لیگ برتر پرداخت و گفت: اســتقلال ســخت ترین روزها را 
ســپری کرد و با همدلی که در مجموعه اســتقلال بوجود آمد به صدر 
جدول رسید. صدری که پرسپولیس و ســپاهان بدنبال رسیدن به آن 

هستند.
این پیشکسوت فوتبال ایران ادامه داد: با این حال عوامل پنهان به دنبال 
این است که آرامش را از استقلال بگیرند. شــاید انتظار چنین نتایجی 

نداشتند و این اتفاق آنها را خشمگین کرده است.
وی در پاسخ به این پرســش که نبود مرادمند باعث ناهماهنگی در خط 
دفاع استقلال شده اســت گفت: در اینکه نبود مرادمند تاثیرگذار بوده 
شکی نیســت چون باید کادر فنی دســت به تغییر در خط دفاع بزند، 
مرادمند هم مدافع هوشیاری اســت هم گل زنی می کند و رهبری خط 
دفاع را هم به عهده دارد و آرزو می کنیم هرچه زودتر بهبود پیدا کرده و 

دوباره به دفاع استقلال باز گردد.
هافبک سابق آبی پوشان ادامه داد: البته استقلال مدافعان خوبی برای 
جایگزینی مرادمند داشــته که در غیاب این بازیکن وظایف خود را در 
دفاع به خوبی انجام داده اند، باشناختی که از نکونام دارم اعتقاد دارم او 

متکی به فرد نیست و از داشته هایش به خوبی بازی می گیرد.
اکبری ادامه داد: البته این تیم بــرای نیم فصل نیاز به تقویت دارد و باید 
چند مهره توانمند و خوب را به خدمت بگیرد. مدیران استقلال باید در 
نقل و انتقالات نیم فصل خواسته های نکونام را اجابت کنند تا استقلال 

بتواند در نیم فصل دوم با قدرت بیشتری لیگ را شروع کند.
اکبری در خصوص دیدار هفته دوازدهم استقلال برابر فولاد خوزستان 
که در اهواز برگزار خواهد شد گفت: نکونام چند سال در فولاد کار کرده 
و می داند که بازی سختی خواهد داشت شناخت او از فولاد می تواند در 
نتیجه تاثیرگذار باشد. فولادی ها شرایط خوبی در جدول ندارند و برای 

اینکه از انتهای جدول جدا شوند نیاز به پیروزی در این دیدار دارند.
یدالله اکبــری ادامه داد: آنهــا چیزی بــرای از دســت دادن ندارند و 
مقابل اســتقلال انتحاری بازی خواهند کرد بازیکنان اســتقلال هم 
باید هوشــیار باشــند و فریب جایگاه فولاد را نخورند و خود را از پیش 
برنده ندانند و با تمــام توان بازی کنند تــا بتوانند با پیــروزی در این 
دیدارموقعیت خود را در جدول مســتحکم تر کنند.وی در پایان خاطر 
نشان کرد: اســتقلال دو بازی ســخت برابر فولاد و پرسپولیس خواهد 
داشت هواداران باید از تیم حمایت کنند استقلال فصل سختی را شروع 
کرد اما اتحاد مجموعه و هــواداران باعث موفقیت این تیم شــد. پس 
طرفداران اســتقلال در این روزها باید بیشتر از تیم حمایت کنند تا این 

تیم بتواند در دو دیدار آینده پیروز از زمین خارج شود.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک شال

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمي

شناسه آگهی: 1616753

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 140260۳09004000285 
مورخه 1402/09/04 هیات اول دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
شال تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمدحسن شاه محمدی) احد از 
وراث  علی اکبر شاه محمدی( فرزند قدرت اله بشماره شناسنامه 4۳9057۳284 
صادره از بوئین زهرا در یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 1۳578 متر مربع 
تحت پلاک ۳877 فرعی از 8 اصلی قطعه 2570 واقع در شال بخش 6 نسبت به 
6789 سهم مشاع از 1۳578 سهم ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی انتقال ارثی 
از مالک رسمی و مشاعی آقای علی اکبر شاه محمدی موضوع نسق 296۳6 مورخه 
42/1/۳1 تنظیمی دفتر یک قزوین محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/9/18 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/۳

داود طاهرخانی 
رئیس ثبت اسناد و املاک



استان

خــرم آباد-فرزانــه هداونــد    مدیــرکل بنیــاد مســکن 
لرستان گفت:  ساخت مسکن روســتایی از رسالت های 
بنیاد مســکن اســت ،و لرســتان دراین زمینــه از عملکرد 

مطلوبی برخوردار است
پویــا تابعــی گفــت: بــا تاییــد دهیاریهــا وشــهرداریها کــه 
مســئول صــدور پروانــه در روســتاها و شــهرها هســتند  
تســهیلات مســکن دراختیــار متقاضیــان قرار مــی گیرد 
کــه در ایــن راســتا و از طریــق حســاب ۱۰۰ امــام راحــل در 
لرســتان  در ســال ۱۴۰۰ حدود ۶ میلیارد، ســال گذشته۹ 
میلیارد وامســال نیز ۲۳ میلیارد به نیازمندان پرداخت 

شده است .
وی بــه اجــرای طــرح هــادی در روســتاها اشــاره کــرد و 
اظهــار کــرد: ۱۵۷۵ روســتای بــالای ۲۰ خانــوار در اســتان 
کنون طــرح هــادی در ۶۴ درصــد این  وجــود دارد کــه تا
روســتاها شــامل  جدول گذاری و آســفالت تمامی معابر 

و رهگذرها  انجام شده  است .
مدیر کل بنیاد مسکن لرستان ازتشــکیل ۱۱ هزار پرونده 
بــرای مســکن روســتایی در طــرح نهضــت ملی مســکن 

خبر داد و افزود: ازاین تعــداد پرونده ۹ هزار واحد انعقاد 
قرارداد شده  است .

تابعــی خاطــر نشــان کــرد: ۲۸ هــزار واحد مســکن ســهم 
لرســتان در ۴ ســال اســت کــه در صــورت ســاخت ۷ هزار 
واحــد بــه صــورت ســالانه وحتــی بیشــتر ایــن ســهمیه  

محقق خواهد شد.
وی به ســاخت مسکن ســیل زدگان  اشــاره کرد وتصریح 
کــرد: بــرای ۲۷۵۰ واحد به عنوان تســهیلا تکمیلی ســیل 
زدگان تامیــن اعتبار شــده که بــه زودی دراختیار ســیل 

زدگان قرار خواهد گرفت.
تابعی بــا بیان اینکــه  از طریق حســاب ۱۰۰ امــام راحل در 
لرســتان در ســال ۱۴۰۰ حــدود ۶ میلیارد، ســال گذشــته 
۹ میلیارد و امســال ۲۳ میلیــارد به نیازمنــدان پرداخت 
شــده اســت بیــان داشــت: همچنیــن در ۲ ســال اخیــر 
۷۹۱ پروژه در ۵۶۸ روســتا حــدود یک میلیــون و ۹۰۰ هزار 
مترمربع آســفالت در سطح معابر روســتایی انجام شده 
و امســال بیــن ۸۰۰ تــا یــک میلیــون مترمربــع آســفالت 

محقق خواهد شد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مــارد - کیایــی   مهنــدس بهمنی شــهردار مــلارد میزبان شــهروندان 
شهر ملارد بودند.

کیــدات بهمنــی   تــداوم در رســیدگی بــه مشــکلات شــهروندان از تا
شــهردار ملارد مــی باشــد و در همین راســتا امروز ســه شــنبه چهاردهم 
آذر مــاه در برنامــه ملاقــات مردمــی مهنــدس بهمنــی شــهردار مــلارد 
میزبان شهروندان شــهر بودند و در این دیدار شــهروندان در خصوص 
مشــکلات خود با شــهردار ملارد گفتگو نمودند و ایشــان بــه منظور حل 
آنها دســتورات لازم را به واحدهای زیر مجموعه صــادر نمودند . لازم به 
ذکر اســت برنامه ملاقــات مردمی با شــهردار مــلارد طبــق روال هر هفته 
ســه شــنبه ها بر گزار می شــود و در ایــن دیداربــه منظور تســریع در حل 
مشــکلات شــهروندان ،معاونیــن و مدیــران مناطــق یــک و دو و دیگــر 

مسئولین نیز حضور دارند.   

وستای گلستان سرعت گرفت آب رسانی به ۷۷ ر
گــرگان- مهنــاز محمدزمانــی    مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
 ، گلســتان گفــت: بــا اهــدای ۹۸ هــزار متــر لولــه پلی اتیلــن توســط خیــر

آبرسانی به ۷۷ روستای استان سرعت گرفت.
ابوالفضــل رحیمی اظهــار کــرد: در یکــی از این طرح هــا در راســتای رفع 
مشکل آب شرب روستای مرزی چشمه لی مراوه تپه و با کمک خیرین، 

عملیات خط انتقال آب شرب به طول هزار و ۶۰۰ متر به پایان رسید.
وی بیان کرد: تامین آب شــرب روســتای چشــمه لی مراوه تپــه از طریق 
یک دهنه چشــمه صــورت می گرفــت که با خشک شــدن چشــمه فوق، 

آبرسانی به این روستا از طریق ناوگان آبرسانی سیار انجام ادامه یافت.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب گلســتان اظهــار کــرد: این شــرکت در 
راستای رفع کمبود آب شرب این روســتا اقدام به مهندسی مجدد یک 
حلقه چاه آب آشــامیدنی در این روســتا کرد که با تجهیز چــاه فوق ۵۵۰ 
نفر از مردم روســتای چشــمه لی شهرســتان مراوه تپه از آب آشــامیدنی 

پایدار و سالم بهره مند شدند.
گذاری  رحیمی گفت: حفر ۱۱۷ حلقه چاه، مهندســی ۱۵۵ حلقه چاه، وا
۲۲ هــزار و ۴۲۳ انشــعاب آب و تعویــض ۲۱ هــزار و ۹۵۰ کنتــور خــراب، از 

جمله اقدامات دولت سیزدهم در بخش آب و فاضلاب گلستان است.

 اصلاح و بازسازی ۳ کیلومتر شبکه فاضلاب 
در البرز

- ترنم مظفری    مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب البرز از اصلاح و  البرز
بازسازی سه کیلومتر شــبکه فاضلاب و رفع دو هزار و ۶۹۹ مورد حوادث 

تاسیسات جمع آوری فاضلاب دراستان البرز خبر داد.
گفــت: بــا هــدف حفــظ بهداشــت عمومــی و   حمیدرضــا نامــداری 
محیــط زیســت از اصــلاح و بازســازی ســه کیلومتــر شــبکه جمــع آوری 
، مهســتان و مسکن  ، رجائی شهر فاضلاب در شــهرهای کرج، مهرشــهر
مهرماهدشــت خبر داد.  نامداری  افزود: طی هشــت ماه نخســت سال 
از طریق تماس مشترکان به دفتر ارتباطات مردمی به شماره تلفن ۱۲۲ 
استان و گشــت و بازرســی واحد بهره برداری و نگهداری، بیش از دو هزار 
و ۶۹۹ مورد حادثه در شبکه و انشعابات فاضلاب در کمتر از مدت زمان 

متوسط صنعت آبفا کشور رفع شد.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر  ۳۸ درصد از جمعیت استان تحت 

پوشش شبکه فاضلاب شهری است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خبرداد:

وژه های پیشران  تدوین برنامه عملیاتی پر
صنعت برق  اردبیل

اردبیل-افســون جبــارزاده   مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق 
اســتان اردبیل از تدویــن برنامــه عملیاتــی پروژه های پیشــران صنعت 

برق استان اردبیل خبر داد.
حســین قدیمــی گفــت: ظرفیــت تولید بــرق اســتان اردبیــل یک هــزار و 
۴۶۰ مگاوات اســت که عمده تولید برق اســتان بــا تولید یک هــزار و ۴۴۰ 

مگاوات مربوط به نیروگاه سبلان است که شش واحد گازی دارد.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اســتان اردبیــل افــزود: در ایــن 
نیروگاه بــه عنوان اصلــی ترین واحــد تولید برق اســتان، ســه واحد دیگر 
هــم وارد مدار شــده اســت کــه با حضــور رئیــس جمهــور افتتاح رســمی 

خواهد شد.
او با بیان اینکه پیک مصرف برق اســتان ۴۷۰ مگاوات است، اظهار کرد: 
۹۹۰ مــگاوات تولیــد مازاد اســتان به شــبکه سراســری منتقل و در ســایر 

نقاط کشور مورد مصرف می شود.
قدیمــی بــا تشــریح برنامه هــای زیرســاختی تامیــن بــرق و تاثیــر آن در 
توسعه ســایر بخش های اســتان گفت: در حال حاضر هشــت دستگاه 
پست انتقال و ۲۵ پست فوق توزیع در اســتان وجود دارد که در مقایسه 
با ســایر اســتان های کشــور وضعیت خوبــی اســت. در عین حــال برای 
تکمیل زیرســاخت های حوزه انــرژی، یک برنامــه عملیاتــی پروژه های 

پیشران صنعت برق تدوین و طبق آن اقداماتی را شروع کردیم.
او افــزود: در ایــن چهارچــوب حــدود هشــت پســت فــوق توزیــع ۶۳ 
کیلوولــت بــرای تامیــن بــرق مشــترکین صنعتــی، کشــاورزی، تجــاری و 
خانگــی از جملــه پســت فندقلــو، پســت اربــاب کنــدی، پســت شــهرک 
صنعتی شماره ۲ که ۱۰ ســال بود پیگیری می شد، پســت ناحیه عمرانی 
۱ در اصلانــدوز و پســت خلخــال بهــره برداری شــد.همچنین پســت ۶۳ 

کیلوولت موقت سرعین دائمی شد.

وانه اشتغال به کار مهندسی  صدور ۳هزار پر
ساختمان در آذربایجان غربی

شهرســازی  و  راه  مدیــرکل  ارومیــه-  جباردخــت    ارومیه-رحیــم 
آذربایجان غربی از صدور و تمدید ســه هــزار و ۳۱۰ پروانه اشــتغال به کار 

مهندسی ساختمان در آذربایجان غربی خبر داد.
 محســن حمزه لــو در ایــن زمینــه افــزود: از ابتدای امســال ۳ هــزار و ۳۱۰ 
فقره انواع پروانه اشــتغال به کار مهندســی و کاردان هــای فنی در حوزه 

، تمدید و ارتقای پایه یافته است. ساختمان در استان صادر
وی با اشاره به اینکه دوره های آموزشی توسط سازمان نظام مهندسی 
ســاختمان و بــا نظــارت اداره نظــام مهندســی و مقــررات ملــی و کنتــرل 
ساختمان راه و شهرسازی اســتان برگزار می شود، اظهار داشت: در این 
راستا دوره های آموزشی مســتمر برای مهندسان توسط دانشگاه های 

منتخب برگزار شده است.
حمزه لــو بیان کــرد: طــی امســال دوره های آموزشــی بــه تعــداد ۸۷ هزار 
و ۷۵۰ نفــر ســاعت و ســمینارهای آموزشــی بــه تعــداد ۱۲ هــزار و ۳۰۰ نفــر 
ساعت توسط سازمان نظام مهندسی ساختمان در استان برگزار شده 
است. مدیرکل راه و شهرســازی آذربایجان غربی گفت: برنامه ریزی لازم 
بــرای برگــزار دوره هــای آموزشــی بیشــتر در راســتای ارتقای پایــه دانش 

مهندسان در اولویت است.
حمزه لو افزود: طی امسال نیز ۲ مورد آزمون نظام مهندسی برگزار شده 
و مهندســانی که متقاضی ورود به حرفه مهندســی و معمــاران تجربی و 

کاردان ها بودند در این آزمون شرکت کردند.

از  ســپاهان،  نفــت  شــرکت  مدیرعامــل  مومنــی    اصفهان-مریــم 
کشــور  کار  روان  انــواع  صــادرات  در  شــرکت  ایــن  درصــدی   ۷۰  ســهم 

خبر داد.
فرهــاد امیــن دهقــان، در حاشــیه دومیــن نمایشــگاه اختصاصی اوراســیا 
درجمــع خبرنــگاران گفــت: شــرکت نفــت ســپاهان بــا تولیــد ۲ گریــد روغن 
، علاوه بر ســهم ۷۰ درصدی صــادرات روانکارهای  پایه و انواع روغن موتــور
، ســهم ۲۵ درصــدی بــازار روغــن موتــور کشــور  را بــه خــود  صنعتــی کشــور

اختصاص داده است. 
وی خاطرنشــان کرد: شــرکت نفــت ســپاهان معــادل ۴ همت بــرای توزیع 
کنــون محصولات  ، ســرمایه گذاری کرده اســت و هم ا روغن موتور در کشــور
این شــرکت شــامل برندهای "اســپیدی"، "مگلــوب" و "آتا" از طریق شــبکه 
مویرگی شــرکت کیمیــا اســپیدی به طور مســتقیم در سراســر کشــور توزیع 

می شود. 
به گفته وی، "آتا" برند جدید محصولات روغن موتور شــرکت نفت سپاهان 

اســت که برای عرضه در کشورهای شمال ارس و اســتان های شمال غربی 
کشور وارد بازار  شده است.

امین دهقان، افزود: شرکت نفت ســپاهان علاوه بر موارد فوق، پروژه تولید 
روغن ســبز را در دســتور کار قرار داده که این طرح با پیشــرفت ۳۰ درصدی 
در حال انجام اســت و پیش بینی می شــود این طرح تا پایان سال آینده به 

بهره برداری برسد.
کید بر اهمیت بازار منطقه اوراســیا،  مدیرعامل شــرکت نفت ســپاهان با تا
از برنامــه این شــرکت بــرای ورود و توســعه بازار فــروش محصــولات خود در 

کشورهای این منطقه خبر داد.
 وی، با اشاره به افزایش سودآوری در عملکرد مالی این شرکت، یادآور شد: 
حجم صادرات شــرکت نفت ســپاهان در شش ماه نخســت امسال، سبب 
شد تا ســود مالی شــرکت، ۷ درصد بیشــتر از پیش بینی اعلام شــده در این 

بازه محقق شود.
امین دهقــان، در پایــان، به تامیــن ارز مــورد نیاز خــود بــرای واردات با نرخ 
ک شرکت، از بورس کالا و با  نیمایی ۳۶ هزار تومانی اشــاره کرد و افزود: خورا

نرخ مشخص خریداری می شود.

اصفهان 

وانکار در اختیار نفت سپاهان رتبه نخست صادرات صنعت ر

کرمانشاه کردستان
  عضو شورای اسلامی شهر:

سنندج  وشان  دستفر  ساماندهی 
است دستگاه ها  همه  همراهی  نیازمند 

کمیســیون  رئیــس  مایــی    ســنندج-فاطمه 
فرهنگی،اجتماعی شــورای اســلامی شــهر ســنندج 
مهم تریــن  از  یکــی  را  ادارات  میــان  هماهنگــی 
رفــع معضــلات شــهری دانســت  بــرای  راه حل هــا 
و گفــت: بــا توجه بــه گســتردگی و میــزان قابــل توجه 
دستفروشــان در ســطح شــهر سنندج،ســاماندهی 
وضــع موجود عــلاوه بــر همــت شــهرداری،همراهی 

سایر دستگاه ها را نیز می طلبد.
کمیســیون  جلســه  در  رضایــی  الله  ســیف 
کــه در  فرهنگی،اجتماعــی شــورای اســلامی شــهر 
راستای ســاماندهی دست فروشــان میدان انقلاب 
شــد،اظهار  برگــزار  ســنندج  فردوســی  پیــاده راه  و 
کرد:معضــل اجتماعــی دست فروشــی در پیــاده راه 
فردوســی و میــدان انقــلاب تــا چهــارراه طالقانــی 
بســیار افزایش یافته که باعث ایجاد بی نظمی  های 

بسیاری در هسته مرکزی شهر سنندج شده است.
وی افزود:هرچه به پایان ســال نزدیک تر می شــویم 
ایــن معضــل اجتماعی بیشــتر شــده و باعــث ایجاد 
گره هــای ترافیکــی در شــهر ســنندج و نارضایتــی 
مردم،کســبه و بازاریــان و حتی خود دست فروشــان 

شده است.
شــورای  فرهنگی،اجتماعــی  کمیســیون  رئیــس 
اســلامی شــهر ســنندج با بیان اینکه دست فروشــی 
کسب و کاری غیررسمی بوده که بیکاری و مشکلات 
اقتصــادی از جملــه دلایــل اصلــی روی آوردن به آن 
اســت،گفت:این پدیــده در کل کشــور وجــود دارد 

امــا چــون اســتان کردســتان یــک اســتان صنعتــی 
نیست،این مسأله هم مزید بر علت شده است.

کیــد کرد:حفــظ آرامــش و آســایش مــردم  رضایــی تا
بــرای مــا امــری مهــم اســت و در کنــار آن معیشــت 
خود دست فروشــان نیــز باید مــورد توجه قــرار گیرد 
کــه بایــد بــا اتخــاذ طرح هــای کارشناســی ایــن قشــر 
حمایــت شــوند چــون بــه دلیــل شــرایط اقتصــادی 
موجود،نمی تــوان به صورت کلی دست فروشــی را از 

سطح جامعه حذف کرد.
وی به ضرورت تشــدید نظارت ها از ســوی مدیریت 
دست فروشــان  ســاماندهی  راســتای  در  شــهری 
کیــد کــرد و گفت:هرچنــد مقابله با  شــهر ســنندج تا
ســد معبــر وظیفــه شــهرداری اســت اما بــا توجــه به 
گســتردگی و میــزان قابــل توجــه دست فروشــان در 
ســطح شــهر سنندج،ســاماندهی وضــع موجــود 

همراهی سایر دستگاه ها را نیز می طلبد.

در بازدید معاون بهره برداری دفتر مهندسی و راهبری شبکه شرکت توانیر صورت گرفت؛

دیسپاچینگ  و  برداری  بهره  بهبود  وضعیت   بررسی 
وی برق کرمانشاه  شرکت توزیع نیر

جلســه  فخــارزاده    حســنا  کرمانشــاه- 
بــرداری  بهــره  عملکــرد  بهبــود  وضعیــت  بررســی 
و دیســپاچینگ بــا حضــور خودنیــا معــاون بهــره 
بــرداری دفتــر مهندســی و راهبــری شــرکت توانیــر و 
هیات همــراه در ســالن کنفرانس شــرکت توزیع برق 

کرمانشاه برگزار گردید.
 محمد مرادی مدیر عامل شــرکت توزیع برق ضمن 
عرض تســلیت به مناسبت فرا رســیدن ایام فاطمیه 
)س(بــه بررســی وضعیــت شــرکت پرداخــت و گفت: 
ایــن شــرکت نزدیــک بــه ۸۴۰ هــزار مشــترک دارد کــه 
ســهم خانگــی بــا ۵/۸۲درصد بــه عنــوان بیشــترین 
مشترک وکشاورزی با یک درصد کمترین مشترکین 
را شــامل می شــود. همچنین چشــم انداز برای افق 
ســال ۱۴۰۵ را ۸۰ دقیقه خاموشــی در ســال،۸ درصد 
( مراجعــه حضــوری و ۸۰ روز  تلفات،کاهش)صفــر

دوره وصول و مطالبات برشمرد.
وی گفت: انــرژی مصرفی در کرمانشــاه ۲ هــزار و ۴۸۹ 
کیلوات ســاعت اســت که مشــترکین بخــش خانگی 
بــا ۸/۴۰  درصــد، و مشــترکین بخــش تجــاری بــا ۶/۷ 
درصد بیشترین و کمترین ســهم را در مصرف انرژی 

استان به خود اختصاص داده اند.
اســتان  بــرق  نیــروی  توزیــع  شــرکت  مدیرعامــل 
کرمانشــاه  پیک ســال ۱۴۰۲ را ۸۶۳ مگاوات بیان کرد 
و تصریح کرد: با برنامه ریزی های صورت گرفته برای 
تامین برق پیک تابســتان ســال آینده، تلاش شــده 
تــا هیچگونه مشــکلی در تامیــن و خاموشــی در برق 

همانند سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ رخ ندهد.
در ادامــه رحیمــی سرپرســت معــاون بهــره بــرداری 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشــاه به بیان 
عملکــرد معاونــت بهــره بــرداری در راســتای بــرق 
رســانی به روســتاها در اســتان اشــاره کرد و گفت: در 
بخش برق رســانی به روســتا ها تا کنون  ۲هزار و۵۶۴ 
روســتا برق دار می باشــند که معادل ۸/۹۸ درصد از 
روســتای های دارای ســکنه شــامل مــی شــود که از 

نعمت برق برخوردار می باشند.
فشــار  شــبکه  طــول  کــرد:  اظهــار  همچنیــن  وی 
متوســط در این اســتان  ۱۲هــزار و ۳۷۵ کیلومتر می 
باشــد کــه معــادل۷/۲ درصــد از کل خطــوط فشــار 
متوســط کشــور و طول شــبکه فشــار ضعیــف ۷ هزار 
و ۳۲۶ کیلومتــر مــی باشــد کــه معــادل ۹/۱ درصــد از 
کل خطــوط فشــار ضعیــف کشــور اســت و در تــلاش 
هستیم تا بتوانیم به میانگین کشوری دست یابیم.

گیلان

رشت-قاسمی    معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از احیای ۳۶۰۰ واحد 
تولیــدی مســتقر در شــهرک های صنعتی کشــور خبــر داد و گفت: مــواد اولیه 

دغدغه اصلی تولید است.
فرشاد مقیمی در حاشــیه بازدید از چندین واحد تولیدی و صنعتی در رشت 
در گفت و گو با خبرنگار مهــر اظهار کرد: روند پروژه هــای صنعتی و تولیدی در 

حال اجرای گیلان مورد بررسی میدانی قرار گرفت.
وی با اشــاره به برخــی پروژه های تعهــدی در گیــلان در حوزه صنعــت و تولید 
افــزود: بــه تعهــدات بخشــی از پروژه هــای تولیــدی و صنعتی در گیــلان عمل 

شده است.
معــاون وزیر صمت، تأمیــن مواد اولیــه را دغدغه اصلــی تولیدگران برشــمرد و 
بیــان کــرد: تمهیــدات لازم بــرای تأمیــن مــواد اولیــه تولیدگــران و واحدهــای 

صنعتی اندیشیده شده است.

مقیمــی بــا بیــان اینکــه چالش هــای ارزی از دیگــر مشــکلات تولیدکننــدگان 
است، گفت: نبود نقدینگی و ارز سبب شــده تا واحدهای تولیدی در واردات 

و تأمین مواد اولیه با چالش روبرو شوند.
وی تأمین انرژی را یکــی دیگر از اهم مشــکلات واحدهای تولیدی برشــمرد و 
افزود: با توجــه به برنامه ریــزی های صورت گرفته مشــکلات تأمیــن انرژی به 

زودی برطرف می شود.
معاون وزیر صمت با بیــان اینکه افزایــش ظرفیت تولید در اولویــت قرار دارد، 
گفــت: با ســرمایه گــذاری حجیــم و تخصیــص اعتبــارات می تــوان بــه افزایش 

ظرفیت رسید.
مقیمی از احیای ۳۶۰۰ واحد تولیدی در کشــور خبر داد و اضافــه کرد: آمار ۱۷ 
کد مســتقر در شــهرک های صنعتی کشــور در دو ســال  درصدی واحدهای را

اخیر به ۱۳ درصد کاهش پیدا کرده است.

معاون وزیر صمت :

مواد اولیه دغدغه اصلی تولید است

مدیرکل بنیاد مسکن لرستان:

وستایی از رسالت های بنیاد مسکن است ساخت مسکن ر
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بررسی معاونت اقتصادی اتاق بازرگانی نشان داد
مصرف گاز طبیعی در ایران، معادل نصف مصرف 

وپا گاز در قاره ار
گزارش معاونــت بررســی های اقتصادی اتــاق بازرگانــی تهران در 
رابطه با مســئله ناترازی گاز در کشور نشــان می دهد که ایران سومین 
تولیدکننده بزرگ گاز و چهارمین مصرف کننــده بزرگ گاز در جهان 
است؛ به طوری که مصرف گاز طبیعی در ایران، حدودا معادل نصف کل 

مصرف گاز طبیعی در قاره اروپا است.
 معاونت بررســی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران در گزارشی تحت 
عنوان »نگاهی به مســئله ناترازی گاز؛ چالش ها و پیشنهادات« به این 
موضوع اشاره کرده که گسترش روزافزون شبکه توزیع گاز طبیعی در 
کشور و همچنین توسعه صنایع مختلف، باعث رشد و توسعه اقتصادی 
و افزایش رفاه اجتماعی شده اســت؛ اما افزایش مصرف گاز طبیعی در 
کشــور بدون افزایش ظرفیت تولید این فرآورده بــا ارزش، معضلات 
بی  شــماری از قبیل تعطیلی کارخانه ها و صنایع مصــرف  کننده گاز 
در فصول اوج مصرف را به  دنبال داشــته که تاثیر مستقیمی بر اقتصاد 
کشــور دارد. بنابراین گزارش حاضر به وضعیت تولیــد گاز طبیعی و 
مصرف آن در ایران و مقایســه آن با جهان پرداخته و ســپس بررسی 
چالش های ناشــی از ناتــرازی گاز و ارائه راهکارهایــی در این زمینه 

پرداخته است.
بر اســاس این گزارش ایران به لحاظ تولید گاز طبیعی با تولید ۲۵۶.۷ 
میلیــارد مترمکعب که معــادل ۶.۴ درصــد کل تولیــد گاز طبیعی 
جهان در ســال ۲۰۲۱ اســت، به عنوان ســومین تولیدکننده بزرگ 
گاز جهان در این ســال شناخته شــده است. بر این اســاس آمریکا با 
تولید ۹۳۴.۲ میلیارد مترمکعب و ســهم ۲۳.۱ درصــدی از کل تولید 
جهانی، بزرگترین تولیدکننده گاز طبیعی، روســیه بــا تولید ۷۰۱.۷ 
میلیارد مترمکعب و ســهم ۱۷.۴ درصدی از تولید گاز جهان، دومین 
تولیدکننده گاز طبیعــی و چین با تولید ۲۰۹.۲ میلیــارد  متر مکعب 
و ســهم ۵.۲ درصدی از تولید گاز جهان، چهارمیــن تولیدکننده گاز 

طبیعی است.

جزئیات مصرف گاز در ایران
ایران به لحاظ مصرف گاز طبیعــی با مصرف ۲۴۱.۱ میلیارد مترمکعب 
که معادل ۶ درصد کل مصرف گاز طبیعی جهان در سال ۲۰۲۱ است، 
به عنوان چهارمین مصرف کننده بزرگ گاز جهان در این سال شناخته 

شده است.
 تنها ســه کشــور آمریکا با مصرف ۲۰.۵ درصد کل گاز مصرفی جهان، 
روسیه با ۱۱.۸ درصد و چین با ۹.۴ درصد، مصرف گاز بیشتری نسبت 
به ایران در سال ۲۰۲۱ داشته اند که وسعت و جمعیت هر کدام از آن ها 
چند برابر ایران  اســت. همچنین مصرف گاز طبیعی در ایران، حدودا 

معادل نصف کل مصرف گاز طبیعی در قاره اروپا است.
مصرف گاز در ســال ۱۴۰۱ به حدود ۲۴۲ میلیارد متر مکعب رسیده، 
معادل مصرف روزانه ۶۶۳ میلیون متر مکعب بوده اســت. مصرف این 
سوخت در ســال ۱۴۰۱ رشــد ۱.۵ درصدی معادل ســه میلیارد متر 

مکعب داشته است.

بخش مهمــی، معادل ۵۰ درصــد از مصرف گاز مربــوط به بخش 
خانگی و تجاری و بعد ۲۹ درصد مربوط نیروگاه ها است. صنایع نیز 
سهم ۲۰ درصدی از مصرف گاز در سال ۱۴۰۱ را به خود اختصاص 
داده اند. از مجموع مقدار گاز مصرف شــده در کشور در سال ۱۴۰۱ 
حدود ۱۲۳ میلیــارد متر مکعب مربوط به بخــش خانگی و تجاری 

بوده است. 
۴۸ میلیارد متر مکعب میــزان مصرف گاز صنایع بــوده و ۷۱ میلیارد 

مترمکعب گاز به نیروگاه ها تخصیص یافته است.

سهم 50 درصدی گاز طبیعی در سبد مصرف نهایی انرژی
از طرف دیگر بر اساس آمارهای جهانی سهم گاز طبیعی از سبد انرژی 

در ایران بیش از ۵۰ درصد است. 
این در حالی اســت که ایالات متحده کــه اولیــن تولیدکننده گاز 
طبیعی در جهان است و بیش از ۲۳ درصد از کل تولید گاز جهان را در 
اختیار دارد، گاز تنها ۲۴ درصد از سبد انرژی آن را تشکیل داده است. 
این نسبت برای ترکیه و روســیه نیز به ترتیب ۲۴ و ۳۶ درصد است. 
با توجه به این موضوع توسعه هرچه بیشتر از انرژی های تجدیدپذیر 
و متنوع ســازی ســبد انرژی مصرفی در ایران بیش از پیش ضرورت 

می یابد.
برای مثال در این گزارش نیز به نقش کلیدی گاز در تولید برق اشــاره 
شده که بر اساس آن امروزه بیش از ۸۰ درصد از تولید برق کشور وابسته 
به گاز اســت ... در واقع به غیر از نیروگاه های برق آبــی و تجدیدپذیر، 
سوخت ســایر نیروگاه های تولید کننده برق، ۸۰ درصد به گاز وابسته 
اســت و بیش از ۱۰۱ نیروگاه که از گاز طبیعی استفاده می کنند، برق 

تمامی صنایع را تامین می کنند.
در تامین ســوخت صنایع نیز نقش کلیدی دارد؛ به  طوری که در حال 
حاضر بیش از ۹۰ درصد صنایع و نیروگاه ها وابســته به گاز هســتند و 
بیــش از ۳۰ هزار واحــد صنعتی بزرگ و مهم کشــور کــه ۹۰ درصد 

محصولات کشور را تولید می کنند، از گاز استفاده می کنند.
نقش کلیدی گاز در تامین انرژی بخش خانگی نیز در آمارها مشــخص 
است؛ به طوری که بر اساس آمار منتشر شده از سوی شرکت ملی گاز تا 
پایان شهریور ســال ۱۴۰۲، ۲۷.۵ میلیون مشترک شهری و روستایی 
در کل کشور دارای انشــعاب گاز بوده و ۵۷۰۰ روستا ۴۳ شهر به شبکه 

گازرسانی متصل شده اند.

پیش بینی کسری گاز تا سال 1420
طبق سند تراز تولید و مصرف گاز طبیعی تهیه شــده در شورای عالی 
انرژی کشور با فرض رشد اقتصادی متوســط ۵.۶ درصدی و نرخ رشد 
۱.۱ درصدی جمعیــت، با توجه بــه روند فعلی عرضــه و تقاضای گاز 
طبیعی در ســال ۱۴۰۴ با ۱۵.۲ میلیون مترمکعب کسری گاز در روز 

مواجه خواهیم بود. 
به همین ترتیب به میــزان ناترازی گاز برای ســال ۱۴۲۰ حدود ۱۱۱ 

میلیون متر مکعب در روز تخمین زده شده است.
البته این پیش بینی با فرض مواردی همچون اجرای موفق برچســب 
انرژی ســاختمان، پیاده سازی و استقرار سیســتم مدیریت انرژی در 
صنایع انرژی بر، اجرای کامــل مبحث ۱۹ مقررات ملی ســاختمان و 
همچنین ســرمایه گذاری لازم حداقل به میزان ۵۰ میلیارد دلار برای 

رسیدن به اهداف تولید گاز تدوین شده است.

وزیر نیرو:
دولت یک مصوبه ویژه برای آبرسانی به مشهد 

تصویب کرده است
وزیر نیرو گفت: تخصیص اعتبارات بــرای پروژه های اضطراری تامین 
آب مشهد از ســوی وزارت نیرو تقریبا ۱۰۰ درصد است و دولت نیز یک 

مصوبه ویژه برای آبرسانی به مشهد تصویب کرده است.
 علی اکبر محرابیان در نشست بررســی طرح های اضطراری تأمین آب 
مشهد ضمن اشاره به روند کاهش بارندگی ها در استان خراسان رضوی، 
افزود: اجرای به موقع و دقیق پروژه ها از جمله اولویت های اصلی وزارت 

نیرو برای رفع این مشکل است.
وزیر نیرو ادامــه داد: یکی از اقدامــات مهم برای مدیریت شــرایط 
موجود، بحــث مدیریت منابــع و مصرف آب و اســتفاده از امکانات و 
ابزارهای کاربــردی همچون سیســتم تله متری و پایــش در آبفای 
مشــهد اســت. اجرای دقیق و به موقع پروژه ها نیــز از دیگر اقدامات 

اساسی و مهم است.
وی با تأکید بر اهمیت فرهنگ ســازی در جامعه بــرای مصرف بهینه 
انرژی و آب، افزود: یک بازوی مهم در گذر از شرایط تنش و بحرانی آب، 
همراهی و مشارکت مردم است، که میزان اثربخشی آن ممکن است از 

انجام اقدامات و پروژه ها نیز بیشتر باشد.
محرابیان ادامه داد: فرهنگ ســازی، اطلاع رســانی و آگاهی بخشی به 
مردم باید بدون ایجاد نگرانی و اضطراب در جامعه انجام شــود و صرفاً 

همراهی مردم را در اصلاح الگوی مصرف به دنبال داشته باشد.
وزیر نیرو در بخش دیگری از ســخنان خود در خصوص موضوع تأمین 
اعتبــار پروژه های اضطــراری تأمین آب مشــهد نیز گفــت: مجموع 
اعتباراتی کــه به هر نحوی بــرای این مهم اختصاص یافته نســبت به 
سال های گذشته بســیار بیشتر است چرا که شــرایط این کلانشهر به 
دلیل حضور میلیونی زائران و داشــتن چندین پیک مصرف در سال با 

دیگر نقاط کشور بسیار متفاوت است.
وی افزود: تخصیص اعتبارات از ســوی وزارت نیرو تقریباً ۱۰۰ درصد 
است و دولت نیز یک مصوبه ویژه برای آبرسانی به مشهد تصویب کرده 

است.
محرابیان با بیان اینکه خط انتقال سد شــوریجه هر چه زودتر باید آغاز 
شــود، افزود: به هر میزانی که آب گیری در این ســد انجام شود از آن 

استفاده خواهیم کرد.
وزیر نیرو همچنین در خصوص وضعیت طرح انتقال آب از هزار مسجد 
برای شهر مشهد نیز گفت: سرعت عملیات اجرای این پروژه خوب است 

و اعتبار خوبی هم برای آن پیش بینی شده است.
وی در خصوص پروژه بزرگ انتقال آب از غرب مشهد نیز اظهار کرد: این 
پروژه هم جز پروژه های اولویت دار بوده که فاز اول آن به موقع اجرا شده 

و باید هرچه سریع تر خط برگشت پروژه مذکور اجرا شود.

محرابیان با تاکید بر مدیریت آب در عرصه مصرف به ویژه آبیاری فضای 
سبز گفت: در این شــرایط ویژه و تنش آبی، نباید به هیچ عنوان اجازه 
آبیاری فضای ســبز با آب شــرب داده شــود و با جدیت با این موضوع 

برخورد می شود.

مدیرعامل آبفا: 
وستا برنامه اولویت دار  رفع تنش آبی ۱۰ هزار ر

دولت است
 مدیرعامل شرکت مهندســی آبفای کشــور گفت: رفع تنش آبی ۱۰ 
هزار روســتا در مناطق مختلف کشــور از برنامه های اولویت دار دولت 

سیزدهم است.
»هاشم امینی« در بازدید از تصفیه خانه شــهر جدید مهستان، افزود: 
بازوی اجرایی ما در این کار، سپاه و قرارگاه محرومیت زدایی امام حسن 
مجتبی)ع( اســت.وی گفت: در این زمینه اقدام هــای خوبی در البرز 
انجام شده است و مسئولان این اســتان برای رفع تنش آبی در روستاها 

گام های بلندی برداشته اند.
امینی تاکید کرد: باید مشکلات تنش آبی روســتاهای البرز را در جوار 

پایتخت ویژه تر دید و برای رفع آنها تلاش کرد.
وی افزود: اســتان البرز به ویژه کلانشهر کرج به سبب نزدیکی به تهران 
با توجه به مقایســه تاریخی میان ۲ اســتان نیازمند توجه و نگاه بیشتر 

است.

مطالبه دیرینه آبرسانی به غرب البرز در دولت سیزدهم
 محقق شد

مدیرعامل شرکت مهندسی آبفای کشو گفت: آبرسانی به غرب استان 
البرز از مطالبات دیرینه مردم بوده که بــا تخصیص اعتبارات در دولت 

سیزدهم محقق شد.

این مســوول افزود: طرح تصفیه خانه شــهر جدید مهســتان با وجود 
کمبود اعتبار از پیشرفت خوبی برخوردار است و انتظار داریم در اسرع 
وقت مشــکلات مناطق دارای تنش آبی از جمله در نظر آباد و اشتهارد 

رفع شود و امیدواریم که جریان آب را تا دهه فجر به اشتهارد برسانیم.
پروژه بخش دوم تصفیه خانه آب آشــامیدنی شــهر جدید مهستان و 
ضلع غربی طرح جامع آبرســانی البرز اکنون به پیشرفت فیزیکی، ۵۲ 

درصدی رسیده است.
با افتتاح این طرح خط انتقال آب شــرب به هشــتگرد، ســاوجبلاغ، 
نظرآباد و اشــتهارد با اعتبار ۹ هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال به بهره برداری 

می رسد.
اهداف این پروژه رفع کمبود آب شرب مورد نیاز شهرستان های استان 

است.
این پروژه شــامل هزار و ۹۰۰ متر خط انتقال به قطر ۸۰۰ میلی متر از 
جنس فولادی و ۹ عدد فیلتر شــنی، ســاختمان ها و تاسیسات برقی و 

مکانیکی احداث شده است.
جمعیت هدف این طرح، ۱۵۴ هزار نفر در مرحله اول و ۴۴۶ هزار نفر در 

مراحل بعدی طرح آبرسانی است.
اعتبار هزینه شده در مرحله اول طرح ۹۰۰ میلیارد ریال بوده است.
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سیگنال عجیب بودجه ۱۴۰۳ به اقتصاد ایران

وی دوش کیست؟ فشار افزایش ۵۰ درصدی مالیات ها ر

مریم فکری  یــک تحلیلگر اقتصــادی معتقد 
اســت: دولت فشــار افزایش حدود ۵۰ درصدی 
مالیات هــا را معطوف دهک های محــروم کرده 
اســت. براســاس تصمیم دولت، فــردی که ۱۲ 
میلیون حقوق دریافت می کند، از ســال ۱۴۰۳ 

باید مالیات بر درآمد پرداخت کند.
 لایحه بودجه ۱۴۰۳ از ســوی دولــت ابراهیم 
رییسی در روزهای گذشــته در حالی به مجلس 
رفت کــه مهم ترین بخش آن، یعنــی مالیات ها 
صدای بســیاری را در آورده اســت؛ به راحتی 
این موضــوع را می شــود در بخش های مختلف 
اقتصادی کشــور شــنید؛ از رانندگان تاکسی 
کــه در صحبت های اقتصــادی، بلافاصله کلمه 
افزایش ۵۰ درصدی مالیات ها را عنوان می کنند 
تا نگرانی صنوف مختلف کــه معتقدند با وجود 
رکود شــدید فروش و پایین آمد تقاضا، به شدت 
در ســال آینده با فشــار مالیاتی روبه رو خواهند 

شد.
در این شــرایط، امــا وزارت اقتصــاد در مقابل 
انتقــادات مالیاتــی نســبت به لایحــه بودجه 
ســال آینده، تاکید دارد کــه فشــار مالیاتی بر 
حقوق بگیران و طبقه متوســط دقیقا عکس آن 
چیزی است که دولت در بودجه ۱۴۰۳ و کلان تر 
از آن در برنامه هــای خود در جهــت اصلاح نظام 

مالیاتی مد نظر داشته و دارد.
بنا به این گزارش وزارت اقتصاد، رشد درآمدهای 
مالیاتی طی دوره استقرار دولت سیزدهم همواره 
بیش از ۵۰ درصد بوده است که این امر در سنوات 
گذشته سابقه نداشــته و بر همین اساس نیز در 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ افزایــش درآمدهای 
مالیاتی به میــزان ۴۹.۸ درصــد در ادامه همین 

رویه پیش بینی شده است.
در این میان، وحید شقاقی، کارشناس اقتصادی 

معتقد اســت که از یــک جامعه فقیــر نمی توان 
مالیــات بــالا گرفــت. در همین رابطــه مجید 
ســلیمی بروجنی، تحلیلگــر اقتصــادی نیز در 
گفت وگو با خبرگــزاری خبرآنلاین درباره لایحه 
بودجه سال آینده می گوید: براساس این جداول، 
جمع منابع عمومی دولت با ۱۸.۲ درصد نسبت به 
قانون بودجه سال گذشته به ۲۴۶۲ هزار میلیارد 
تومان رسیده است. در این میان، درآمدها ۴۱.۹ 
درصد، واگــذاری دارایی های مالــی ۷.۹ درصد، 
واگذاری دارایی هــای ســرمایه ای منفی ۱۱.۶ 

درصد رشد داشته است.
این تحلیلگر اقتصادی تصریح می کند: در بخش 
درآمدها، بار اصلی روی دوش مالیات اســت؛ به 
طوری که جمع درآمدهــای مالیاتی ۱۴۹۵ هزار 
میلیارد تومان برآورد شده که ۴۹.۸ درصد نسبت 
به قانون ســال جاری رشــد دارد. عددی که طی 
چند روز گذشته بازخورد بسیاری در میان مردم 

و حقوق بگیران داشته است.
ســلیمی بروجنی عنــوان می کند: با مشــخص 
شدن سیاست دولت رییســی در بودجه ۱۴۰۳، 
بازار ارزیابی های تحلیلی در خصوص این ســند 
مالی مهم بســیار گرم شده اســت. تحلیلگران و 
کارشناسان هر کدام به نسبت علم و تجربه خود، 
تبعــات و زوایای گوناگون این بودجه را بررســی 
کردند و اثــرات آن را بر معیشــت و رفــاه مردم 

سنجیدند.
وی ادامــه می دهد: نتیجــه ایــن تحلیل ها در 
خصوص خروجــی عملکرد بودجه پیشــنهادی 
که بودجه نویسان دولت ســیزدهم مدعی جامع 
بودنش هستند، نشان داد که حاصل کار، چیزی 
به جز فشار بی سابقه بودجه بر اقشار و دهک های 
ضعیــف و متوجه جامعــه نمی تواند باشــد. این 
افزایش مالیات بیشتر مردم حقوق بگیر، کارگران 

و تولیدکنندگان را هدف قرار داده است.
این تحلیلگر اقتصادی متذکر می شــود: در واقع 
دولت فشار افزایش حدود ۵۰ درصدی مالیات ها 
را معطــوف دهک هــای محــروم کرده اســت. 
براســاس تصمیم دولت، فردی کــه ۱۲ میلیون 
حقــوق دریافت می کنــد، از ســال ۱۴۰۳ باید 

مالیات بر درآمد پرداخت کند.

افزایش حقوق 18 درصد، تورم بالای
 40 درصد

وی عنوان می کنــد: در حوزه افزایــش حقوق و 
دســتمزدها هم اعداد و ارقامی ۱۸ درصدی برای 
کارمنــدان و ۲۰ درصــدی برای بازنشســتگان 
مدنظر قرار گرفته اســت. این در حالی اســت که 
داده های مراکز آماری، تورم ۴۰ تا ۴۵ درصدی را 

در کشور ثبت کرده اند.
این تحلیلگر اقتصادی می گوید: اقتصاد ایران طی 
چند ســال اخیر به شــدت درگیر تورم و رکود به 
صورت توامان دست به گریبان است. از یک طرف، 
ارزش پول ملی بــه خاطر تورم و سیاســت های 
اشــتباه نزول کرده و از ســوی دیگر، درآمدهای 
خانوارها بــه دلیل رکود با کاهش شــدید مواجه 

شده است.
ســلیمی بروجنی تاکید می کند: در این شرایط 
سخت و ناپایدار، دولت ســیزدهم نوع خاصی از 
سیســتم مالیات ســتانی را طراحی کرده که این 

شکاف ها را افزایش می دهد.
وی خاطرنشان می کند: دولت سیزدهم در حالی 
درآمدهــای مالیاتی را ۵۰ درصــد افزایش داده 
پایه های مالیاتی توسعه پیدا نکرده اند. این مالیات 
اضافه را قرار اســت افراد حداقل بگیر، کارگران، 
بازنشســتگان، دستفروشــان و افــراد محروم و 

متوسط پرداخت کنند.

 خریدار  تولیــد نفت اوپــک در نوامبر به دلیل 
عرضه کمتر از ســوی نیجریه و عراق و همچنین 
کاهش تولید داوطلبانه عربستان سعودی و سایر 
متحدانــش در اوپــک پلاس، کاهــش یافت که 

نخستین کاهش از ژوئیه بود.
 نظرسنجی رویترز نشــان داد سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( در ماه میلادی گذشته، 
۲۷.۸۱ میلیون بشــکه در روز نفت تولید کرد که 
۹۰ هزار بشکه در روز در مقایســه با اکتبر، کمتر 
بود. تولیــد این گروه در مدت ســه مــاه منتهی 
به اکتبر، افزایش داشــت.این کاهــش با وجود 

افزایش بیشتر عرضه از سوی ایران روی داد که از 
مشارکت در محدودیت عرضه اوپک، معاف است. 
طبق نظرســنجی رویترز، تولید ایران به بالاترین 
حد خود در پنج سال گذشته صعود کرد و کاهش  
عرضه تولیدکنندگان دیگر ایــن گروه را جبران 
کرد.تولید عربستان سعودی در نوامبر، نزدیک به 
۹ میلیون بشکه در روز ماند زیرا این کشور کاهش 
تولید داوطلبانه یک میلیون بشکه در روز را برای 

حمایت بیشتر از بازار تمدید کرد.
بررســی های رویترز و آمار جداگانه دیگر از اوپک 
نشان می دهند که در میان کشورهایی که تولید 

بالاتری داشتند، بیشترین افزایش تولید در ایران 
مشاهده شد و تولید این کشــور در نوامبر، به ۳.۲ 
میلیون بشکه در روز رســید که بالاترین میزان از 
سال ۲۰۱۸ است که واشنگتن تحریم ها را دوباره 

علیه تهران اعمال کرد.
صادرات نفــت ایران در ســال ۲۰۲۳ بــا وجود 
تحریم هــای آمریــکا، افزایــش یافته اســت. 
تحلیلگران مــی گویند صادرات بیشــتر، نتیجه 
موفقیــت ایــران در دور زدن تحریم های آمریکا 

است.
تولید اوپک هنوز حدود ۷۰۰ هزار بشــکه در روز 
کمتر از اهداف تولید اســت. بازنگــری در اهداف 
تولید برای ســال ۲۰۲۴، باید تولیــد واقعی این 

گروه را به سطح هدف، نزدیک تر کند.
نظرســنجی رویترز با هدف رصد عرضــه به بازار 
نفت انجام می شــود و بر اســاس داده های فراهم 
شده توســط منابع خارجی، داده های رفینیتیو 
آیــکان، اطلاعــات شــرکت های رصدکننــده 
صــادرات نفت شــامل کپلر و پترولجســتیک و 
اطلاعات ارائه شــده توســط منابع شرکت های 

نفت، اوپک و مشاوران تهیه شده است.

بیمه

قائم مقام بیمــه مرکزی گفت: به 
دنبال این هســتیم شرکت های 
بیمه گر تا ســقف تعهــدی که 
دارند خسارت را به بیمه شدگان 
شــخص ثالث پرداخــت کنند و 
پرداخــت خســارت را منوط به 
خــودرو متعــارف و نامتعــارف 

نکنند.
 مجید مشــعلچی قائم مقام بیمه 
مرکــزی در گفت وگو بــا برنامه 
»رهیافت« اظهار داشــت: باید 
به گونه ای اقــدام کنیم که مردم 
بیمه را از ســبد معیشــت خود 

خارج نکنند.

وی افــزود: ۷۰ درصد 
ســهم پرتفــو بیمــه 
درمانی  بیمه  مرکزی، 
و بیمه شــخص ثالث 
است و متأســفانه هر 
دو زیــان ده هســتند. 
۲۵ درصــد پرتفو بیمه 

شــخص ثالــث و ۴۲ درصد آن 
پرتفو بیمه درمانی است.

مشعلچی گفت: سالانه حدود ۸۰ 
میلیون پرونده خسارت تشکیل 
می دهیم و طبیعی است برخی از 
آنها با اعتراض بیمه شونده مواجه 
شــود. بیمه شــدگان در صورت 

اعتــراض می تواننــد 
بــا مراجعه به ســامانه 
شــکایت بیمه مرکزی 
اعتراض خــود را ثبت 
کنند؛ تاکیــد می کنم 
در مــدت حداکثر یک 
هفته به شــکایت بیمه 

شدگان رسیدگی می شود.
وی افــزود: طبق قانــون جدید 
بیمه شــخص ثالــث، خودروی 
متعــارف خودرویی اســت که 
قیمت آن کم تر از ۵۰ درصد دیه 
کامل مرد مســلمان در ماه حرام 
در آن ســال باشــد و خودرویی 

که قیمت آن بیش تــر از این حد 
باشد، نامتعارف تلقی می شود.

متأســفانه افزایش چشــمگیر 
قیمت خودرو در سال های اخیر 
باعث شــده اغلب خودروها جز 
خودروهــای غیر متعــارف قرار 

بگیرند.
مشــعلچی تاکید کرد: به دنبال 
این هستیم شرکت های بیمه گر 
تا سقف تعهدی که دارند خسارت 
را بــه بیمه شــدگان شــخص 
ثالث پرداخت کننــد و پرداخت 
خســارت را منــوط بــه خودرو 

متعارف و نامتعارف نکنند. 

و عدم منوط شرکت های بیمه برای پرداخت خسارت خودر
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رشد تولید نفت ایران مانع کاهش تولید اوپک نشد


